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 قتــل الهــه حســین نژاد، دختــری ۲۴ســاله از 
اسامشــهر کــه در ۴ خــرداد ۱۴۰۴ پــس از خروج 
از محل کارش در ســعادت آباد تهران ناپدید شــد 
و ســپس به قتل رســید، به موضوعی فراتر از یک 
خبر جنایی تبدیل شد. الهه، ناخن کار یک سالن 
زیبایی، برای مراقبت از برادر معلولش زودتر محل 
کار را ترک کرد. او در آخرین تماس 
با پــدرش در ســاعت ۱۹:۴۰ گفت 
۲۰ دقیقه دیگر می رسد، اما هرگز 
به خانه نرســید. گزارش ها نشــان 
می دهد او سوار یک سمند نقره ای 
شــد و راننده، بهمــن فرزانــه، با دو 
ضربه چاقو او را کشت و جسدش 
را در بیابان هــای اطــراف تهران رها 
کــرد. پلیــس دســتگیری متهــم را 
تأییــد کــرده و پرونده در بازپرســی 

تهران در جریان است.

 قــدرت شــبکه های اجتماعــی در 
برجسته سازی یک فاجعه

 ناپدید شــدن الهه ابتــدا یک خبر معمولــی بود، 
امــا دوســتان و اطرافیانــش بــا انتشــار گســترده 
پســت هایی در شــبکه های اجتماعــی، توجــه 
عمومــی را جلــب کردنــد. هشــتگ هایی ماننــد 
#الهه_حســین_نژاد و درخواســت های کمــک 
برای یافتنش، این ماجرا را به سرعت به موضوعی 
داغ تبدیل کــرد. این جریان ســازی نشــان داد که 
شبکه های اجتماعی چگونه می توانند یک حادثه 
محلــی را به بحثی ملــی بدل کننــد. کاربــران با به 
اشــتراک گذاشــتن تصاویــر و اطاعات، فشــار بر 
مقامات بــرای پیگیری ســریع تر را افزایش دادند. 

ایــن مــوج، پرســش هایی دربــاره امنیــت زنــان در 
حمل ونقل شهری را نیز دوباره زنده کرد.

 ابهامات درباره نقش اسنپ
 ارتبــاط احتمالــی قاتــل بــا اســنپ، پرســش های 
متعددی را ایجاد کرده است. اسنپ در بیانیه ای 
که بعداً حذف شــد، اعام کرد این ســفر از طریق 
پلتفرم آن انجام نشده و الهه سوار خودروی عبوری 
شده بود. اسنپ تأیید یا تکذیب نکرد که آیا فرزانه 
راننده این پلتفرم بوده اســت یا خیر. این شرکت 
معمــولاً بــرای راننــدگان خــود از پلیس اســتعام 
سوءپیشــینه می گیــرد. آیــا در ایــن مــورد خاص، 
استعام انجام نشده یا پلیس در بررسی اشتباه 

کرده است؟
اســکندر مؤمنی، وزیر کشــور، با ابراز تأســف از 
قتل الهه حسین نژاد و تسلیت به خانواده او، به 
معاون عمران و توســعه امور شــهری و روستایی 
خــود دســتور داد تــا بــا قیــد فوریــت جلســه ای 
ویژه در شــورای عالی ترافیک تشــکیل شــود. او 
خواســتار بررســی تخصصــی وضعیــت فعالان 
غیررسمی و اینترنتی حوزه حمل ونقل عمومی، 
شناســایی ســازوکارهای نظارتی دقیق و گزارش 
نقاط ضعف و چالش های فنی شد. این دستور 
نشان دهنده نگرانی مقامات از خلأهای نظارتی 
در حمل ونقل شهری اســت و بر ضرورت ایجاد 
گزینه هــای امن تر برای شــهروندان تأکیــد دارد.  
قتل الهه حسین نژاد پرسش هایی درباره فرایند 
بررسی صاحیت رانندگان و امنیت حمل ونقل 
شهری ایجاد کرده و از طرفی، قدرت شبکه های 
اجتماعــی در جریان ســازی ها را بــه نمایــش 

گذاشته است.

INTROسرآغاز

پرسش های بی پاسخ
در پرونده قتل الهه حسین نژاد

 دولت، بازیگر غایب
یا موتور محرک اقتصاد نوآوری؟

 در سال های اخیر، یکی از بحث برانگیزترین موضوعات 
در حــوزه توســعه اقتصــادی، نقــش دولــت در اقتصــاد 
نــوآوری بوده اســت. گروهــی با تأکید بــر کارآمــدی بازار 
آزاد، حضــور دولــت در ایــن حــوزه را ناکارآمــد، فســادزا 
و مداخله جویانــه می داننــد. امــا شــواهد موجــود، چــه 
در ســطح جهانــی و چــه در تجربه های داخلــی، تصویر 
متفاوتــی ارائه می دهند: دولــت نه تنهــا بازیگر مکمل، 
بلکه در بســیاری از موارد، پیش ران و تسهیل گر اصلی 

اقتصاد نوآوری بوده است.
 مدل توســعه چین یکی از نمونه هایی است که همواره 
با تردید نگریسته شــده اســت، زیرا دولت در آن نقش 

فعالی در حمایت از شــرکت های نــوآور ایفا 
کــرده اســت. منتقــدان معتقدنــد مداخلــه 
دولــت چیــن در بــازار، رقابــت را ســرکوب و 
آزادی کســب وکارها را محــدود کرده اســت. 
امــا واقعیــت ایــن اســت کــه بــدون حضــور 
فعال دولــت در ایجاد زیرســاخت ها، تأمین 
مالــی پروژه هــای پرریســک، حمایــت از 
تحقیق وتوســعه و مدیریــت ریســک های 
کان، شــکل گیری غول هــای فنــاوری مانند 

هواوی، علی بابا یا تنسنت ممکن نبود.
 در غــرب نیــز، برخــاف تصــور رایــج از 

ســرمایه داری خالص، دولت ها همواره بازیگران کلیدی 
در توسعه فناوری بوده اند. ماجرای اختاف اخیر میان 
ایان ماســک و دونالــد ترامــپ تصویری شــفاف از این 
واقعیت ارائه می دهد. ماســک که امــروز به عنوان نماد 
بخش خصوصی و کارآفرینی نوآورانه شناخته می شود، 
در طــول ســال ها میلیاردهــا دلار از یارانه هــای دولتــی، 
معافیت هــای مالیاتــی و قراردادهــای فــدرال بهره منــد 
شده است. گزارش ها نشان می دهد شرکت های تحت 
مدیریت او بیش از ۳۸ میلیارد دلار حمایت مســتقیم 
یــا غیرمســتقیم از دولــت آمریــکا دریافــت کرده انــد. 
بااین حال، او اکنون با تغییر مناسبات سیاسی و حذف 
برخــی امتیــازات، همــان قواعــدی را تجربــه می کند که 

پیش تر به نفعش عمل کرده بودند.

 نکته کلیدی این اســت که نوآوری بدون ریسک پذیری 
امکان پذیــر نیســت و در بســیاری از مــوارد، بخــش 
پذیــرش  انگیــزه  یــا  تــوان  به تنهایــی  خصوصــی 
ایــن ریســک ها را نــدارد. دولــت، بــا ابزارهایــی ماننــد 
ســرمایه گذاری های زیرســاختی، سیاســت گذاری 
حمایتی، تنظیم گری هوشمند و حتی مالکیت موقت، 
می تواند بســتر اولیه را برای جهش های نوآورانه فراهم 

کند.
 در ایران نیز تجربه های تلخ و شیرینی وجود دارد. از یک 
ســو، تاش هایی بــرای بهره گیری از ظرفیت هــای دولتی 
در حمایــت از اســتارت آپ ها، پارک هــای علــم و فناوری 
و توســعه زیرســاخت های دیجیتــال دیــده 
می شــود؛ از ســوی دیگــر، مناســبات رانتی و 
تاش برخی بازیگران سیاسی برای انتصاب 
افراد مورد نظر خود در هیئت مدیره بانک ها 
و شــرکت های خصولتی، آســیب های جدی 
به این فضا وارد کرده اســت. اظهــارات اخیر 
عبدالناصــر همتــی، رئیــس پیشــین بانــک 
مرکزی که از فشار برخی نمایندگان مجلس 
بــرای ورود بــه ترکیــب مدیریتــی بانک هــا و 
مناطق آزاد سخن گفته است، نشان می دهد 
تفکیــک نقــش توســعه ای دولــت از منافــع 

سیاسی کوتاه مدت تا چه اندازه دشوار است.
 ســؤال کلیدی این اســت: آیا باید نقش دولت را حذف 
کرد یــا آن را اصــاح و به روزرســانی کرد؟ پاســخ بــه نظر 
روشن است: اقتصاد نوآوری بدون حضور دولت ناقص 
است، اما این حضور باید هوشمندانه، شفاف، پاسخ گو 
و در راســتای منافع عمومی باشد، نه ابزاری برای توزیع 

مناصب، رانت و قدرت.
 در جهانــی که مرزهــای فناوری با ســرعت نــور جابه جا 
می شــود، نمی توان انتظار داشــت بــازار به تنهایی همه 
چیز را حل کنــد. اگر قرار اســت ایــران در اقتصاد آینده 
حرفــی برای گفتن داشــته باشــد، باید دولت خــود را نه 
به عنوان مانع، بلکه به عنوان شریکی راهبردی در مسیر 

نوآوری بازتعریف کند.

نشانی: تهران، جنت آباد جنوبی، خیابان لاله غربی، خیابان حدیث، کوچه حدیث دوم، پاک ۸
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 100CEOs برگزاری دومین رویداد
 100CEOs رویــداد  دومیــن 
امــروز یکشــنبه، ۱۸ خردادمــاه بــا حضور 
جمعــی از مدیــران عامــل و بنیان گــذاران 
کسب وکارهای متنوع توسط راه کار برگزار 
می شود. اولین دوره این رویداد در تاریخ ۷ 

اردیبهشت برگزار شده بود.

 اظهارات همتی بعد از برکناری
همتی سه ماه پس از استیضاح 
در مصاحبــه ای گفــت کــه نمی توانســتم 
علیــه بانــک مرکــزی صحبــت کنــم بــرای 

همین محکوم شدم.

اینترنت پرسرعت می آید
رئیس ســازمان تنظیــم مقررات 
و ارتباطــات رادیویــی می گویــد با توســعه 
اینترنــت 5G و فیبــر نــوری طــی ماه هــای 
آینده کاربران بهبود محسوسی در کیفیت 

اینترنت تجربه می کنند.

نظارت بر حمل ونقل
وزیــر کشــور دســتور بررســی و 
نظــارت بر وضعیــت حمل ونقــل عمومی 

غیررسمی و اینترنتی را صادر کرد.

برنامه هــای ســید علــی مدنــی زاده بــرای وزارت اقتصــاد بــا 
محوریــت »رشــد عدالت محــور« طراحــی شــده و تــاش 
می کند پیوندی مســتحکم بین رشــد اقتصــادی و عدالت 
اجتماعــی ایجــاد کنــد. در ایــن برنامــه، تأکیــد ویــژه ای بــر 
فعال ســازی دارایی هــای راکد از طریــق توکنایز کــردن آن ها 
وجــود دارد کــه بانک هــا و فین تک هــا به عنــوان کارگــزاران 
ارزیابــی و انتشــار اوراق بهــادار بــا پشــتوانه ایــن دارایی هــا 
نقش ایفا می کنند. برنامه مدنی زاده در ســه بخش اصلی 
تدویــن شــده و شــامل ۱۲ محــور کلیــدی همچون توســعه 
بازار ســرمایه، اصاح نظــام بانکی، مولدســازی دارایی های 
دولت، توانمندسازی بخش خصوصی، تحول دیجیتال و 

دیپلماسی اقتصادی است.
در بخــش نخســت برنامــه، مدنــی زاده بــر مبنــای اســناد 
بالادســتی قانونی، اصاح ســاختار مالکیتی شــرکت های 

بزرگ دولتی و نهادهای عمومی 
را خواســتار اســت و بر افزایش 
و رعایــت اصــول  شــفافیت 
حاکمیــت شــرکتی در فراینــد 
خصوصی ســازی تأکیــد دارد. 
وی توســعه اقتصــاد هوشــمند 
را از طریــق ســرمایه گذاری در 
فناوری هــای نویــن همچــون 
هــوش مصنوعــی، انرژی هــای 
فناوری هــای  و  تجدیدپذیــر 
همگــرا محــور اصلــی تحــول 
اقتصــادی می دانــد. تحــول 
دیجیتــال و هوشمندســازی 
به عنوان ابزارهایی برای افزایش 
کارآمــدی، کاهــش هزینه هــا و 
مطــرح  حکمرانــی  ارتقــای 
شــده اند، همچنین وی اصاح 

نظام تأمین مالی و تقویت همکاری وزارت اقتصاد با بانک 
مرکــزی را بــرای رفــع ضعف هــای نظارتــی و مالــی ضــروری 

می شمارد.
در بخش دوم، مدنی زاده برنامه های خود را در قالب توسعه 
بازار ســرمایه، اصاح نظام بانکی و فعال سازی دیپلماسی 
مالی طراحی کرده اســت. او ارتقای ســهم بازار ســرمایه در 
تأمیــن مالــی تولیــد و ســرمایه گذاری های مولــد، تســهیل 
انتشار اوراق بدهی شرکتی، گسترش بورس انرژی و تأمین 
مالی بازار مســکن را از اولویت هــای خود می دانــد. اصاح 
نظام بانکی نیز با هدف کنترل تورم، بهبود ساختار، ارتقای 
شفافیت و مدیریت بدهی های دولت به عنوان رکن اصلی 
رشــد عدالت محور مطــرح اســت. وی بــا تأکید بــر توکنایز 
کردن دارایی ها، به ویژه دارایی هــای راکد و بدهی های دولت 

به بانک ها، معتقد است این اقدام به رونق بازار دارایی ها و 
جذب پس اندازهای امن کمک می کند.

مدنــی زاده در برنامه اش بــرای مدیریت بدهی هــای دولت، 
تعیین دقیق بدهی ها از طریق همکاری سازمان حسابرسی 
و بانک ها، اولویت بندی بازپرداخت و عرضه بدهی ها به بازار 
بدهی برای کشــف قیمت و تعیین ارزش بازار را پیش بینی 
کرده است. در زمینه سیاســت گذاری مالی، او برنامه هایی 
برای خروج از لیست سیاه گروه ویژه اقدام مالی )FATF( با 
حفظ منافع ملی و توســعه روابط بانکی و مالی بین المللی 

ارائه داده است.
در بخش بیمه، برنامه مدنی زاده شــامل بهبــود حکمرانی 
صندوق های بازنشستگی و بیمه ای، توسعه زیرساخت های 
دیجیتال و داده محور، افزایش شــفافیت و تقویت نظارت 
حرفه ای، تقویت جایگاه بیمه مرکزی و گســترش پوشــش 
بیمــه ای بــا تمرکــز بــر عدالــت 
اجتماعی است. اصاح ساختار 
ســرمایه گذاری صندوق هــای 
و  بازنشســتگی  و  بیمــه ای 
فناوری هــای  از  بهره گیــری 
هوشمند نیز در دستور کار قرار 

دارد.
از ســوی دیگر، در حــوزه بودجه 
دولــت،  بدهــی  مدیریــت  و 
مدنی زاده به توسعه بازار بدهی 
از طریــق اوراق بهادارســازی، 
بدهی هــای  از  جلوگیــری 
غیراوراقــی، تشــکیل کارگــروه 
مشــترک میــان وزارت اقتصاد، 
بانک مرکزی و ســازمان برنامه و 
بودجه برای انتشار منظم اوراق، 
و مدیریت نقدینگی و بهره وری 
خزانه داری توجــه دارد. همچنین، مولدســازی دارایی های 
دولــت بــا تمرکــز بــر تقویــت زیرســاخت های اطاعاتــی و 

اصاحات نهادی و قانونی، بخشی از برنامه کان اوست.
توانمندســازی بخــش خصوصــی، اصــاح نظــام مالیاتــی 
بــا هــدف افزایش ســهم مالیــات در تأمیــن بودجــه، حذف 
تبعیض ها و ارتقای عدالت مالیاتی، و تغییر نظام سنتی به 
نظام هوشــمند مالیاتی نیز از دیگر اولویت های مدنی زاده 
اســت. در حوزه گمرک و تجارت، توســعه زیرســاخت های 
فناورانــه، یکپارچه ســازی اطاعــات، تســهیل رویه هــا، 
ارتقای ثبات مقــررات و حمایــت از تولید و ســرمایه گذاری 
ســبز مورد تأکید قــرار گرفته اســت. مناطق آزاد نیــز باید با 
افزایش شــفافیت و جذب ســرمایه های داخلــی و خارجی 
نقش مؤثــری در تجــارت منطقه ای ایفــا کنند. مدنــی زاده 

به اصاحات نهــادی و بهبود محیط کســب وکار نیز توجه 
ویــژه دارد و پیشــنهاد می کنــد صــدور مجوزهــا تســهیل و 
تســریع شــود، مقررات اصــاح و پیش بینی پذیــری بهبود 
یابد و نهادسازی و همکاری نهادی تقویت گردد. همچنین، 
پیگیری مشــکات کارآفرینان از طریق نهادهــای قانونی و 
شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی، از برنامه های 
وی محســوب می شــود. دیپلماســی اقتصــادی و جــذب 
ســرمایه گذاری خارجــی بــا دو رویکــرد اصلــی در برنامــه 
مدنی زاده مطرح شده اســت: جذب هدفمند سرمایه های 
خرد خارجی از کشــورهای هدف در بخش های مشــخص 
و طراحــی ســازوکار ویــژه بــرای تأمیــن مالــی بــا کشــورهای 
همســو با هدف قرار دادن ایران در زنجیره ارزش منطقه ای 
و توســعه کریدورهــای ترانزیتــی و اقتصــادی. همچنیــن 
حمایت از اقتصاد دانش بنیان و بهره گیری از ظرفیت های 
دیپلماسی مالی برای تسهیل ورود شرکت های دانش بنیان 
بــه بورس هــای منطقــه ای و بین المللــی از دیگــر محورهای 

مهم است.
در نهایــت، اقتصــاد هوشــمند و تحــول دیجیتــال محــور 
آخــر برنامــه مدنــی زاده اســت. او بر تســهیل تأمیــن مالی 
شــرکت های دانش بنیــان بــا تأکیــد بــر منابــع غیربانکــی، 
تســهیل ورود آن هــا بــه بــورس و فرابــورس، و اعطــای 
معافیت های مالیاتی و اعتباری به شرکت هایی با رشد بالای 
۲۰ درصد تأکید دارد. همچنین اصاح نظام ارزش گذاری و 
اعتبارسنجی دارایی های نامشهود این شرکت ها از طریق 
پذیــرش دارایی هــای رقومــی، مالکیت هــای فکــری و ســایر 
دارایی هــای غیرمشــهود، با نظارت ســازمان حسابرســی و 
مؤسسات مالی پیش بینی شده است. مدنی زاده در برنامه 
خود به تســهیل تعامــات بین المللی و تبادل فنــاوری نیز 
اهمیت داده و با هدف تبدیل مناطق آزاد و ویژه منتخب به 
قطب های اقتصاد دیجیتال و رقومی، بستر مبادلات مالی 
و غیرمالی میان شــرکت های دانش بنیــان ایرانی و خارجی 
را فراهــم می کنــد. او همچنیــن بــر مقررات زدایــی نوآورانــه 
و تنظیم گــری موقــت و مشــروط در قالــب ســندباکس ها 
تأکید دارد تا زیست بوم نوآوری با پویایی و حمایت قانونی 
رشــد یابد و حــق دسترســی ایرانیان بــه داده هــای عمومی 
غیرمحرمانــه شــناخته شــود. بــه طــور خاصــه، برنامــه 
مدنی زاده برای وزارت اقتصاد مجموعه ای جامع و منسجم 
از سیاســت ها و اقدامــات در حــوزه توســعه بازار ســرمایه، 
اصاح نظام بانکی، مدیریت بدهی ها، توانمندسازی بخش 
خصوصی، تحول دیجیتال، بهبود حکمرانی بیمه، ارتقای 
کارایی بودجه، دیپلماســی اقتصادی و حمایــت از اقتصاد 
دانش بنیــان اســت کــه بــا نــگاه عدالت محــور و آینده نگــر 
تدوین شــده و هدف آن رشــد اقتصادی پایدار و عادلانه در 

ایران است.

برنامههایمدنیزاده
برایوزارتاقتصادچیست؟

از توکنایز کردن 
دارایی ها تا اصلاح 

رابطه دولت و 
بانک مرکزی

 برنامه مدنی زاده 
در سه بخش اصلی 

تدوین شده و شامل ۱۲ 
محور کلیدی همچون 
توسعه بازار سرمایه، 
اصلاح نظام بانکی، 

مولدسازی دارایی های 
دولت، توانمندسازی 

بخش خصوصی، تحول 
دیجیتال و دیپلماسی 

اقتصادی است
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در فضای فعلی اقتصاد ایران، بزرگ ترین 
چالش یک بازیگر لندتک چیست؟

 در شرایط فعلی اقتصاد ایران، بزرگ ترین چالش پیش روی 
بازیگران حــوزه لندتــک را می تــوان در قالب دو دســته کلی 
مورد بررسی قرار داد. دسته نخست، چالش هایی هستند 
که به صورت عمومی برای تمام کســب وکارها - چه در حوزه 
لندتک و چه ســایر بخش های نوآورانه وجــود دارند. در این 
میان، عدم شــفافیت و نبود امکان پیش بینی در خصوص 
بســیاری از متغیرهای اقتصادی، مهم ترین عامــل اثرگذار 
بر فضای کلی کسب وکارها به شــمار می رود. این وضعیت 
پیش بینی ناپذیر، توان تصمیم گیری و برنامه ریزی راهبردی 
را از مدیران ســلب می کند و موجب می شود امکان ترسیم 

مســیر رشــد پایدار برای یک کســب وکار نوآورانه به شــدت 
دشوار شود.

دسته دوم چالش ها، به طور خاص مختص صنعت لندتک 
است. یکی از مسائل کلیدی این بخش، ابهام در وضعیت 
رگولاتوری و شرایط حاکم بر عملکرد و فعالیت کسب وکارهای 
فعال در این حوزه است. گرچه دستورالعملی از سوی بانک 
مرکزی اباغ شــده، امــا این دســتورالعمل هنوز بــا ابهامات 
متعددی مواجه اســت. از یک ســو، احتمال بازنگری در آن 
وجود دارد و از سوی دیگر، برخی مفاد آن می توانند به صورت 
سخت گیرانه تفسیر و اجرا شوند که همین موضوع فضای 

نااطمینانی را برای بازیگران صنعت افزایش می دهد.
در کنار همه این موارد، یکی از چالش های مهم و ساختاری، 

وضعیت رگولاتوری چندپاره و دخالت نهادهای متعدد در 
ضابطه گذاری برای صنعت لندتک است. درحالی که انتظار 
می رود بانک مرکــزی به عنوان نهــاد اصلی سیاســت گذار، 
مرجــع وضع و اجــرای مقــررات ایــن حــوزه باشــد، نهادها و 
دســتگاه های دیگری نیز وارد این فضا شــده اند و در فرایند 
سیاســت گذاری دخالت می کنند؛ امری کــه موجب ایجاد 
اختال در هماهنگی، نبــود یکپارچگی مقــررات و افزایش 

سردرگمی برای فعالان این حوزه شده است.
 چالــش دیگــر مربــوط بــه حــوزه مدیریت ریســک اســت. 
باتوجه به رشد روزافزون فعالیت لندتک ها و افزایش حجم 
تســهیاتی کــه ارائــه می کننــد، ریســک بازپرداخــت ایــن 
تسهیات نیز بیشــتر شــده اســت. در اغلب موارد، نقش 

علیرضاقنادان،مدیرعامللندودرگفتوگوباکارنگازچالشهایپیشروی
صنعتلندتکایرانگفت

لندو، یکی از بازیگران در اکوسیستم لندتک ایران، با تمرکز بر ارائه تسهیلات اعتباری به صورت آنلاین، همواره در تلاش بوده تا تجربه ای نوآورانه در خریدوفروش دیجیتال 
خلق کند. در گفت وگویی با علیرضا قنادان، مدیرعامل لندو، او ضمن بررسی چالش ها و فرصت های پیش روی صنعت لندتک در ایران، به تشریح برنامه های این شرکت 

برای متنوع سازی مدل کسب وکار، توسعه سامانه های پیشرفته اعتبارسنجی و گسترش خدمات مالی دیجیتال پرداخت. قنادان با تأکید بر خلأ ابزارهای اعتباری متداول 
و افزایش تقاضا در شرایط تورمی، آینده ای روشن و روبه رشد را برای لندتک ها پیش بینی کرد و چشم اندازی سه ساله ارائه داد که می تواند جایگاه این صنعت را در ساختار 

اقتصادی کشور به طور مستحکم تثبیت کند.

 ابهام های رگولاتوری و چالش های تأمین مالی

معمای پیش روی لندتک ها

اعتبارسنجی ناقص، 
مانع شمول مالی

وام دهــی دیجیتــال به عنــوان یکــی از 
ارکان اصلــی فین تک در جهــان، نیازمند 
زیرســاخت های دقیــق اعتبارســنجی 
اســت؛ امــا در ایــران، کمبــود داده هــای 
جامــع یکــی از جدی تریــن چالش هایــی 
اســت که شــرکت های فعال در این حوزه 
با آن مواجه اند. مدل هایی مانند »خرید 
قسطی«، »BNPL« یا »وام فوری آناین« 
بــدون دسترســی بــه داده هــای متنــوع و 
واقعــی، به درســتی نمی تواننــد ریســک 
اعتباری را ارزیابی کنند. طبق اعام شرکت 
ایرانــی اعتبارســنجی »اعتبــار یکپارچــه 
سپهر«، در حال حاضر حدود ۴۰ میلیون 
ایرانی دارای رتبه اعتباری در شبکه بانکی 
هستند، اما این رتبه صرفاً بر مبنای سوابق 
ســنتی مانند بازپرداخــت وام، چک های 
برگشــتی و اطاعــات بانکــی محاســبه 
می شــود. بخــش بزرگــی از جمعیــت 
فعــال اقتصــادی، ماننــد فریلنســرها، 
دست فروشــان، یــا کســب وکارهای خــرد 
بدون ســابقه بانکــی، در این نظــام لحاظ 
نمی شــوند. در غیاب داده های جایگزین 
)مانند تراکنش هــای کیف پول دیجیتال، 
پرداخــت قبــض، ســوابق خریــد آنایــن 
یا حتــی داده هــای رفتــاری(، شــرکت های 
وام دهنده مجبور به پذیرش ریســک بالا 
یا خودداری از اعطای اعتبــار به گروه های 
کم اطاعــات می شــوند. ایــن موضــوع 
مستقیماً به نرخ نکول بالاتر، نرخ کارمزد 
بیشــتر و در نهایت کاهش شــمول مالی 
می انجامــد. در بســیاری از کشــورهای در 
حال توسعه مانند هند، اندونزی یا برزیل، 
با استفاده از سیستم های اعتبارسنجی 
باز )Open Credit Scoring(، شبکه های 
API بین بانک ها، فین تک ها و رگولاتورها 

برقرار شده است.

REPORTگزارش
I N T E R V I E W

لندتک
L E N D T E C H

نرخ نکول جهانی در 
لندتک به ۳.۵درصد 

کاهش یافت

در ســال ۲۰۲۵، نرخ نکول شــرکت هایی 
با رتبه اعتبــاری پایین در جهــان به ۳.۵ 
درصد کاهش یافته؛ درحالی که این رقم 
در سال گذشته ۴ درصد بود. در ایالات 

متحده نیــز نــرخ نکــول از ۵.۱ درصد در 
پایــان ۲۰۲۴ بــه ۳.۵ درصد در دســامبر 
۲۰۲۵ رسیده است. در حوزه »الان بخر، 
بعداً پرداخت کن )BNPL(«، نرخ نکول 

امســال بــه حــدود ۲ درصــد رســیده که 
همچنــان بســیار پایین تــر از نــرخ نکول 
کارت هــای اعتبــاری )حــدود ۱۰ درصــد( 
است. با وجود این کاهش، کارشناسان 

بازیگران حــوزه لندتــک را می تــوان در قالب دو دســته کلی 
مورد بررسی قرار داد. دسته نخست، چالش هایی هستند 
که به صورت عمومی برای تمام کســب وکارها - چه در حوزه 
لندتک و چه ســایر بخش های نوآورانه وجــود دارند. در این 
میان، عدم شــفافیت و نبود امکان پیش بینی در خصوص 
بســیاری از متغیرهای اقتصادی، مهم ترین عامــل اثرگذار 
بر فضای کلی کسب وکارها به شــمار می رود. این وضعیت 
پیش بینی ناپذیر، توان تصمیم گیری و برنامه ریزی راهبردی 
را از مدیران ســلب می کند و موجب می شود امکان ترسیم 

برقرار شده است.

نرخ نکول جهانی در 
۳.۵لندتک به ۳.۵لندتک به ۳.۵درصد 

کاهش یافت



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۶۲
۱۸ خـــــــــــــــــرداد ۱۴۰۴
ســــــــــــــــــــــــال پنجم

KARANG

۵

لندتک
L E N D T E C H

تضمین کننده ریســک تأمیــن مالی بر عهده خود شــرکت 
لندتک است. این ســاختار موجب می شــود تا هزینه ها از 
چهارچوب های مرسوم خارج شده و فشار مضاعفی بر این 
کسب وکارها وارد شود؛ به ویژه در مواردی که رابطه با بانک ها 
یا ســایر تأمین کننــدگان منابع مالی بــه شــیوه ای ناپایدار و 

غیررسمی برقرار می شود.
مسئله سوم، مربوط به تأمین منابع مالی است. 
نرخ تأمین منابع از کانال های مختلف به شدت 
افزایش یافته و در کنار رشد تقاضا و توسعه بازار، 
موجب بالا رفتــن هزینه های تأمیــن مالی برای 
لندتک ها شده است. نحوه تعامل نظام بانکی با 
این کسب وکارها همچنان نامشخص است و در 
برخی موارد، ضوابط و مقررات اباغ شده از سوی 
بانک مرکزی، عماً با منطق اقتصادی بانک ها 
هم خوانی ندارد. این مغایرت ها باعث می شود 

بانک ها تمایلــی به پذیــرش چارچوب های مشخص شــده 
نداشــته باشــند، چراکه مدل های درآمدی مشخصی برای 
آن هــا در نظر گرفته نشــده و بار تأمیــن مالی بــر دوش آن ها 

قرار می گیرد.
 

در طراحی تجربه کاربری اعتباردهی، چه 
چیزهایی برای شما اولویت داشته است؟

در رودمپ جدید لندو برای ما سه محور سادگی درخواست 
و ارائه تضامین، سرعت وام دهی 
و راحتــی کاربــر در اســتفاده 
از وام دریافتــی در اولویــت 
اصلــی طراحــی تجربــه کاربــری 
بــوده اســت. یعنــی کاربــر اولاً 
درخواســت خــود را بــدون ارائــه 
مدارک عجیب وغریب و با ارائه 
در دسترس ترین تضامین ثبت 
کند. دوم این که در ســریع ترین 
زمان نســبت بــه ســرویس های 
مشــابه وام خــود را دریافــت 
کنــد و در نهایــت وقتــی وام را 
دریافت کرد برای خرج کردن آن 
گزینه های مناسب و گسترده ای 

در اختیار داشته باشد.
بخش بزرگی از این بهبود تجربه کاربری هم مربوط به نحوه 
اعتبارسنجی است. یکی از موضوعات مهم برای ما در زمینه 
اعتبارســنجی، اســتفاده از نظام های پایه ای اعتبارسنجی 
اســت که توســط بانک مرکزی ارائه می شــود؛ امــا در برخی 
موارد احساس می کنیم این سطح از اعتبارسنجی برای ما 
کفایت نمی کند. بــه همین دلیل، نیاز داریــم در کنار حذف 
مدارک مــازادی که بعضــاً در فرایندهای وام دهــی از کاربران 
گرفته می شود، از مراجع دیگر و همچنین مدل های داخلی 
کــه در شــرکت توســعه داده ایــم، بــرای تکمیــل ایــن فرایند 
اســتفاده کنیم تا دقت اعتبارســنجی و مدیریت ریسک را 

افزایش دهیم.
آنچــه بــرای مــا اهمیــت دارد، ایــن اســت کــه دسترســی به 
اطاعات اعتبارســنجی کاربــران صرفاً با مجوز مســتقیم و 
صریح خود کاربران انجام شــود. درعین حــال، حفظ حریم 
خصوصی کاربران یکی از اولویت های اصلی ماست؛ یعنی 
اطاعاتــی کــه از کاربــران دریافت می شــود باید بــا رضایت 
خودشان و با رعایت اصول حفظ حریم خصوصی پردازش 

شود. حتی الامکان تاش می کنیم اطاعات جانبی مرتبط 
را هــم دریافــت کنیم تــا در مــورد افــرادی کــه نمــره اعتباری 
پایین تری دارنــد، بتوانیم با داده هــای تکمیلی، تصمیمات 
بهتری بگیریم. پذیرش یا رد برخی رتبه های اعتباری نیز بر 
عهده شرکت اســت و ما این تصمیم را بر اســاس داده های 

تکمیلی می گیریم.
از طــرف دیگر چــون کیفیــت اعتبارســنجی ما 
هم افزایش پیدا کرده، می توانیم بــرای ارائه وام 
بــه تضامین خیلــی ســاده تر یعنی یک ســفته 
الکترونیکی اکتفا کنیم و این برای کاربری که در 

ارائه چک مشکل دارد بسیار مطلوب است.
 

باتوجه بــه شــرایط تورمــی و رکــودی 
کشور، چه سناریوهایی برای ادامه فعالیت در 

نظر گرفته اید؟
باتوجه بــه شــرایط تورمــی کشــور، برنامه هایــی بــرای ادامه 
فعالیت در نظر گرفته ایم. بر اساس گزارش های رسمی بانک 
مرکزی، وضعیت اقتصاد ایران در حال حاضر تورمی است. 

این تورم از دو جنبه بر کسب وکار ما اثرگذار است: 
اول اینکه با افزایش نرخ تورم، نــرخ تأمین مالی نیز افزایش 
پیدا می کنــد. در چنین شــرایطی، هزینه تأمیــن منابع بالا 
مــی رود و مــا مجبور می شــویم منابــع را بــا بهای تمام شــده 
بیشتری تهیه کنیم. برای مقابله با این موضوع، تاش داریم 
با بهره گیری از مدل های نوآورانه 
و اســتفاده از روابــط موجــود بــا 
بانک های طرف قــرارداد، منابع 
ارزان تــری تأمیــن کنیــم. هــدف 
اصلی ما این است که با تجمیع 
منابع و برنامه ریزی بهینه، مانع 
از افزایــش نــرخ نهایــی منابــع 
شــویم، چرا که ایــن افزایــش در 
نهایــت بــه ضــرر مصرف کننده 

نهایی و خود ما خواهد بود.
دوم اینکــه در فضــای تورمــی، 
معمــولاً تقاضــا بــرای دریافــت 
تسهیات افزایش پیدا می کند. 
ایــن موضــوع، از یــک ســو یــک 
تهدید محسوب می شــود، چرا 
که فشــار بــر منابــع را افزایــش می دهد، امــا از ســوی دیگر، 
یک فرصت نیز به شــمار می رود؛ زیرا باعث گســترش بازار 
و افزایش حجم درخواست تسهیات در کاربران می شود. 
در این زمینه، مــا در حال برنامه ریزی هســتیم تا بــا ارتقای 
کیفیت اعتبارســنجی و تخصیص منابع به افراد با اعتبار 
بالاتر، احتمال نکول را کاهش داده و ریســک را به درســتی 

مدیریت کنیم.

چشم انداز ۳ ســال آینده لندو چیست؟ 
روی چه بازارهایی تمرکز دارید؟

در خصوص چشم انداز سه ســاله »لنِدو« و تمرکز بازارهای 
آینــده، یکــی از محورهــای کلیــدی کــه از ســال ۱۴۰۳ آغــاز 
شــده و در ســال ۱۴۰۴ با جدیت بیشــتری دنبال می شــود، 
متنوع ســازی مــدل کســب وکار شــرکت اســت. در فضــای 
اقتصــادی فعلــی کــه کســب وکارهایی ماننــد لنــدو بــا 
ریســک هایی همچــون ریســک رگولاتــوری و چالش هــای 
تأمیــن منابــع مواجــه هســتند، اتکای صــرف بر یــک مدل 

کســب وکار می تواند ریســک بالایی برای شــرکت به همراه 
داشته باشد و در صورت بروز اختال، شرکت را با چالش های 

جدی روبرو کند.
 بر همین اساس، لندو از ســال گذشته فرایند تنوع بخشی 
به مــدل کســب وکار خــود را آغاز کــرده اســت. ایــن رویکرد 
دربرگیرنــده توســعه و گســترش مکانیزم هــای درآمــدی، 
کانال هــای ارائه خدمات و همچنین تنوع بخشــی به ســبد 
محصولات شرکت بوده است. یکی از نمونه های این توسعه، 
گســترش خدمات باشــگاهی و عرضه طیــف متنوع تری از 
خدمات در لاین تسهیات دهی به کاربران است. بخشی از 
این خدمات در مرحله بهره برداری آزمایشی است و به زودی 

به صورت رسمی و گسترده معرفی خواهد شد.
از ســوی دیگر، باتوجه به روابط اســتراتژیک و همکاری های 
موجود با بانک ها، لندو تمرکز خود را صرفاً بر دریافت منابع 
از بانک ها قرار نــداده، بلکه باتکیه بر جامعه بــزرگ کاربران 
خود و در چارچوب دستورالعمل های موجود بانک مرکزی، 
در حــال ایجــاد مکانیزم هایی بــرای تجهیــز منابــع و ایفای 
نقش به عنوان تأمین کننده منابع نیز هســت. این رویکرد 
دو مزیت دارد: نخست، دسترســی به منابع ارزان تر و دوم، 
اســتفاده هدفمنــد از منابــع تجهیزشــده در راســتای ارائه 
خدمــات مالی پایدار. عــاوه بر ایــن دو محور اصلــی، تمرکز 
سوم لندو در چشم انداز سه ساله آینده، ارتقای سامانه های 
اعتبارســنجی شــرکت اســت. در گذشــته، سیســتم های 
اعتبارسنجی ساختار ساده تری داشتند؛ اما اکنون شرکت 
درحال توسعه این خدمات با استفاده از فناوری های نوین از 
جمله هوش مصنوعی است. این اســتفاده هوشمندانه از 
فناوری نه تنها در حوزه اعتبارسنجی بلکه در مدیریت روابط 
مشتریان و کنترل مستندات نیز پیاده سازی شده و در آینده 

با گستردگی بیشتری ادامه خواهد یافت.
 

 به نظر شما آینده لندتک در ایران به چه 
سمتی می رود؟

باتوجه بــه خلأ جــدی موجــود در کشــور در زمینــه ابزارهای 
اعتبــاری مانند کردیــت کارت، خدمــات لندتکــی به ویژه در 
بخش اعتبار می توانند نقش پررنگ تری ایفا کنند. لندتک ها 
در این بخش عماً بخشی از این خلأ را پوشش می دهند و به 
دلیل گستردگی تقاضا، پیش بینی می شود که سهم آن ها از 
بازار به صورت چشمگیری افزایش یابد. از سوی دیگر، شرایط 
تورمی موجود باعث شده تقاضا برای تسهیات نیز افزایش 
پیدا کند، چرا که در چنین فضایی افراد تمایل بیشــتری به 
دریافــت وام دارند. حتی بر اســاس تحلیل های رســمی، در 
میان مدت نیز تورم همچنان بالا باقی خواهد ماند که این امر 
می تواند به رشد بیشتر بازار لندتک ها در حوزه تسهیات 
منجر شود. نکته قابل توجه دیگر، دسترسی محدود مردم 
به تسهیات بانکی سنتی است؛ مسئله ای که نظام بانکی 
نیز به آن واقف شــده و به همین دلیل، سیاســت هایی را در 
پیش گرفته که نقش لندتک ها را پررنگ تر کند. برای مثال، 
بخشی از تسهیات تکلیفی مانند ازدواج و فرزندآوری حالا 
باید به صورت آناین و از مسیر پلتفرم های غیرحضوری ارائه 
شوند که این رویکرد زمینه مناسبی برای گسترش فعالیت 
لندتک هــا فراهــم می کنــد. در مجمــوع، باتوجه بــه ترکیب 
شرایط اقتصادی کشور، سیاســت های نهادهای تنظیم گر 
و حجم تقاضای موجود، می توان گفت که در افق سه ساله، 
چشم انداز بسیار مثبتی برای رشــد و توسعه لندتک ها در 

ایران وجود دارد.

فاطمهشایگان


fateme_shayegan
@yahoo.com

نرخ تأمین منابع از 
کانال های مختلف 

به شدت افزایش یافته 
و در کنار رشد تقاضا 
و توسعه بازار، موجب 

بالا رفتــن هزینه های 
تأمیــن مالی برای 
لندتک ها شده است

هشدار می دهند که فشارهای اقتصادی 
و افزایش نرخ بهره می تواند پایداری این 

مدل ها را با چالش هایی روبرو کند.
این کاهــش در حالی اســت که در ســال 

۲۰۲۳، نــرخ نکــول در حــوزه لندتــک 
جهانی بــا افزایــش ۹۰ درصدی داشــت 
و در بخش خدمات مالــی نیز نرخ نکول 
جهانــی از ۰.۲۸درصــد در ســال ۲۰۲۲ 

بــه ۰.۳۹درصــد در ســال ۲۰۲۳ افزایش 
یافتــه بــود.  در مجمــوع، اگرچــه آمارها 
نشــان دهنده بهبــود نســبی در نــرخ 
نکــول هســتند، امــا وام دهــی دیجیتال 

و مدل هایــی ماننــد BNPL همچنــان 
بــا ریســک هایی همراه انــد کــه نیازمنــد 
دقیــق  مدیریــت  و  نظــارت مســتمر 

هستند.

REPORTگزارش

بررسی تجربه 
عربستان و قطر

BNPL در توسعه
در ســال های اخیــر، مدل »خریــد اکنون، 
پرداخت بعد« به عنوان یکــی از ابزارهای 
نوین در حوزه خدمات مالی، در کشورهای 
بــا ســرعت قابل توجهــی  خاورمیانــه 
گسترش یافته است. عربستان سعودی 
و قطر به عنوان دو نمونه شــاخص، نشان 
می دهنــد کــه چگونــه ایــن مــدل در حال 
تثبیــت جایــگاه خــود در ســبد مصرفــی 
خانوارهاســت. در عربســتان ســعودی، 
شرکت هایی مانند Tabby و Tamara در 
خط مقــدم ارائه ایــن خدمات قــرار دارند. 
طبق گزارش Tabby، ۷۷ درصد از کاربران 
ســعودی از خدمــات BNPL بــرای تأمین 
هزینه هایی چــون آموزش، درمــان و بیمه 
اســتفاده می کننــد. همچنین بر اســاس 
داده های منتشرشده، حجم تراکنش های 
BNPL در عربســتان طــی ســال ۲۰۲۳ به 
۷.۱ میلیارد دلار رسید که نسبت به سال 
قبل جهش چشمگیری را نشان می دهد. 
پیش بینی ها حاکی از آن است که این بازار 
تا سال ۲۰۳۰ با نرخ رشد سالانه بیش از ۱۰ 
درصد، به بیش از ۲.۴ میلیارد دلار ارزش 
واقعــی ســالانه برســد. در قطــر نیــز مدل 
BNPL به تازگــی در حــال نهادینه شــدن 
اســت. بانک مرکــزی قطر در ســال ۲۰۲۳ 
مقررات رســمی بــرای ارائه دهنــدگان این 
خدمات را اعام کرد و از پاییز همان سال 
صدور مجوز فعالیت را آغاز نمود. شرکت 
PayLater نخســتین بازیگری بــود که با 
دریافت مجوز رسمی و مطابقت با اصول 
شــریعت اســامی، وارد ایــن حــوزه شــد. 
همکاری این شرکت با بانک اسامی قطر 
)QIB( نخستین تجربه BNPL شرعی در 

قطر را رقم زده است.
نیز به آن واقف شــده و به همین دلیل، سیاســت هایی را در 
پیش گرفته که نقش لندتک ها را پررنگ تر کند. برای مثال، 
بخشی از تسهیات تکلیفی مانند ازدواج و فرزندآوری حالا 
باید به صورت آناین و از مسیر پلتفرم های غیرحضوری ارائه 
شوند که این رویکرد زمینه مناسبی برای گسترش فعالیت 
لندتک هــا فراهــم می کنــد. در مجمــوع، باتوجه بــه ترکیب 
شرایط اقتصادی کشور، سیاســت های نهادهای تنظیم گر 
و حجم تقاضای موجود، می توان گفت که در افق سه ساله، 
چشم انداز بسیار مثبتی برای رشــد و توسعه لندتک ها در 

BNPL همچنــان 
بــا ریســک هایی همراه انــد کــه نیازمنــد 
دقیــق  مدیریــت  و  نظــارت مســتمر 

BNPL( نخستین تجربه BNPL( نخستین تجربه BNPL شرعی در  QIB(
قطر را رقم زده است.
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سیدمهدیحسینی،مدیرارشدصنعتهوشمندشرکتفناپزیرساختدرگفتوگوباکارنگاز
چالشها،فرصتهاوالزاماتهوشمندسازیگفت

 فناپ زیرساخت به عنوان اپراتور صنعت هوشمند و بازوی هوشمندسازی صنعتی هلدینگ فناپ، نقش محوری در پیاده سازی زیرساخت های هوشمندسازی و به کارگیری هوش مصنوعی 
در صنایع ایران دارد. سید مهدی حسینی، مدیر ارشد صنعت هوشمند شرکت فناپ زیرساخت، از چالش ها، فرصت ها و الزامات هوشمندسازی سخن گفته و تأکید می کند که هوش 

مصنوعی بدون شناخت مسئله، داده باکیفیت و آمادگی و بلوغ دیجیتال، نه تنها مزیتی ایجاد نمی کند، بلکه ممکن است به سرخوردگی و اتلاف منابع منجر شود.

و  زیرســاخت  فنــاپ  اســتراتژی 
چشــم انداز شــما در خصــوص توســعه هــوش 

مصنوعی چیست؟
 نقــش تحول آفریــن هــوش مصنوعــی در صنایــع و 
کسب وکارها غیرقابل انکار است و بالطبع اکوسیستم 
حوزه فناوری و نوآوری، توجه ویژه ای به هوش مصنوعی 
دارد. فناپ زیــر ســاخت نیــز در عصر تحــول دیجیتال 
بــر توســعه و به کارگیــری مؤثــر آن در ایجــاد و تأمیــن 
»راه حل های جامع هوشمندســازی« به عنــوان یکی از 

مصادیق انقاب صنعتی چهارم، متمرکز است.

 مهم تریــن چالشــی کــه در توســعه و 
پیاده سازی هوش مصنوعی در ایران وجود دارد 

چیست؟

 نه تنها در ایران بلکه در جهان، هوش مصنوعی بسیار 
مورد توجــه قــرار گرفته اســت. یکــی از قابل توجه ترین 
مشکات این است که ســازمان ها، صنایع و شرکت ها 
همه به دنبال به کارگیری هوش مصنوعی هستند، اما 
رویکــرد مســئله محور ندارند؛ یعنــی برای پاســخ گویی 
به یــک چالش و یــک نیــاز و مســئله در پــی بهره گیری 
از هــوش مصنوعی نیســتند. بلکه برعکس، از ســمت 

راه حل وارد می شــوند، بدون آنکه مشــخص باشد این 
راه حل کــدام مشــکل را قرار اســت حل کنــد؛ بنابراین، 
حرکت به سمت هوش مصنوعی در این شرایط با اتاف 
وقت و هزینه ســرخوردگی را در پی دارد و منجر به یک 
تجربه ناموفق بدون نتیجه در ســازمان شــده و چه بسا 

برای همیشه آن را کنار بگذارد.
 بنابرایــن نخســتین گام در پیاده ســازی موفــق هــوش 
مصنوعی، ســنجش آمادگی و بلوغ دیجیتال سازمان، 
مشــخص نمــودن دامنــه، تدویــن نقشــه راه و تعریف 
پروژه هــای پیشــران بــر اســاس نیازهــای واقعی اســت. 

هوش مصنوعی
جای انسان را نمی گیرد

هوش مصنوعی؛ 
پیشران تحول در 

سلامت
هوش مصنوعی در حال تبدیل شــدن به 
یکی از اثرگذارتریــن فناوری هــا در ارتقای 
ســامت عمومــی و ترویج ســبک زندگی 
فعال اســت. این فنــاوری، بــا کاربردهایی 
متنوع در نظام ســامت، آمــوزش و حتی 
زندگی روزمره، می تواند شکاف های موجود 
در دسترســی بــه خدمــات بهداشــتی را 
کاهش دهد و کیفیت مراقبت را به صورت 
چشــمگیری افزایــش دهــد. در حــوزه 
درمــان، اســتفاده از AI بــرای پیش بینــی 
تجربه بیمار پیش از مراجعه، به پزشکان 
کمــک می کنــد تــا تصمیمــات دقیق تری 
بگیرنــد، رونــد درمــان را شخصی ســازی 
کنند و مداخات زودهنگام داشته باشند. 
همچنین، خودکارســازی وظایف اداری و 
مستندســازی، فشــار کاری کادر درمان را 
کاهش داده و باعث بهبود کیفیت مراقبت 
مســتقیم از بیمــاران می شــود. در کنــار 
بیمارســتان ها، اپلیکیشــن های سامت 
مبتنــی بــر هــوش مصنوعــی نیز نقشــی 
مهــم ایفا می کننــد. ایــن ابزارها بــا پایش 
خواب، تغذیه و فعالیت بدنی، توصیه های 
شخصی سازی شــده ای ارائه می دهند که 
کاربران را به گام های کوچک اما مؤثر برای 
بهبود سبک زندگی شان ترغیب می کند. 
در بخــش آمــوزش، هــوش مصنوعــی در 
حال تغییر شکل درس تربیت بدنی است. 
الگوریتم هــا بــا تحلیــل داده هــای فــردی، 
بــه معلمــان کمــک می کننــد برنامه های 
تمرینی متناســب بــا نیــاز دانش آمــوزان 
طراحــی کننــد؛ اقدامی که هم مشــارکت 
را افزایــش داده و هــم فعالیت بدنــی را به 
تجربــه ای جذاب تــر تبدیــل کرده اســت. 
بــا وجــود تمــام مزایــا، کارشناســان تأکید 
دارند که اثربخشی بلندمدت AI نیازمند 
زیرساخت، آموزش تخصصی و همسویی 
فرهنگی است. اگر این پیش نیازها تأمین 
شــود، هــوش مصنوعی می تواند نقشــی 
کلیــدی در ســاخت جوامعــی ســالم تر و 

آگاه تر ایفا کند.

REPORTگزارش
I N T E R V I E W
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هوش مصنوعی یک »افزونه یا add on« نبوده و فرایند 
پیاده ســازی و به کارگیــری آن مثــل برنامــه خریــد یــک 
برنامه نرم افزاری نیســت؛ بلکه بایــد تفکر و مدل ذهنی 
داده محوری استفاده از هوش مصنوعی در کل سازمان 

از صدر تا ذیل جاری و ساری شود.
 ضمن این کــه هــوش مصنوعــی بــدون داده باکیفیت و 
دارای برچسب و ریزدانگی مناسب و سایر مشخصات 
لازم، امکان پذیــر نیســت. آن هــم داده ای کــه بایــد در 
ســازمان موجــود و یــا ایجــاد شــود؛ بنابرایــن، توجــه بــه 
تعهد مدیــران ارشــد، فرهنــگ، آمــوزش، اطاع رســانی 
و همراه ســازی کارکنــان در فراگیــری این مــدل ذهنی در 

سراسر سازمان بسیار مهم و الزامی است.

آیا شــما تا الان با رگولاتور در این حوزه 
بــه مشــکلی برخوردیــد؟ نقــش رگولاتــور را در 
توســعه یا حتــی در جلوگیــری از توســعه، به چه 

شکل برآورد می کنید؟
 تنظیم گــری یــا رگولاتوری در حــوزه هــوش مصنوعی در 
دنیا و ایــران، باتوجه به ابعاد مختلف فناوری، فلســفی، 
کاربــردی و پیچیدگی های دیگر هنوز به درســتی شــکل 
نگرفته و در ابتدای راه اســت و به همین دلیل اظهارنظر 
در این مورد به نظر زود می رســد؛ اما نقــش مؤثر و مهم 
رگولاتوری مثبت و چه منفی، انکارناپذیر است. به ویژه 
برای اکوسیســتم فنــاوری و نــوآوری کشــور، به طورکلی، 
تنظیم گر، بیــش از آنکــه نقــش بازدارنــده را بــازی کند، 
باید نقش هدایتگر و تســهیلگر را ایفا کنــد. اگر رویکرد 
رگولاتــور بــه واســطه عــدم درک درســت از شــرایط روز 
فناوری و روندهای نــوآوری در دنیا و کشــور، منفعل و یا 
خنثی باشــد، آن وقت تبدیــل به مانعی خواهد شــد که 
نه تنها ســرعت پیشــرفت ارگانیــک و منطقــی را مختل 
می کند؛ بلکه ممکن اســت فرایند توسعه و بومی سازی 
این حــوزه را حداقل در کوتاه مــدت یا میان مــدت در کل 

اکوسیستم فناوری و نوآوری کشور، متوقف کند.

هــوش مصنوعــی چگونــه می توانــد به 
رقابت پذیری کسب وکارها در ایران کمک کند؟

 بــا بررســی رونــد انقاب هــای 
صنعتی در طــول تاریخ به این 
نتیجــه می رســیم کــه رویکــرد 
و مفهــوم هــوش مصنوعی در 
عصر حاضر می تواند انقاب 
صنعتــی چهــارم را بــه چالش 
بکشد. امروزه تحول دیجیتال 
و انقــاب صنعتــی خودشــان 
تحت تأثیــر هــوش مصنوعــی 
متحــول شــده اند. در کنــار 
ســرمایه انســانی، داده هــای 
قابل تحلیــل به عنــوان خــون 
درون رگ ســازمان بــه دومیــن 
دارایــی بــاارزش و راهبــردی 
تبدیــل شــده اند؛ چــرا کــه بــا 
ایجاد بینش و نگــرش عمیق، 

پایه تصمیم گیری های پیش نگرانه و پیشگیرانه به کمک 
مدل هــای هــوش مصنوعــی هســتند. چنیــن رویکرد و 
ابزاری، امروزه به یک مزیت رقابتی غیرقابل انکار تبدیل 
شده اســت. ســازمان هایی که ارزش داده را نمی دانند و 
از آنها به طریق درســت و مناســب اســتفاده نمی کنند، 
بدون شــک از رقبــای مجهز بــه هــوش مصنوعی عقب 

خواهد ماند.
 در کســب وکارها، اتخــاذ تصمیم هــای درســت در 
کوتاه ترین زمان مناســب، فوق العاده مهم است. هوش 
مصنوعــی بــا اســتفاده از تحلیــل داده می توانــد ایــن 
امــکان را فراهم کند ســازمان ها بــا بینــش و رویکردهای 
پیش بینانــه، پیشــگیرانه و تحلیل روندهــا، تصمیمات 

مناسب را در زمان مناســب بگیرند. این باعث می شود 
که با بهبود و افزایش بهره وری و کاهش هزینه، یعنی با 
نهاده کمتر، خروجی بیشتر حاصل شود و این با ایجاد 
مزیت رقابتــی منجر بــه این می شــود که هر ســازمان یا 

صنعت نسبت به رقیب خود پیشی بگیرد.

هوش مصنوعی طی ۵ تا ۱۰ سال آینده 
چه تغییراتی در صنایع ایران ایجاد خواهد کرد؟

 در این زمینه هم در ایران و هم در دنیا پیش بینی هایی از 
سوی مؤسسات بزرگ و معتبر انجام شده است. توجه 
به این نکته مهم است که فناوری هوش مصنوعی هنوز 
در ابتــدای راه اســت و خیلی بســتگی دارد به شــرایط و 
هموار بودن راه پیــش رو آن، رگولاتــوری، محدودیت ها، 
تحریم هایــی غیرعادلانــه، نقــش بســزایی در ایــن روند 
خواهند داشــت. اما این مســیری اســت کــه حتماً طی 
خواهد شد. در بازه زمانی ۵ تا ۱۰ سال آینده، شاید نه در 
همه ارکان صنعت و کسب وکارها، ولی در سازمان هایی 
کــه بالغ تــر و فناوری محورتر هســتند، هــوش مصنوعی 

نقش و جایگاه بسیار مهم و مؤثری خواهد داشت.
 این تصور که بگوییم هوش مصنوعی جایگزین سرمایه 
انســانی یــا نیــروی کار می شــود، درســت نیســت. بلــه، 
در برخــی موارد ممکن اســت در مشــاغل ســاده چنین 
اتفاقــی بیفتــد، امــا نکتــه بســیار مهــم ایــن اســت کــه 
هــوش مصنوعی جایگزیــن نیــروی کاری می شــود که از 
هوش مصنوعی اســتفاده نمی کند یا سعی نکرده از آن 

به عنوان یک ابزار استفاده و آن را به کار بگیرد.

 آیــا شــما محصولــی در حــوزه هــوش 
مصنوعی توسعه داده اید یا خیر؟

 در حــوزه هوشمندســازی، تمرکــز صــرف بــر محصــول 
می توانــد یکــی از بزرگ تریــن چالش هــا باشــد؛ چــرا کــه 
هوشمندسازی بیش از هر چیز نیازمند ارائه »راه حل های 
جامــع، یکپارچه« و متناســب با نیاز هر ســازمان اســت. 
ما در فناپ زیرســاخت به عنوان اپراتور صنعت هوشمند 
و شــریک راهبــردی صنایــع در حــوزه هوشمندســازی، 
رویکرد محصول محور نداریم، بلکه مأموریت ما طراحی 
و ارائــه »راه حــل جامــع« بــر 
بســتر یــک پلتفــرم یکپارچــه 
بــا به کارگیــری و توســعه هوش 
مصنوعــی اســت. امــروزه در 
چارچــوب انقــاب صنعتــی 
چهــارم و تحــول دیجیتــال، 
رویکــرد پلتفرمــی بســیار مهم 
و ضروری اســت؛ رویکــردی که 
میان انواع سامانه های مختلف 
یکپارچگــی ایجــاد می کنــد و 
تفکر و فرهنــگ داده محوری را 
شــکل می دهد این می تواند به 
یک شایستگی و مزیت رقابتی 
تبدیل شود. پلتفرم، لایه اصلی 
هوشمندسازی در اکوسیستم 
اســت؛ لایــه ای کــه بــا ایجــاد 
زنجیــره ارزش، تمامــی بازیگــران را بــرای خلــق مطلوبیت 

برای ذی نفعان به هم متصل و یکپارچه می سازد.
 بنابرایــن شــرکت فناپ زیرســاخت بــا رویکــرد تأمیــن و 
ایجــاد یــک »راه حــل جامــع« کامــاً شخصی سازی شــده 
برای هر ســازمان، در زنجیــره ارزش خــود، از توانمندی ها و 
تجربه و تخصص هــای مختلــف در حوزه های مراکــز داده، 
راهکار »برنامه ریزی منابع ســازمانی – ERP«، حمل ونقل 
هوشمند، پلتفرم اینترنت اشیا، راهکار »سیستم مدیریت 
تصویــری مبتنی بر هــوش مصنوعــی«، راهکار »ســامت 
دیجیتال« و ســایر مــوارد موجــود در »لیســت خدمات«، 
خودش را در اکوسیستم فناوری و نوآوری کشور، جانمایی 

کرده است.

 در بازه زمانی ۵ تا ۱۰ 
سال آینده، شاید نه 
در همه ارکان صنعت 
و کسب وکارها، ولی 

در سازمان هایی کــه 
بالغ تر و فناوری محورتر 

هســتند، هوش 
مصنوعی نقش و 

جایگاه بسیار مهم و 
مؤثری خواهد داشت

تأثیرفزایندههوشمصنوعیبرساختارنیرویکاردرجهان

 هوش مصنوعی و حذف مشاغل
نگاهی به یک واقعیت در حال وقوع

REPORTگزارش

بــا رشــد بی ســابقه هــوش مصنوعــی و تســلط 
تدریجی آن بر بسیاری از فرایندهای سازمانی، 
دغدغه های جدی در مورد آینده مشاغل، توزیع 
نیروی انسانی و امنیت شغلی شکل گرفته اند. 
تــا همیــن چنــد ســال پیــش، هــوش مصنوعی 
عمدتاً به عنوان ابزاری مکمل برای تصمیم گیری 
مطرح بود، اما امروزه نقش آن به طور فزاینده ای 
به حذف، جایگزینی و بازتعریف موقعیت های 

شغلی منجر شده است.
بانک DBS، بزرگ ترین بانک جنوب شرق آسیا 
مستقر در سنگاپور، اعام کرده است که در طی 
ســه ســال آینده، به دلیل استفاده گســترده از 
فناوری هوش مصنوعی، ۴۰۰۰ موقعیت شغلی 
را حــذف خواهــد کــرد. ایــن تصمیم که بیشــتر 
شــامل نیروهــای موقــت و قــراردادی در ۱۹ بازار 
مختلف می شود، از طریق فرایند »ترک طبیعی 
خدمــت« اجرایی خواهد شــد؛ به ایــن معنا که 
با اتمــام قراردادها، جایگزینی صــورت نخواهد 
گرفــت.DBS تأکیــد کرده کــه کارکنان رســمی از 
ایــن تصمیــم متأثــر نخواهنــد شــد. ایــن بانک 
همچنین اعام کرده که ۱۳ هــزار نفر از کارکنان 
را برای ارتقای مهارت های مرتبط با داده و هوش 
مصنوعی شناسایی کرده و از این میان، بیش از 
۱۰ هزار نفر در حال گذراندن دوره های آموزشی 

تخصصی هستند.
اگرچــه تصمیــم DBS نمونــه ای موردی اســت، 
امــا در ابعــادی وســیع تر، ایــن اتفاق بخشــی از 
یــک رونــد جهانــی گســترده اســت. بر اســاس 
برآوردهای بلومبــرگ اینتلیجنــس، در صنعت 
بانکداری جهان، اســتفاده از هــوش مصنوعی 
می توانــد طی پنج ســال آینــده منجر بــه حذف 
بیــش از ۲۰۰ هــزار شــغل شــود. ایــن حذف هــا 
عمدتــاً شــامل مشــاغل تکــراری و فرایندمحور 
هســتند کــه بــا الگوریتم هــای تصمیم گیــری 

هوشمند جایگزین می شوند.
 )IMF( در سطح کان تر، صندوق بین المللی پول
در گزارشــی کــه در ژانویــه ۲۰۲۴ منتشــر کــرد، 

هشــدار داد که ۴۰ درصد از مشــاغل در ســطح 
جهانــی مســتقیماً در معــرض تهدید ناشــی از 
هوش مصنوعی هســتند. به ویژه در کشورهای 
توســعه یافته، ایــن عــدد حتــی بــه ۶۰ درصــد 
می رسد. دلیل این امر، ساختار دیجیتال محور 
اقتصــاد ایــن کشــورها و ســهم بــالای مشــاغل 

خدماتی قابل اتوماسیون در آن هاست.

آیا حــذف مشــاغل بــه معنای 
بیکاری گسترده است؟

اگرچه آمارها نگران کننده به نظر می رسند، اما 
کارشناســان معتقدند می توان ایــن تهدید را با 
استراتژی هایی به فرصت تبدیل کرد. بازآموزی 
نیروهای انســانی، تغییر مســیرهای شــغلی، و 
سرمایه گذاری در مهارت های دیجیتال از جمله 
راهکارهایی هستند که ســازمان ها برای تطبیق 

با این وضعیت در پیش گرفته اند.
هوش مصنوعی صرفاً ابزار حذف نیســت. این 
فنــاوری قابلیت خلق مشــاغل جدیــد، تعریف 
دوبــاره وظایــف موجــود، و ارتقــای بهــره وری 
سازمانی را دارد. گزارش مجمع جهانی اقتصاد 
)WEF( در ســال ۲۰۲۳ پیش بینی کــرده بود که 
هوش مصنوعی و فناوری های نوظهور می توانند 
تا سال ۲۰۲۷ بیش از ۶۹ میلیون شغل جدید در 
سراسر جهان ایجاد کنند؛ البته به قیمت حذف 

حدود ۸۳ میلیون شغل موجود.
پیشرفت هوش مصنوعی مسیر بازگشتی ندارد. 
پرسش اصلی این نیست که آیا مشاغلی حذف 
خواهند شــد، بلکه این اســت که چه کشــورها، 
ســازمان ها و افــرادی بهتــر و ســریع تر خــود را بــا 
ایــن تغییــر تطبیــق خواهنــد داد. تجربه هایــی 
مانند آنچه در DBS رخ داد، نشــان می دهند که 
ســازمان های موفق هم زمان با اجرای فناوری، به 
فکــر توانمندســازی کارکنــان خود نیز هســتند. 
دولت هــا، نهادهــای آموزشــی و بــازار کار بایــد 
هم راســتا با این مــوج تحول، برای شــکل دهی به 

آینده ای پایدار، عادلانه و فناورانه آماده شوند.



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۶۲
۱۸ خـــــــــــــــــرداد ۱۴۰۴
ســــــــــــــــــــــــال پنجم
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با مطرح شــدن نــام ســیدعلی مدنــی زاده به عنــوان وزیر 
پیشــنهادی اقتصاد، فضــای اســتارتاپی و اکوسیســتم 
نــوآوری ایــران ناگهــان از وضعیــت انفعــال و تردیــد بــه 
فازی تــازه از امیدهــا و البته بیم هــا وارد شــد؛ امیدی که 
همپای آن، ســایه تردیدهای جدی نیــز حرکت می کند. 
جامعــه ای کــه ســال ها در حاشــیه سیاســت گذاری ها 
مانده و بارها طعم وعده های بی فرجام را چشیده، این بار 
اگرچه چشمی به نشانه های مثبتی در کارنامه و رویکرد 
متفاوت مدنی زاده دوخته اما شواهد کافی برای اعتماد 

بی قیدوشرط نمی بیند.
بی اعتنایی تاریخی دولت ها به دغدغه های نوآوری، بارها 
جامعه دیجیتال را به توهم اصاح مبتا کرده؛ امروز هم 
سؤال اصلی این است که آیا این بار، با حضور چهره ای 
کم تجربه در میدان اجرا و تازه وارد به منازعه های پنهان 
قدرت، قرار است صرفاً یک امید کاذب دیگر تولید شود 

یا واقعاً مسیری متفاوت آغاز می شود؟

 از معــادلات آکادمیــک تــا تنگناهــای 
اجرایی

مدنــی زاده، متولــد ۱۳۶۱، تمامــی مراحــل افتخــارات 

آکادمیــک را طــی کــرده اســت؛ از المپیــاد ریاضــی و 
تحصیل در شریف تا اخذ دکترا از استنفورد و شیکاگو. 
بازگشــت به کشــور و تدریس اقتصاد کان در شــریف، 
افزون بر تجربیات اجرایی کوتاه ماننــد حضور در بانک 

مرکزی و ســازمان فناوری اطاعات، تصویری 
چندوجهی از او ساخته است.

همــکاران دانشــگاهی و پژوهشــگران او را به 
جسارت اصاح و زبان ساده اش می شناسند؛ 
دو خصیصــه مهــم بــرای کســی کــه بخواهد 
هم زمــان میــان دولــت، دانشــگاه و بــازار پلی 
بســازد. امــا آیــا صرفــا ایــن ســوابق می تواند 
در عرصــه اجــرا و محیــط پرمناقشــه وزارت 
اقتصاد، کارساز باشد؟ مخالفان می پرسند: 
آیا او از جنس اجرایی هاست یا پژوهشگرانی 

که در میدان واقعی پیچیدگی های سیاســت گذاری گم 
می شوند؟

 تناقض میان انتظارات و تجربه اجرا
بــا رونــق مجــدد بحــث »اقتصــاد دیجیتــال« و معرفــی 
مدنی زاده بــه عنوان چهــره ای نســبتا جــوان و مرتبط با 

فضای دانش بنیــان، بــار دیگر نگاه هــا به ســوی امید به 
تغییر و حرکت رفت. اما نباید فراموش کرد که تجربیات 
پیشین با مدیران دارای رزومه علمی، نشان داده مدرک 
و حرف های نو همیشــه بــه اصــاح نمی انجامد. چالش 
بزرگ تــر این اســت که آیــا وزیر پیشــنهادی 
می تواند در برابر جریان های بانفوذ سنتی و 
بحران های مزمن فضای کسب وکار بایستد؟ 
ســابقه حضورش در بدنه دولــت کوتاه بوده 
و تجربــه مدیریــت بحران هــا یــا مذاکــرات 
بــزرگ اقتصــادی فعــا در کارنامــه اش کم تر 
به چشــم می خورد. این همان نقطه نگرانی 
جدی فعالان باتجربه اســت؛ مســاله ای که 
حتی جمعی از نمایندگان مجلس نیز آن را 

به صراحت مطرح کرده اند.

 انتظاراتی که از جنــس وعده های قدیمی 
نیست

اگرچه مطالبات اکوسیســتم نوآوری و فنــاوری، پیش تر 
در قالب شــعار مطرح می شــد، امــا امروز بســیار واقعی 
و صریح انــد. فعــالان ایــن حــوزه دیگــر وعده هــای کان 

فرصت بازتعریف رابطه 

اقتصاد و فناوری
انتظاراتوتردیدهادربارهوزیراقتصادجدید

کارنامه ای ناهموار 
در تقاطع اقتصاد 
سنتی و فناوری نو

دوران مدیریــت عبدالناصــر همتــی در 
عرصــه سیاســت گذاری اقتصــادی، بــا 
بحران هــای ارزی و بانکــی گره خــورده بود، 
امــا در لایــه ای عمیق تر، ســه مانــع اصلی 
در مســیر تحول دیجیتــال اقتصــاد ایران 
شــکل گرفــت: ســردرگمی در مواجهــه با 
رمزارزهــا، محدودیت هــای فین تک هــا، و 

غیبت زیرساخت بانکداری باز.
رأس  در  همتــی  کــه  دوره ای  در 
سیاســت گذاری اقتصــادی کشــور قــرار 
داشت، یکی از مهم ترین تحولات جهانی؛ 
یعنــی رشــد ســریع فناوری هــای مالــی 
)فین تک( در ایران با سرعتی بسیار کندتر 
دنبال شــد. نخســتین مانع، نبود قانون و 
راهبــرد مشــخص در قبــال رمزارزهــا بود. 
درحالی که اســتخراج و معامات رمزارزی 
رشــد ســریعی داشــت، سیاســت گذار 
به جای تدویــن چارچوب جامــع، صرفاً به 
اعــام ممنوعیــت و اســتفاده محــدود از 

رمزارزها برای واردات بسنده کرد.
مانــع دوم، محدودیت هــای گســترده بــر 
شــرکت های  و  فین تک هــا  فعالیــت 
پرداخت یاری بود. از دشواری های دریافت 
مجوز تا موانع اتصال به شبکه های رسمی، 
این بازیگران با بوروکراســی و بی اعتمادی 
مزمن مواجه بودند. رویکرد محافظه کارانه 
بانک مرکزی موجب شد بخش خصوصی 

در حوزه نوآوری مالی عقب بماند.
در نهایــت، نبــود حمایــت ســاختاری از 
نئوبانک هــا و بانکــداری بــاز موجب شــد 
هیچ چارچوب عملیاتی برای تبــادل داده 
بین بانک ها و اســتارتاپ ها شکل نگیرد. 
فقــدان Open API و مقاومــت بانک های 
سنتی، عماً مسیر نوســازی نظام مالی را 

مسدود کرد.
این سه چالش، تصویری از فرصت سوزی 
راهبردی در عصر تحول دیجیتال اقتصاد 

ایران است.
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و شــعارهای پرزرق وبــرق دربــاره »تحــول دیجیتــال« و 
»اقتصــاد هوشــمند« را بــاور نمی کننــد؛ آن ها بــرای هر 
مطالبــه نمونه شکســت یــا موانع جــدی دارنــد. یکی از 
گایه هــای دائمی همین اســت: ســیطره قوانین قدیمی 
بر کســب وکارهای نو، نبود پنجــره واحد بــرای مجوزها، 
ســردرگمی مالیاتــی و ســوءتفاهم نســبت بــه مدل های 

سرمایه گذاری خطرپذیر.
امروز کمتــر فعال اســتارتاپی 
بــه  را  انتظــارات  موضــوع 
حمایت یا تخصیــص بودجه 
بلکــه  می دانــد،  محــدود 
قانونــی،  تســهیل  مطالبــه 
بهبود دسترســی به ســرمایه 
خطرپذیــر، افزایــش حضــور 
بخــش خصوصــی و حتــی به 
رسمیت شــناختن مدل های 
جدیــد بــازار و اشــتغال را 
می خواهنــد  آن هــا  دارد. 
میــان  دیوارکشــی  میــراث 
بانــک مرکــزی و فین تک هــا، 
ســازمان  ســخت گیری های 
مالیات بر فعــالان دیجیتال و 

طولانــی بــودن فرایندهای صــدور مجوز جای خــود را به 
سازوکارهای شفاف، مالیات های معقول و سیاست های 
تســهیل گر بدهــد؛ همــان چیــزی که هنــوز هیــچ وزیری 

نتوانسته وعده آن را عملی کند.

 مزیت هــا و نقــاط ضعــف احتمالــی 
مدنی زاده

وجه تمایز مدنی زاده نســبت بــه بســیاری از چهره های 
پیشــین، شــاید آشــنایی عمیــق بــا زبــان دانش بنیــان و 
ارتباطــات چهره به چهــره با فعالان اکوسیســتم باشــد. 
بخش هایی از جامعه استارتاپی او را به واسطه سادگی 
در گفت وگو و پرهیز از شــعار دادن، متفــاوت می دانند. 
همچنیــن برخــی ظرفیت هــای شــبکه ای او در ارتبــاط 
بــا نهادهــای پژوهشــی و ســرمایه گذاران خصوصی نیز 
امیدبخش است. با این حال، بخشی از فعالان باتجربه 
بیم آن دارند که ارتباطات خوب، لزوماً به معنای خروجی 
موثر در میدان عمل نیست و بدون تجربه ایستادگی در 
برابر مقاومت های بوروکراتیک، ممکن است ماموریت 

جدید از همان آغاز به مانع بخورد.
موضوع مهم تر اینکه، انتقادهای جدی به سیاست های 
ارزی دولت و نظام قیمت گذاری دستوری، مدت هاست 
محل نزاع اقتصاددان های مســتقل با بدنه کارشناسی 
دولت بوده اســت. آیا مدنــی زاده حاضر خواهــد بود در 
برابــر فشــارهای لابی هــای ســنتی و بانک محور، بر ســر 
مواضــع اصاح طلبانه اش مقاومت کند یــا به تدریج در 

ماشین بزرگ دولت حل می شود؟ 

 مطالبات بی پرده: از مشــوق مالــی تا رفع 
موانع مقرراتی

فعــالان حــوزه دیجیتــال، انتظــارات خــود را طــی روزهــا 
و هفته هــای اخیــر صریح تــر از همیشــه بیــان کرده اند. 
مســئله ایجــاد مشــوق های واقعــی مالیاتــی بــرای 
سرمایه گذاران در استارتاپ ها و شرکت های دانش بنیان 
مدت هاســت مطرح اســت؛ اقدامی که اگرچــه در حرف 
آســان اما در مقام عمل بــا مقاومت جدی مواجه شــده 
اســت. آن ها امیدوارند این بار وزیر اقتصاد نه فقط قول 
بدهد بلکه بتواند مقاومت سنتی ها در بخش مالیات و 
انسداد ممیزی را بشکند. فقدان مشوق های صادراتی 
بــرای محصــولات دیجیتــال، وجــود روال هــای گمرکــی 
کند، نبود خطوط اعتباری صادراتــی و همچنین کمبود 
ابزارهای تامین مالی جمعی، مهم ترین مسائلی هستند 

که حیات این اکوسیستم را بارها به خطر انداخته اند.

 نمونــه دیگــر، بحث دسترســی پیچیــده و پر از واســطه 
بــه منابــع مالــی عمومــی و خصوصــی اســت؛ جایی که 
صندوق هــای نــوآوری دولتــی، روشــن نیســت بــا چــه 
معیارهایــی اعتبــار می دهند و بخــش خصوصی هم به 
علت نبود شــفافیت حقوقی و تضمین سرمایه گذاری، 
حاضــر بــه ریســک کــردن نمی شــود. زیرســاخت های 
و  دیجیتــال  پرداخــت 
هزینه های بالای تراکنش های 
آناین نیز همچــون چوب لای 
چــرخ نــوآوران مانــده و بــازار 
فین تک هــا را شــکننده تر از 
همیشــه کــرده اســت. دســت 
آخــر، نبــود نظــام تأمیــن مالی 
جمعــی واقعــی، باعــث شــده 
بســیاری از اســتارتاپ ها در 
همــان مرحلــه ایــده خامــوش 
شوند و سرمایه مردمی نتواند 

به حرکت نوآوری کمک کند.

 اصــلاح مقــررات و 
قوانیــن مالیاتــی، آرزوی 

دیرینه استارتاپ ها
 یکــی از ضربــات اصلــی بــه کســب وکارهای دیجیتــال، 
قانون گذاری نامتناسب و مالیات های غیرشفافی است 
که عمدتــاً حاصــل بی اطاعــی نهادهــای تصمیم گیر از 
ســازوکار این فضاســت. بســیاری از شــرکت ها هنوز در 
باتکلیفی نوع فعالیت و مالیات های آینده خود هستند 
و سردرگمی درباره بیمه و مالیات فریلنسرها یا دورکارها، 
بخش عمده ای از اکوسیســتم را به حاشیه رانده است. 
فعــالان اکوسیســتم معتقدنــد کــه بــدون اصــاح فوری 
و واقع بینانــه ایــن قوانیــن، دیگــر سیاســت گذاری های 
حمایتی نیز چیزی جز وعده های بی نتیجه نخواهد بود.

 جذب سرمایه خارجی؛ فرصت یا تهدید؟
 بازشــدن درهای بازار ســرمایه خارجی بر اســتارتاپ ها، 
از جمله مطالبات دیرینه ای اســت که هیچ وقت محقق 
نشــد. اگرچه خوش بینی نســبت به نگاه علمی و مدرن 
وزیر پیشنهادی وجود دارد، اما برخی منتقدان نگران اند 
کــه کاً هیچ اصاح جــدی بــدون اراده دولــت و همراهی 
قابل اتکای مجلس عملی نیســت. نمونه های واضحی 
ماننــد بــازار رمزارزهــا و انســداد فین تک هــا در دوران 
فعالیــت وزرای اقتصــادی پیشــین، مــواردی نیســتند 
کــه بتــوان به ســادگی از یــاد بــرد. البتــه برخــی موافقان 
مدنــی زاده، او را دارای تــوان چانه زنی بالا بــا بدنه دولت 
برای بهبود جذابیــت بازار برای ســرمایه گذاران خارجی 
می دانند، اما همچنان ابزارهای اجرایی در اختیار وزارت 
اقتصــاد، بــا حجــم موانــع سیاســی و امنیتــی هم خوان 

نیست.

 مالکیت فکری و ضعف برخورد قانونی
 یکی دیگر از انتظــارات بنیادین، تعییــن تکلیف قطعی 
درباره مالکیت فکری در فضای دیجیتال است؛ ضعف 
اجــرای قوانین کپی رایــت، هم رغبــت نــوآوران را کاهش 
داده و هم اعتماد ســرمایه گذاران خارجــی را از بین برده 
اســت. برخی امید دارند حضور یک چهره علمی شاید 
راهنمایــی بــرای تدویــن قانون هــای شــفاف تر و تعامــل 
بهتر با قــوه قضاییه برای دفاع از حقوق کســب وکارهای 
دیجیتال باشد. اما سابقه نشان داده حل این تناقض ها 
نیازمنــد رایزنــی مســتمر و مقاومــت در برابــر موج هــای 

سیاست بازان است.

 تنش میان واقع گرایی و امید
در روزهایــی کــه وزارت اقتصــادی بــا صندلــی خالــی و 
باتکلیفی در دولت همراه بود، جامعه نوآوری از حاشیه 

به متن سیاست گذاری برگشــته و مطالباتش را بی پرده 
فریاد می زند. فضای استارتاپی سال هاست که از حضور 
نمادین مدیران در جلسات و شعارهای غیرعملی خسته 
شــده و این بار می خواهد بدانــد آیا وزیر آینــده واقعاً به 
صدای آن ها گــوش می دهد یــا فرایندهای فرسایشــی و 
وعده های بی ســرانجام، این امید تازه را هم به دلسردی 

بدل می کند.
 مدنــی زاده اگرچــه سیاســتمداری متفــاوت بــه 
نظــر می رســد، امــا هنــوز هــم پرســش های بی پاســخ 
کــم نیســت: آیــا می توانــد بــرای توســعه ســواد مالــی 
دیجیتال کار واقعی انجام دهد یا گرفتار روزمرگی های 
اجرایی خواهــد شــد؟ آیا ابــزاری بــرای ارتقــای کارآمد 
زیرســاخت های پرداخــت و حمایــت از صــادارت 
دیجیتــال در اختیارش هســت یا ســاختارهای موازی 
اقتصــادی مانــع او می شــود؟ مهم تــر از همــه، آیــا 
تــوان ایســتادگی در برابــر رویکردهــای کوتاه مــدت و 
دســت وپاگیر را دارد یا روند موجود را ادامه می دهد تا 

بی صدایی همچنان بر این اکوسیستم حاکم باشد؟

 از تردیــد تــا تصمیــم: امــا و اگرهــای رأی 
اعتماد

 ایــن روزهــا نــام مدنــی زاده هرچنــد بــا موجــی از امید و 
مطالبه همراه شــده، اما سایه تردید بر ســر تأیید نهایی 
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امــا بی پشــتوانه حمایتــی در سیاســت، چنــدان دوام 
نیاورده انــد. بســیاری از فعــالان اقتصــادی و دیجیتــال 
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مدافعان وضع موجود اجازه جریان یافتن سیاست های 
تــازه و شــنیده شــدن دغدغه هــا را می دهنــد یــا بــاز هم 

سیاست گذار به تکرار گذشته تن می دهد؟
 امروز اکوسیســتم دیجیتال ایران در بزنگاهی حساس 
و تعیین کننــده قرار گرفتــه و مطالبه گــری معنادارتری را 
تجربه می کند. جامعه نوآوری و استارتاپ می خواهد از 
روند شعارزدگی رد شده و بر اصاحات ساختاری، حذف 
موانع و توســعه زیرســاخت های واقعی پافشــاری کند. 
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اقتصاد ایــران اســت. انتخــاب مجلــس و دولــت؛ میان 
امید جسورانه و تکرار گذشته، سرنوشت بهره برداری از 

فرصت اقتصادی آینده را رقم خواهد زد.

با رونق مجدد بحث 
«اقتصاد دیجیتال» و 
معرفــی مدنی زاده 
به عنوان چهــره ای 

نسبتاً جــوان و مرتبط 
با فضای دانش بنیان، 
بــار دیگر نگاه ها 

به سوی امید به تغییر و 
حرکت رفت
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اعتماد ازدست رفته
تعامل ناتمام

هم زمان با گسترش بحران های ساختاری 
در اقتصاد ایران، از التهابــات ارزی و رکود 
تورمی گرفته تا فرسایش اعتماد عمومی، 
عبدالناصــر همتی در جایــگاه عالی ترین 
مقام پولی کشور، با ســه مانع بنیادین در 
مسیر اتصال اقتصاد سنتی به زیست بوم 
نوآوری روبه رو بود: زوال سرمایه اجتماعی 
بانــک مرکــزی، ناتوانــی در شــکل دهی 
گفت وگــوی مؤثــر بــا بخــش خصوصــی 
نــوآور، و نبــود یــک معمــاری حکمرانــی 
دیجیتال در حوزه مالی. نخســت، بحران 
اعتماد عمومی به نهادهــای مالی و پولی، 
پاشــنه آشــیل دوره مدیریت همتــی بود. 
نوسانات پی درپی نرخ ارز، عدم شفافیت 
در سیاست گذاری و کاهش قدرت خرید 
مردم، باعث شــد اعتماد عمومی به نظام 
پولی به شدت آسیب ببیند. مردم به جای 
اتکا بــه ابزارهای رســمی مالی، به ســمت 
پناهگاه هــای امنــی ماننــد دلار، طــا، یــا 
رمزارزهــا گرایــش یافتنــد. ایــن چرخش، 
نه تنها از منظر اقتصــادی، بلکه از حیث 
امنیــت روانــی و حاکمیتی، زنــگ خطری 

جدی بود.
دوم، ضعــف تعامــل نهادینــه بــا بخــش 
مالــی،  اســتارتاپ های  و  خصوصــی 
فرصت هــای طایــی توســعه فین تک هــا 
را بــر بــاد داد. به رغــم ظرفیت چشــمگیر 
شــرکت های فنــاوری مالی، بانــک مرکزی 
مشــورتی،  ســاختارهای  ایجــاد  در 
مشارکت جویانه و فراگیر ناتوان بود. ارتباط 
بــا بخــش خصوصــی، بیشــتر به صورت 
مقطعی، شــخص محور و غیــر نظام مند 
پیش رفــت؛ درحالی که نظــام مالی نوین، 
نیازمند مشــارکت بلندمــدت و مبتنی بر 

اعتماد با کنشگران نوآور است.
ســوم، نبود ســاختار یکپارچــه حکمرانی 
بــرای تحــول دیجیتــال در اقتصــاد مالی، 
مســیر توســعه را از درون دچــار انســداد 
کرد. بانک مرکزی و نهادهای بالادســتی، 
فاقد نقشــه راه عملیاتی برای پیاده سازی 
بانکداری باز، مدیریــت داده، و رگولاتوری 
منعطف بودند. عدم تدوین »سند تحول 
دیجیتال مالی« و تعارض میان نهادهای 
تنظیم گر، نشان می داد که مسئله، صرفاً 
نبــود فنــاوری نیســت، بلکــه بحــران در 
ســطح حکمرانی و نگاه سنتی به اقتصاد 
اســت. این ســه گــره کــور، نه تنهــا کارنامه 
همتی در دوره گذار اقتصاد ایران به سوی 
دیجیتالیزه شدن را سنگین کردند، بلکه 
تصویر روشن تری از ناتوانی نهادهای پولی 
در انطباق با عصر جدید نــوآوری مالی به 

دست می دهند.
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متخصص، مانعی 

برای نظارت مؤثر در 
فضای دیجیتال

 )BaaS( مدل بانکداری به عنوان خدمــت
در چنــد ســال اخیــر به عنــوان یکــی از 
نوآورانه تریــن روش هــا در ارائــه خدمــات 
مالی ظهــور کرده اســت. این مــدل امکان 
می دهــد کــه شــرکت های غیــر بانکــی، با 
اســتفاده از زیرســاخت های بانک هــا و 
به واســطه اتصال از طریــق API، خدماتی 
ماننــد پرداخــت و مدیریت حســاب را به 
مشــتریان خــود ارائــه دهنــد، بــدون آنکه 
نیازمنــد دریافــت مجــوز بانکــی باشــند.  
اولین و شــاید مهم ترین چالش، موضوع 
نظــارت و مســئولیت قانونــی بانک هــا 
نسبت به عملکرد شرکای فین تکی است. 
باتوجه به پیچیدگی روابط چندجانبه در 
مــدل BaaS، بانک هــا موظفنــد اطمینان 
حاصــل کنند کــه شــرکای فین تکی شــان 
بــه قوانیــن مهمــی ماننــد ضدپولشــویی 
 )KYC )AML( و شــناخت مشــتری )
پایبند هســتند. گزارش های اخیر نشــان 
می دهــد کــه کم توجهی بــه ایــن موضوع، 
منجر بــه اقدامــات نظارتــی و جریمه های 
سنگین شده است. این واقعیت، ضرورت 
ایجــاد برنامه هــای مدیریــت ریســک 
دقیــق و مســتقل را بــرای همــه بازیگــران 
این اکوسیستم نمایان می ســازد. دومین 
چالــش، کمبــود نیــروی متخصــص در 
نهادهای ناظر است. با افزایش پیچیدگی 
فنــاوری و حجم داده های مالــی، نهادهای 
نظارتی در بســیاری از کشــورها بــا کمبود 
بازرســانی کــه تخصص کافــی در فنــاوری 
اطاعــات و امنیــت ســایبری داشــته 
باشــند مواجه اند. این موضوع به کاهش 
کیفیــت نظــارت و افزایــش ریســک های 
عملیاتــی و امنیتی دامــن می زند و فشــار 
بیشــتری را بر بانک هــا و فین تک هــا برای 
خودنظارتی و افزایش شــفافیت تحمیل 
می کنــد. در نهایــت، پیچیدگی ســاختار 
حســابداری و جریان هــای مالــی در مــدل 
BaaS به ریســک های مالــی قابل توجهی 
منجر می شود. نگهداری پول مشتریان در 
حساب های مشترک بدون سیستم های 
تطبیق و بازبینی دقیــق، می تواند موجب 
خطاهای مالی، گم شــدن یا سوءاستفاده 
از منابــع شــود. ایــن امــر اهمیــت بــالای 
شــفافیت مالــی و فناوری هــای پیشــرفته 
 BaaS حســابداری را در اکوسیســتم
برجسته می کند. در مجموع، تجربه های 
اخیــر نشــان می دهد کــه موفقیــت مدل 
BaaS مســتلزم تعادل دقیق بیــن نوآوری 
فناوری، رعایت قوانین و نظارت مؤثر است. 
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گفتوگوبامیثمرجبی،مدیرعاملرادین،دربارهامنیتوراهکارهاینویندرفینتک

 میثم رجبی، مدیرعامل شرکت رادین، در گفت وگو با کارنگ از چالش های مسیر توسعه این شرکت، تأثیر استقلال حقوقی از مجموعه حصین، نقش رادین در 
اکوسیستم فین تک ایران، بهره گیری از فناوری های نوین و چشم انداز آینده این شرکت سخن گفت. او با اشاره به اهمیت استراتژی و نوآوری، از برنامه های رادین برای 

تبدیل شدن به یک هلدینگ فناوری اطلاعات و ارائه خدمات متنوع تر خبر داد.

می خواهیم به یک هلدینگ 
فناوری اطلاعات تبدیل شویم

 به عنــوان یــک کارآفریــن، بزرگ تریــن 
چالشــی که در مســیر توســعه رادیــن بــا آن مواجه 
شدید چه بوده و چگونه آن را پشت سر گذاشتید؟

بزرگ ترین چالشــی که مــا در مجموعه رادین بــا آن مواجه 
بودیم، بحث فهم و اجرای اســتراتژی مناســب بوده است. 
بــه عبــارت دیگــر، درک این موضــوع که چــه کارهایــی باید 
انجام دهیم و چه کارهایی را نباید انجام دهیم، برای ما یک 
چالش اساسی بود. پیش از اینکه رادین از مجموعه حصین 
به صورت حقوقی جدا شود، مجموعه ای از محصولات در 
دل شــرکت مادر وجود داشــت که برخی از آن هــا با اهداف 
و اســتراتژی های جدید مــا هم خوانی نداشــتند. ما مجبور 
بودیم برخی از این محصولات را کنار بگذاریم و درعین حال، 

محصولات جدیدی را توســعه دهیــم که با نیازهــای بازار و 
اهداف بلندمدت شرکت هم راستا باشند. این تصمیم گیری 
نه تنها در لایــه محصولات، بلکــه در تعامل با مشــتریان و 

ورود به بازارهای جدید نیز مطرح بود.
 برای غلبه بر این چالش، منابع موجود و ظرفیت های شرکت 
را به دقت ارزیابی کردیم. ســپس با شناسایی فرصت های 
بازار و نیازهای مشــتریان، تصمیم گرفتیم روی حوزه هایی 
تمرکــز کنیــم کــه در آن هــا مزیــت رقابتــی داریــم و بــرای ما 
ســوددهی دارد. ایــن شــامل توســعه محصولاتــی بــود که 
ارزش بیشتری برای مشتریان خلق می کردند و با روندهای 
نوظهور صنعت هم راستا بودند. در کنار این تصمیم، برخی 
از محصولات و خدمات قبلی را از دستور کار شرکت خارج 

کردیم. ایــن رویکرد اســتراتژیک بــه ما کمک کــرد تا منابع 
محدود خود را بهینه استفاده کنیم و در مسیر رشد پایدار 
قرار بگیریم. در واقع، این چالــش به ما آموخت که تمرکز و 
انتخاب های هوشمندانه، کلید موفقیت در محیط رقابتی 

امروزی هستند.

 رادین از مجموعه حصین اسپین آف شده 
و حالا به طور مستقل فعالیت می کند. چه دلایلی 
باعث شد تا رادین به سمت استقلال حقوقی برود 
و این تغییر چه تأثیری بر عملکرد شــرکت داشــته 

است؟
اســتقال حقوقــی رادیــن از مجموعــه حصیــن بــه دلایــل 

I N T E R V I E W



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۶۲
۱۸ خـــــــــــــــــرداد ۱۴۰۴
ســــــــــــــــــــــــال پنجم

KARANG

۱۱

فين تک
F I N T E C H

اســتراتژیک و عملیاتــی صــورت گرفــت. در دل مجموعــه 
حصین، رادین به عنوان یک واحد داخلی فعالیت می کرد، 
امــا باتوجه بــه پتانســیل رشــد و نیــاز بــه چابکــی بیشــتر، 
تصمیــم گرفتیــم به صــورت یــک شــرکت مســتقل عمــل 
کنیم. این اســتقال به ما اجازه داد هم با سرعت بیشتری 
تصمیم گیری کنیم و هم از مزیت های شرکت مادر استفاده 
کنیم. استراتژی های خود را متناسب با نیازهای بازار تنظیم 
کنیم و روی نوآوری هایی تمرکز کنیم که برای مشــتریانمان 

ارزش خلق کنند.
 از زمان شــکل گیری رادین به عنوان شخصیت حقوقی در 
سال ۱۳۹۸، تأثیر این چابک سازی بر عملکرد شرکت در کنار 
حفظ کمک های شرکت مادر بســیار مثبت بوده است. ما 
شاهد رشد قابل توجهی در شاخص های مختلف، از جمله 

فــروش، تعــداد اعضــای تیــم و 
تنوع حوزه هــای کاری بوده ایم. 
ایــن رشــد نه تنهــا در اعــداد و 
ارقام مالــی، بلکه در گســترش 
حوزه هــای فعالیــت و تثبیــت 
جایــگاه رادیــن به عنــوان یــک 
بازیگــر کلیدی در اکوسیســتم 
فنــاوری اطاعــات ایــران قابــل 
مشــاهده اســت. اســتقال 
حقوقــی بــه مــا امــکان داد تا با 
انعطاف بیشــتری عمــل کنیم 
و به ســرعت بــه تغییرات بــازار 
پاســخ دهیــم. ایــن موضــوع 
به ویــژه در ســال های اخیــر کــه 
بازار فناوری با سرعت بالایی در 
حال تحول بوده، نقش مهمی 

در موفقیت ما داشته است.

 به نظر شما بزرگ ترین چالش های فعلی 
اکوسیستم فین تک ایران چیســت و رادین چگونه 

می تواند به رفع آن ها کمک کند؟
بــه نظــر مــن، یکــی از بزرگ تریــن چالش های اکوسیســتم 
فین تک ایــران، بی اعتمــادی متقابل بین سیاســت گذاران 
و کســب وکارهای نــوآور فین تکــی اســت کــه منجــر بــه 
فشــارهای نظارتی متعــددی می شــود. در همه جــای دنیا، 
سیاســت گذاران تاش می کنند مســیری را پیــش بگیرند 
که به نفع عموم جامعه باشــد، اما گاهــی اوقات این منافع 
با اهداف کسب وکارها هم راستا نیست. در ایران، این عدم 
هم راســتایی به صــورت افراطــی منجــر بــه محدودیت های 
ویرانگر و بعضاً غیرمنطقی برای شرکت های فین تک شده، 
ماننــد ســخت گیری های نظارتــی کــه توســعه محصولات 
نوآورانه را کند یا ممنوع می کنند یــا هزینه های عملیاتی را 

افزایش می دهند.
 رادیــن در ایــن زمینــه می توانــد نقش مهمــی ایفا کنــد. ما 
محصولاتی در حوزه فناوری های تنظیم گری داریم از جمله 
نظارت بر رمزارزهــا و دارایی های دیجیتال، مانند محصول 
کاستودی )Custody( که به سیاست گذاران کمک می کند 
هم نظارت دقیق تری بر فعالیت های مالی داشته باشند هم 
ریسک های آن برای دولت قابل پذیرش باشد. عاوه براین، 
 ،)Fraud Detection( سامانه های ما در حوزه کشف تقلب
مدیریــت تقلــب )Fraud Management( و مبــارزه بــا 
پول شویی )AML( به شرکت های فین تک کمک می کند تا با 
استانداردهای نظارتی هماهنگ شوند. این راهکارها نه تنها 
اعتماد سیاست گذاران به اکوسیســتم فین تک را افزایش 
می دهند، بلکه به کسب وکارها امکان می دهند با اطمینان 
بیشتری به نوآوری ادامه دهند. ما معتقدیم که با ارائه این 
راهکارها، می توانیم پلی بین نیازهای نظارتی و نوآوری های 

فین تک ایجاد کنیم.

 فناوری هایــی ماننــد بلاکچیــن، هــوش 
مصنوعــی و کلــود در حــال تغییــر صنعــت مالــی 

هســتند. رادین چگونه از این فناوری ها برای ایجاد 
ارزش افزوده استفاده می کند؟

 Technology( ما در رادین به عنوان یک ارائه دهنده فناوری
Provider(، همیشه همراه با پیشــرفت فناوری ها حرکت 
کرده ایم. در حــوزه باکچین، ما محصولاتــی مانند پرایوت 
باکچیــن )Private Blockchain( مبتنــی بــر پلتفــرم 
هایپرلجر فابریک )Hyperledger Fabric(، کیف پول های 
نرم افــزاری و ســخت افزاری بــرای رمزارزهــا و راهکارهــای 
کاستودی توسعه داده ایم. این محصولات به مشتریان ما 
امکان می دهند تا دارایی های دیجیتال خود را با امنیت بالا 

مدیریت کنند.
 در حوزه هوش مصنوعی، ما از این فناوری در محصولاتمان 
اســتفاده کرده ایــم و ســرمایه گذاری هایی هــم در زمینــه 
تحلیــل محتــوا انجــام داده ایم. 
هرچنــد ایــن ســرمایه گذاری ها 
هنــوز در مراحل اولیه هســتند، 
امــا نشــان دهنده بــاور مــا بــه 
نــوآوری مــداوم اســت. در حــوزه 
کلود، ما بیشتر روی ارائه پرایوت 
کلــود )Private Cloud( بــرای 
مشتریان خاص تمرکز کرده ایم 
و هنوز محصــول عمومی در این 
زمینــه توســعه نداده ایــم، زیــرا 
معتقدیــم ابتــدا بایــد نیازهــای 
مشــتریان بــزرگ را به خوبــی 

برآورده کنیم.
 عاوه برایــن، رادیــن یکــی از 
ارائه دهنــدگان  پیشــروترین 
راهکارهــای امنیتــی مبتنــی بــر 
ســخت افزار در حــوزه فین تــک اســت. ایــن راهکارهــا بــه 
فین تک ها کمک می کند تا زیرساخت های خود را در برابر 
تهدیدات ســایبری تقویت کنند. ترکیب ایــن فناوری ها به 
ما امکان داده تــا راهکارهایی جامع و یکپارچــه ارائه دهیم 
که هم نیازهــای امنیتی و هم نیازهای نوآورانه مشــتریان را 

برآورده می کنند.

 چشــم انداز رادین بــرای پنج ســال آینده 
چیســت؟ آیــا برنامــه ای بــرای ورود بــه بازارهــای 

بین المللی دارید؟
چشــم انداز ما بــرای رادیــن این اســت کــه در افق دوســاله، 
به یک هلدینگ فنــاوری اطاعات تبدیل شــویم. برخی از 
دپارتمان های ما از نظر درآمدی و عملیاتی به اندازه ای رشد 
کرده اند که بتوانند به صورت مستقل به عنوان شرکت های 
جداگانه فعالیت کنند. تاکنون دو دپارتمان به شرکت های 
مستقل تبدیل شــده اند، از جمله شــرکت کارون در زمینه 
پلتفرم هــای تلــکام و اینترنــت اشــیا. احتمــالاً ســومین و 
چهارمین مورد نیز به زودی این مســیر را طی خواهند کرد. 
این ســاختار هلدینگی به ما امــکان می دهد تا بــا انعطاف 
بیشــتری در بازارهای مختلــف فعالیت کنیــم و هر بخش 

به صورت تخصصی روی حوزه کاری خود تمرکز کند.
 در افــق پنج ســاله، هــدف مــا ایــن اســت کــه در کنــار ارائــه 
خدمــات B۲B )بیزنس به بیزنــس(، بتوانیم ســرویس های 
B۲C )بیزنس به مصرف کننده( نیز ارائــه دهیم. این تغییر 
نیازمند توســعه محصولات جدید و تغییر در رویکردهای 
بازاریابی و تعامل با مشــتریان اســت. بااین حــال، در حال 
حاضر برنامه ای برای ورود به بازارهــای بین المللی نداریم. 
دلیل اصلی ایــن تصمیم، ماهیت زیرســاختی و حســاس 
محصولات ماســت. به دلیــل تحریم ها، حضــور جدی در 
بازارهای بین المللی در حال حاضر چالش برانگیز اســت و 
شــرکت های بزرگ خارجی ریســک خرید محصول ایرانی 
را نمی پذیرنــد. پروژه هــای کوچــک بین المللــی نیــز ممکن 
است از نظر سوددهی توجیه پذیر نباشند. بااین وجود، ما 
فرصت های بین المللی را رصد می کنیم تا در صورت بهبود 

شرایط، بتوانیم در این حوزه نیز فعالیت کنیم.

چراسوادرسانهایمیتواندسوادمالیراتحتتأثیرقراردهد؟

 سواد مالی مهم است دوست عزیز!

POINT OF VIEWدیدگاه

چنــد وقــت پیــش از یــک کارشــناس صنعــت 
شــنیدم که خیلی جــدی می گفت ســواد مالی 
حــالا آن قدرهــا هــم موضــوع مهمــی نیســت. 
عجیب بود؛ مگر می شود در دنیای امروز که هر 
روز بــا پیچیدگی هــای جدید اقتصــادی و مالی 
روبرو هســتیم، از اهمیت ســواد مالی کاست؟ 

قطعاً پاسخ این است: نه!
ســواد مالی، نه یــک اصطاح آکادمیــک، بلکه 
یــک مهــارت حیاتــی بــرای زندگــی روزمــره مــا 
اســت. به زبان ساده، ســواد مالی یعنی بدانیم 
چطور پولمــان را مدیریت کنیم: چطور کســب 
کنیــم، پس انــداز کنیــم، خــرج کنیــم و از همــه 
مهم تر، چطور از آن محافظــت کنیم. این فقط 
مخصــوص ســرمایه گذاران بورســی نیســت؛ 
هــر کــدام از مــا، از دانشــجو تــا بازنشســته، بــا 
تصمیمــات مالی ســروکار داریــم. انتخاب یک 
وام، مدیریت هزینه ها، برنامه ریزی برای آینده، 
یــا تشــخیص یــک کاهبــرداری ســاده؛ همــه 
نیاز بــه ســواد مالی دارنــد. اگــر ندانیــم پولمان 
چطــور مدیریــت می شــود یــا بــرای آینــده بــه 
کار گرفتــه می شــود، بخــش مهمــی از کنتــرل 
زندگی مــان را از دســت می دهیــم. در دنیــای 
پرنوســان امروز، جایی که نوســانات رمزارزها یا 
شایعات بی اساس درباره پلتفرم های فروش طا 
می توانند سرنوشــت مالی مــا را دگرگون کنند، 

سواد مالی سپری دفاعی است.
از ســوی دیگــر، کارشــناس دیگــری می گفــت 
مــردم ایــران به انــدازه کافی ســواد مالــی دارند؛ 
چون بلدند در بازارهای گوناگون سرمایه گذاری 
کنند. این جمله، به ظاهر ساده، در خود نکته ای 
کلیدی را پنهــان کرده اســت. آیا واقعــاً ورود به 
بازارهــای مختلــف و خریدوفــروش دارایی های 
دیجیتال یا ســهام، نشــانه ســواد مالی است؟ 

لزوماً خیر.
سواد مالی تنها به معنی توانایی سرمایه گذاری 
در بــورس، رمــزارز، طــا یــا هــر بــازار دیگــری 
نیســت. این ســواد فراتــر از صرفاً »بلــد بودن« 
خریدوفروش است. ســواد مالی به معنی درک 
ریسک ها، شناخت فرصت ها، توانایی تحلیل 
نقادانه اطاعات مالی، برنامه ریزی بلندمدت و 
از همــه مهم تر، پرهیز از تصمیمات احساســی 
ســیگنال های  دنبال کــردن  صــرف  اســت. 
معاماتــی یــا ورود هیجانــی بــه بازارهایی چون 
نات کویــن، نه تنها نشــانه ســواد مالی نیســت، 
بلکه اغلب نقطه مقابل آن اســت. این رفتارها، 
هرچند ممکــن اســت ســود مقطعی بــه همراه 
داشــته باشــند، امــا آســیب پذیری در برابــر 
نوســانات و کاهبرداری ها را افزایش می دهند. 
ســواد مالــی واقعــی یعنــی توانایــی تحلیــل 
اطاعات )حتی در مواجهه با حمات بی اساس 
بــه پلتفرم هــای فــروش طــا( و تصمیم گیــری 

آگاهانه است نه واکنش هیجانی.

اما ریشــه این تصورات اشــتباه در مورد ســواد 
مالی کجاســت؟ چــرا بســیاری از مردم، ســواد 
مالی را به یک مهارت معاماتی سطحی تقلیل 
می دهند؟ پاســخ را بایــد در مفهومــی عمیق تر 

جستجو کرد: سواد رسانه ای.
در دنیــای امــروز کــه بــا بمبــاران اطاعــات از 
شــبکه های اجتماعــی، وب ســایت های خبری 
و ســایر پلتفرم هــا روبــرو هســتیم، توانایــی 
تشــخیص حقیقت از شــایعه، اطاعات موثق 
از محتــوای تبلیغاتــی و تحلیل نقادانــه پیام ها 
حیاتی تر از همیشه اســت. اینجاست که ما با 
نگرانی عمیق می بینیم که مردم ایران در زمینه 

سواد رسانه ای مهارت های کافی را ندارند.
فقــدان ســواد رســانه ای، خــود را در اشــکال 
گوناگونــی نشــان می دهــد. از باور کــردن اخبار 
دروغیــن و شــایعات بی اســاس )چــه در حــوزه 
مالی، چه سیاسی و اجتماعی( گرفته تا ناتوانی 
در تشــخیص اهــداف پشــت یــک محتــوای 

خبــری. وقتــی یــک خبــر از یــک 
رســانه منتشــر می شــود و همــان 
خبــر بــا رنگ ولعــاب متفــاوت در 
یک کانال تلگرامی بی نام ونشــان 
بازنشر می شود، آیا مردم توانایی 
تشــخیص اعتبار منبــع را دارند؟ 
آیا می دانند هر پیامــی در فضای 
دیجیتــال ممکــن اســت توســط 
ربات ها یــا افــراد مغرض منتشــر 

شده باشد؟
این ضعف در سواد رســانه ای، نه تنها در حوزه 
مالــی، بلکــه در تمــام ابعــاد زندگــی روزمــره مــا 
خود را نشــان می دهد و پاشــنه آشــیل جامعه 
مــا در عصــر اطاعــات اســت. عــدم توانایی در 
فیلترکردن اطاعات، تشــخیص ســوگیری ها و 
درک عمیق پیام ها، باعث می شود تا تصمیمات 
فــردی و جمعــی، نــه بــر پایــه آگاهــی و تحلیل، 
بلکه بر پایه هیجانات و اطاعات ناقص شــکل 

بگیرد.
به عنــوان رســانه ای متعهــد بــه ارتقــای آگاهی 
عمومی، بــاور داریم زمان آن رســیده تا در کنار 
ســواد مالــی، تمرکــز خــود را بــر ارتقــای ســواد 
رســانه ای جامعه افزایش دهیم. آموزش تفکر 
نقادانــه، شــناخت منابــع موثــق، درک کارکرد 
الگوریتم ها و شــبکه های اجتماعــی، و توانایی 
تحلیل پیام ها، دیگر یک گزینه نیســت، بلکه 
ضرورتی حیاتی اســت. این مهارت ها به مردم 
کمــک می کننــد تــا نه تنهــا در بازارهــای مالی، 
بلکه در تمام جنبه هــای زندگی با آگاهی کامل 
گام بردارنــد و از تله هــای اطاعاتــی در امــان 
بماننــد. هفته نامــه کارنــگ نیــز در این مســیر 
با تولید محتوای روشــنگرانه، ســهم خود را در 
ســاخت جامعه ای با ســواد رســانه ای بالا ایفا 

خواهد کرد.

میناوالی
مدیرمسئول

@mina_vali

 به نظر مــن، 
یکی از بزرگ ترین 

چالش های اکوسیستم 
فین تک ایران، 

بی اعتمادی متقابل 
بین سیاست گذاران و 
کسب وکارهای نوآور 

فین تکی است که منجر 
به فشارهای نظارتی 

متعددی می شود
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سلامت
H E A L T H

 پزشکت دقیقاً چه مشکلی را در سیستم 
سلامت ایران حل می کند؟

اپلیکیشــن »پزشــکت« با ارائه پنج خدمت کلیدی شامل 
مشاوره پزشکی، مشاوره روان شناســی، آزمایش در منزل، 

ویزیــت در منــزل و خدمــات داروخانــه، تــاش می کنــد تــا 
برخی از مهم ترین مشکات نظام سامت ایران را به کمک 
فناوری حل کند. یکی از چالش های اصلی، دسترسی نابرابر 
به خدمــات درمانی به ویــژه در مناطــق محــروم، دورافتاده و 

شهرهای کوچک است. پزشکت این مشکل را با فراهم کردن 
امکان مشاوره آناین پزشکی و روان شناســی برای افراد در 

هر نقطه از ایران و حتی خارج از کشور برطرف کرده است.
 در شــرایطی کــه هزینه هــای رفت وآمــد، کمبــود پزشــک 

 از رفع نابرابری های درمانی

 تا مراقبت های شخصی سازی شده

سپیدهمیرکریمی،مدیرعاملپزشکت،دربارهتحولدردسترسی
بهخدماتسلامتورفعنابرابریهایدرمانیصحبتکرد

دسترسی به خدمات درمانی باکیفیت برای بسیاری از افراد، به ویژه در مناطق 
کم برخوردار، همواره با چالش های فراوانی همراه بوده است. نابرابری 

در دسترسی به مراقبت های پزشکی، کمبود پزشکان متخصص 
در شهرهای کوچک، هزینه های سنگین رفت وآمد، انتظارهای 

طولانی در مراکز درمانی و دشواری های دریافت خدمات کارآمد 
و به موقع، تنها بخشی از مشکلاتی هستند که بیماران را با 

موانع جدی مواجه کرده اند. این مسائل نه تنها کیفیت زندگی 
بیماران را تحت تأثیر قرار داده، بلکه فشار مضاعفی بر گروه های 
آسیب پذیر مانند سالمندان، بیماران مزمن، مادران دارای فرزندان 

خردسال و افراد پرمشغله تحمیل کرده است.  در این میان، پلتفرم 
«پزشکت» با بهره گیری هوشمندانه از ابزارهای دیجیتال، رویکردی نوآورانه و جامع ارائه 
کرده تا این چالش ها را به فرصتی برای تحول تبدیل کند. پزشکت فراتر از یک اپلیکیشن، 

یک اکوسیستم دیجیتال پویاست که با ارائه خدماتی مانند مشاوره آنلاین پزشکی و 
روان شناسی، آزمایش و ویزیت در منزل و داروخانه آنلاین با ارسال دارو به درب منزل، 

استانداردهای جدیدی برای دسترسی سریع، امن و راحت به مراقبت های پزشکی تعریف 
کرده است. این پلتفرم نه تنها نیازهای ایرانیان داخل کشور را با دقت و کارآمدی پاسخ 

می دهد، بلکه با ایجاد زیرساخت های بین المللی، پلی منحصربه فرد برای ایرانیان خارج نشین فراهم 
کرده تا بتوانند با پزشکان فارسی زبان در ارتباط باشند. پزشکت با تمرکز بر نیازهای واقعی کاربران و تعهد 

به محرمانگی، کیفیت و کاربرمحوری، تجربه ای یکپارچه خلق کرده که نه تنها نابرابری های دسترسی 
به خدمات سلامت را کاهش داده، بلکه با کاهش هزینه ها و ارتقای کیفیت مراقبت، چشم اندازی 

نویدبخش برای آینده سلامت دیجیتال در ایران ترسیم کرده است. در این مصاحبه، سپیده میرکریمی، 
مدیرعامل و هم بنیان گذار پزشکت، از مأموریت این پلتفرم برای بازتعریف نظام سلامت و چشم انداز آن 

برای ساخت آینده ای هوشمند، عادلانه و فراگیر در حوزه سلامت می گوید.

 تا مراقبت های شخصی سازی شده

سپیدهمیرکریمی،مدیرعاملپزشکت،دربارهتحولدردسترسی

می دهد، بلکه با ایجاد زیرساخت های بین المللی، پلی منحصربه فرد برای ایرانیان خارج نشین فراهم 
کرده تا بتوانند با پزشکان فارسی زبان در ارتباط باشند. پزشکت با تمرکز بر نیازهای واقعی کاربران و تعهد 

به محرمانگی، کیفیت و کاربرمحوری، تجربه ای یکپارچه خلق کرده که نه تنها نابرابری های دسترسی 
به خدمات سلامت را کاهش داده، بلکه با کاهش هزینه ها و ارتقای کیفیت مراقبت، چشم اندازی 

نویدبخش برای آینده سلامت دیجیتال در ایران ترسیم کرده است. در این مصاحبه، سپیده میرکریمی، 
مدیرعامل و هم بنیان گذار پزشکت، از مأموریت این پلتفرم برای بازتعریف نظام سلامت و چشم انداز آن 

I N T E R V I E W

ممنوعیت همکاری 
داروخانه ها با 
پلتفرم ها باید 

سریعاً باطل شود
 سرپرســت وزارت امور اقتصادی و دارایی 
در نامــه ای بــه رئیس جمهــور، خواســتار 
لغو فوری دســتورالعمل وزارت بهداشــت 
مبنی بر ممنوعیت همکاری داروخانه ها 
بــا پلتفرم هــای توزیــع دارو شــد و از وزارت 
بهداشت خواســت تا در کوتاه ترین زمان 
ممکــن، دســتورالعمل نظارتــی مرتبــط را 
تدویــن و ابــاغ کنــد.  در این نامــه، اکرمی 
بــا اشــاره بــه پیشــینه مصوبــات هیئــت 
مقررات زدایی، تأکید کرده است که هیئت 
مقررات زدایــی در مصوبه شــهریور ۱۴۰۲، 
وزارت بهداشــت و ســازمان غــذا و دارو را 
موظف کــرده بــود ظرف مــدت چهــار ماه، 
دســتورالعمل نظارتی مربوطــه را تدوین و 
ابــاغ نمایند. همچنیــن، پلتفرم هــا ملزم 
شده بودند تنها با داروخانه هایی که تحت 
نظارت سازمان غذا و دارو هستند، همکاری 
کنند. اما سازمان غذا و دارو نه تنها به این 
مصوبه توجه نکرده، بلکه در دستورالعملی 
جداگانه همکاری پلتفرم ها با داروخانه ها 
را ممنوع اعام کرده است.  اکرمی در نامه 
خود با استناد به بند قانونی مبنی بر اینکه 
»تصمیمات قطعی هیئت مقررات زدایی 
و بهبــود محیــط کســب وکار بــرای همــه 
مراجــع صــدور مجــوز لازم الاجرا اســت و 
عدم اجرای آن مستوجب مجازات درجه 
۶ طبــق مــاده ۱۹ قانــون مجازات اســامی 
اســت«، اعــام کــرده اســت کــه صــدور 
بخش نامه ممنوعیت همکاری پلتفرم ها 
با داروخانه ها فاقد وجاهت قانونی اســت 
و باید هر چه سریع تر لغو شود. همچنین 
وزارت بهداشــت موظــف اســت طبــق 
مصوبه شــماره ۷۷ هیئت مقررات زدایی، 
دســتورالعمل نظارتی خود را صــادر کند.  
ایــن نامــه در واکنــش بــه نامــه ای از دفتــر 
ریاست جمهوری به وزیر ارتباطات ارسال 
شده که در آن وزیر ارتباطات موظف شده 
بود برای تصمیم گیری دربــاره توزیع دارو، 
هماهنگی هــای لازم را با وزارت بهداشــت 
انجام دهــد.  به نظر می رســد سرپرســت 
وزارت اقتصــاد بــا ارائــه ایــن مســتندات، 
تــاش دارد فضــای تصمیم گیــری را بــرای 
رئیس جمهــور شــفاف کنــد و تخلفــات 
احتمالی ســازمان غــذا و دارو را برجســته 
سازد. همچنین باید اشاره کرد که هیئت 
وزیران پیش تر مســئولیت تصمیم گیری 
درباره توزیع آناین دارو را بــه کارگروه ویژه 

اقتصاد دیجیتال واگذار کرده بود.

NEWSخبر

تقاطع قانون
سلامت و تجارت

موضوع فروش اینترنتــی دارو و نقش پلتفرم هــا در زنجیره 
توزیع آن، بار دیگر در فضای عمومی و رسانه ای کشور داغ 
شده است. این بار با دو موضع متفاوت از سوی رؤسای دو 
نهاد صنفی مهم در حوزه تجارت الکترونیک کشــور. رضا 
الفت نسب، رئیس اتحادیه کشوری کسب وکارهای مجازی، 
در واکنش به مکاتبه جدید هیئــت مقررات زدایی با وزارت 
ارتباطات، با انتشــار نامه ای رســمی و یــادآوری فرایندهای 
قانونی پیشین، نسبت به رویکرد فعلی دولت انتقاد کرده 
و در توییتی نوشته است:  »حداقل دو سال بر سر موضوع 
فروش اینترنتی دارو در دولت قبل بحث و گفت وگو شــد و 

نهایتاً هیئت مقررات زدایی حکم داد کسب وکارها بدون نیاز 
به مجوز جدید فعالیت کنند. حالا دولت جناب عالی آمده 
و عماً زده زیر میز. آن هم فقط به این دلیل که دولت عوض 
شــده اســت! ناامیدمان کردید.«  این اظهارات در پاسخ به 
نامه ای است که در آن هیئت مقررات زدایی صراحتاً اعام 
کرده کلیه پلتفرم های فعال در حوزه سامت باید برای ادامه 
فعالیت، مجوز اختصاصی از وزارت بهداشــت اخذ کنند. 
این نامــه به نوعی بازگشــت به عقــب و نفــی مصوبه قبلی 
هیئت در دولت پیشین تلقی شــده است. در مقابل، نیما 
قاضی، رئیس انجمن تجارت الکترونیک تهران، با نگاهی 
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متخصــص، انتظــار طولانــی در مطب هــا و شــلوغی مراکــز 
درمانــی از دغدغه هــای رایــج بیماران هســتند، پزشــکت با 
خدماتی مانند آزمایش در منزل، ویزیت در منزل و داروخانه 
آناین با ارســال دارو به درب منزل، تجربه ای ســریع، امن و 
راحت از مراقبت پزشــکی را فراهم کرده است. این موضوع 
به ویژه برای ســالمندان، بیماران مزمن، مــادران دارای فرزند 

خردسال و افراد پرمشغله بسیار ارزشمند است.
 ویژگی منحصربه فرد دیگر پزشکت، امکان ارائه خدمات به 
ایرانیان خارج از کشور اســت. بسیاری از هم وطنان مهاجر 
یا مقیم خارج، نیاز به مشاوره با پزشکان فارسی زبان دارند. 
پزشکت این نیاز را با فراهم کردن زیرساخت پرداخت ارزی 
و پشتیبانی بین المللی، به طور مؤثری پاســخ داده و ارتباط 
ایرانیــان خارج نشــین بــا پزشــکان داخــل کشــور را ممکــن 

ساخته است.
در مجموع، پزشکت با تجمیع این خدمات در یک پلتفرم 
یکپارچــه و در دســترس، نه تنها باعــث افزایــش عدالت در 
دسترسی به خدمات سامت شــده، بلکه نقش مؤثری در 

کاهش هزینه ها، ارتقای کیفیت مراقبت درمانی 
و بهبود تجربه کاربران ایفا می کند، چه در داخل 

ایران و چه در خارج از کشور.

 مــدل درآمــدی پزشــکت 
چگونه است؟ از مشــاوره های آنلاین تا 
ســایر خدمات سلامت، ســهم هرکدام 

چقدر است؟ 
مدل درآمدی پزشکت مبتنی بر خدمت است؛ 
به ایــن معنا کــه بــه ازای هــر خدمت ارائه شــده 

به کاربر، درآمد ایجاد می شــود. نســبت درآمــدی خدمات 
مختلف بســته به تغییرات نیاز بازار و توســعه ســرویس ها 

متغیر است.

 در حال حاضر پزشکت چند کاربر فعال 
دارد و روزانه یا ماهانه چند مشاوره ارائه می دهد؟

پزشــکت تــا امــروز موفــق شــده بیــش از ۲ میلیــون کاربــر 
ثبت نام شــده جذب کند و میزبان بیش از ۶ هزار پزشــک و 
مشاور در رشته های مختلف باشد. میزان مشاوره ها به طور 
روزانه و ماهانه متغیر است و متناسب با فصل ها و نیازهای 
جامعه، نوسان دارد، اما روند کلی نشان دهنده رشد مداوم و 

قابل توجهی در تعامل کاربران با پلتفرم است.

چالش هــای حقوقــی یــا نظارتی کــه با آن 
مواجــه بوده ایــد چــه بوده انــد؟ آیــا پزشــکت مجوز 

مشخصی دارد؟
یکــی از چالش هــای جــدی مــا، عقــب بــودن ســاختارهای 
رگولاتوری نســبت بــه نــوآوری در حــوزه ســامت دیجیتال 
است. متأســفانه قوانین شــفاف و جامعی برای بسیاری از 
خدمات آناین ســامت در کشــور وجود ندارد. بااین حال، 
پزشکت با اخذ مجوزهایی مانند مجوز کسب وکار، اینماد، 
عضویت در ســازمان نظام صنفی رایانه ای، گواهی شــرکت 
دانش بنیان و گواهی خاق، تاش کرده مسیر فعالیت خود 

را در چهارچوب های موجود قانونمند کند و با نهادهای ناظر 
در تعامل باشد.

 چطــور اعتمــاد بیمــاران به مشــاوره های 
آنلایــن را جلب می کنیــد؟ مخصوصــاً در حوزه های 

حساسی مثل روان پزشکی یا زنان و زایمان.
جلب اعتماد در حوزه سامت دیجیتال بدون زیرساخت 
امن، پاســخگویی شــفاف، و رعایــت دقیــق قوانین ممکن 
نیست. ما از ابتدا به حفظ محرمانگی اطاعات کاربران، 
رعایــت اصــول اخــاق حرفــه ای پزشــکی و پشــتیبانی 
چندلایه توجه ویژه ای داشــتیم. همچنین از طریق تولید 
محتــوای تخصصــی، آمــوزش کاربــران و فرهنگ ســازی 
مستمر تاش کردیم تا ترس ها و ابهام ها را کاهش دهیم، 
مخصوصــاً در حوزه هــای حســاس مثــل روان پزشــکی یــا 

زنان و زایمان.

 چــه خدمات جدیــدی در برنامه توســعه 
پزشکت دارید؟

در پزشکت همواره نگاه ما به آینده مبتنی بر 
بهبود مستمر تجربه کاربران و همگام سازی 
با تحولات جهانی ســامت دیجیتال است. 
برنامه هــای توســعه ای متعــددی در دســت 
بررسی و اجرا داریم که متناسب با نیاز بازار و 
ظرفیت های فناورانه شکل می گیرند. در این 
مرحله ترجیح می دهیم تا زمان نهایی شدن 
برخــی طرح هــا، جزئیــات آن هــا را به صورت 
عمومــی اعــام نکنیــم، امــا می توانــم بگویم 
تمرکز مــا بر ارتقــای کیفیــت، هوشمندســازی فرایندها 
و افزایــش دسترســی کاربــران بــه خدمــات مراقبتــی 

شخصی سازی شده خواهد بود.

 وضعیت ســلامت دیجیتــال در ایــران را 
چطور ارزیابی می کنید؟ چه فرصت ها و تهدیدهایی 

دارد؟
ســامت دیجیتال در ایــران در مرحله ای اســت که ظرفیت 
رشد بسیار بالایی دارد. دسترسی گسترده به اینترنت، نیاز 
بالای مــردم به خدمــات مقرون به صرفــه و ســریع، و کمبود 
زیرســاخت درمــان حضــوری در بســیاری از نقــاط کشــور، 
فرصت هایی هســتند کــه نمی تــوان نادیــده گرفــت. اما در 
مقابل، نبود سیاست گذاری جامع، چالش های حقوقی و گاه 
مقاومت بخشی از بدنه سنتی پزشکی، از جمله تهدیدهایی 

هستند که باید با گفت وگو و همکاری رفع شوند.

 به نظــر شــما بزرگ تریــن مانع توســعه 
استارتاپ های سلامت در ایران چیست؟

مهم ترین مانع، نبــود قانون گذاری چابک و مشــخص در 
حوزه ســامت دیجیتال اســت. در غیــاب قوانیــن به روز، 
هم اســتارتاپ ها باتکلیف اند و هم نهادهــای ناظر دچار 
سردرگمی می شــوند. اگر این خلأ پر شــود، شاهد جهش 

بزرگی در نوآوری های این حوزه خواهیم بود.

یاسمنرئوفیان

yasamanraofian
@gmail.com

چرااقتصادمراقبتازسالمنداندرایرانبهسرمایهگذارینیازدارد؟

 موج خاکستری و غفلت طلایی

REPORTگزارش

 جمعیت ایران با سرعتی فراتر از پیش بینی ها در 
حال پیر شدن اســت. بر اساس سرشماری های 
رسمی، تا سال ۱۴۲۰، بیش از ۲۰ درصد جمعیت 
کشور را سالمندان تشکیل خواهند داد؛ نسلی 
که بــا چالش هــای جســمی، روانــی و اقتصادی 
خاص خــود، نیازمنــد مراقبت مــداوم، خدمات 
ســامت تخصصی و پشــتیبانی اجتماعی اند. 
بــا  توســعه یافته  کشــورهای  درحالی کــه 
راه انــدازی کســب وکارهای نوآورانــه، بازطراحــی 
زیرساخت های شهری و توســعه بازار »اقتصاد 
مراقبــت« به اســتقبال ایــن تغییر می رونــد، در 
ایران هنوز نگاه سیاست گذارانه و سرمایه گذارانه 
بــه ســالمندی، منفعــل و محــدود باقــی مانــده 

است.
از  یکــی  به عنــوان  مراقبــت«  »اقتصــاد   
زیرشــاخه های نوظهور اقتصاد سامت، شامل 
مجموعه ای از خدمات رسمی و غیررسمی است 
که برای پشتیبانی از ســالمندان، بیماران مزمن 
و افراد ناتوان ارائه می شــود؛ از مراقبت در منزل 
و خدمات پرســتاری گرفته تــا پلتفرم های پایش 
ســامت، خدمــات توان بخشــی، مشــاوره های 
روانی، مناسب سازی فضاهای زندگی، خدمات 
حمل ونقل ویژه و حتی سرگرمی های شناختی و 

ورزشی سالمندان.
 بــا وجــود افزایــش شــدید تقاضــا در ســال های 
اخیر، در ایران این حــوزه همچنان از کم توجهی 
ساختاری رنج می برد. بخش بزرگی از مراقبت ها 
در عمل به دوش خانواده ها، به ویژه زنان خانه دار 
یا پرستاران غیرحرفه ای، افتاده است؛ خدماتی 
کــه نــه به درســتی قیمت گــذاری شــده اند، نــه 
آموزش هــای کافی دریافــت کرده انــد و نه تحت 
پوشش بیمه ای هستند. در نتیجه، هم کیفیت 
مراقبت پایین مانده و هم بار اقتصــادی و روانی 

سنگینی به خانواده ها تحمیل شده است.
 این در حالی اســت که در بســیاری از کشــورها، 
اقتصــاد مراقبــت نه تنهــا یــک مســئولیت 
اجتماعــی، بلکــه بــه یکــی از حوزه هــای جــذاب 
ســرمایه گذاری تبدیــل شــده اســت. شــرکت ها 
و اســتارتاپ های فناوری محور با خلق مدل های 

مقیاس پذیر، از اپلیکیشن های مدیریت درمان 
گرفتــه تــا سیســتم های خانه هــای هوشــمند و 
باشــگاه های مجازی ســالمندان، بــازار جدیدی 
از »ســامت همــراه« و »مراقبت هوشــمند« را 

شکل داده اند.
 شکاف عمیق میان نیازهای جمعیت سالمند و 
ظرفیت نظام سامت عمومی، فضایی بکر برای 
نــوآوران و کارآفرینان ایرانــی ایجاد کرده اســت. 
خدماتی مانند پلتفرم های هوشمند پایش عائم 
حیاتی، اپلیکیشــن های یادآوری مصــرف دارو، 
توان بخشــی دیجیتال در منزل، مشاوره آناین 
روان شناسی سالمندان، باشگاه های اجتماعی 
مجــازی و حتــی سیســتم های حمل ونقــل ویژه 
ســالمندان می توانند به فرصت هــای اقتصادی 
تبدیل شوند که هم اشتغال ایجاد می کنند و هم 

بار بر دوش نظام سامت را کاهش می دهند.
 برخــی اســتارتاپ ها در ایــران، هرچنــد محدود 
و پراکنــده، گام هایــی اولیــه برداشــته اند. از 
اپلیکیشــن هایی برای اعــزام پرســتار و کمک یار 
در منزل گرفته تــا پلتفرم هایی بــرای نوبت دهی 
پزشک یا مشاوره آناین. اما این اقدامات هنوز 
از پشــتیبانی قانونی، ســرمایه گذاری خطرپذیر 
و هم افزایــی نهــادی محروم انــد و در نتیجــه، در 

مقیاس ملی اثرگذاری نداشته اند.
 اگر دولت و نهادهای بیمه گر، »اقتصاد مراقبت« 
را بــه رســمیت بشناســند و بــا ابزارهایــی مانند 
مشــوق های مالیاتــی، تســهیات بیمــه ای و 
تسهیل فرایند صدور مجوز از این حوزه حمایت 
کنند، نه تنها از یــک بحران اجتماعــی در آینده 
جلوگیری خواهد شــد، بلکه بــازاری بالقوه برای 
رشــد فناوری هــای اجتماعــی، اشــتغال زنــان و 

خدمات سامت غیرمتمرکز فراهم می شود.
 در کنــار آن، ورود دانشــگاه ها، مراکــز نــوآوری و 
شــتاب دهنده های تخصصی حوزه ســامت به 
این حــوزه می توانــد ظرفیــت انســانی و فناورانه 
لازم بــرای رشــد پایــدار این بــازار را تقویــت کند. 
همچنین نقش سازمان های مردم نهاد و بخش 
عمومی در ترویج فرهنگ مراقبت از سالمندان و 

آموزش عمومی نیز بسیار حیاتی است.

انتقادی تر نســبت بــه برخــی مدل های اجــرا، بــر ضرورت 
پایبندی بــه قانــون و جلوگیــری از رانت تأکید کرده اســت. 
او در توییتی نوشته:  »قضیه توزیع دارو توسط پلتفرم ها، 
با اولــدرم بولــدرم و رفیق بازی حل نمی شــه. ســازمان غذا و 
دارو وظیفه داره ضوابط کار رو مشــخص کنــه که اونم باید 
در چارچوب قانون باشــه. این که عده ای می خوان به اســم 
سامانه فان و بهمان، نون دونی درست کنن، در چارچوب 
قانــون نیســت و تکلیفــش معلومــه.«  قاضــی همچنیــن 
نســبت به فرافکنی برخی بازیگران هشــدار داده و نوشته 
اســت:   »اســتارتاپ ها و پلتفرم های این حوزه جــوون ان و 

محکم و پایه کار، با تهدید و ارعاب از میدون به در نمی رن. 
حتی با تهدید شما، دوست عزیز!«  باتوجه به برداشت های 
متفاوت از چارچوب قانونی و مرجعیت نظارتی از یک سو 
نگرانی توقف یــا عقب گرد در مســیر قانونی ســازی فروش 
آناین دارو وجود دارد و سوی دیگر خطر رانت و قانون گریزی 
در لوای نوآوری. در نهایت، آنچه غایب است، نه تنها توافق 
میان ذی نفعان، بلکه ســند بالادســتی روشــنی اســت که 
تکلیف قانونی، اجرایی و صنفی فعالیت پلتفرم های دارویی 
را تعیین کند؛ تا هم حقوق بیماران رعایت شود، هم ظرفیت 

نوآوری در حوزه سامت کشور به حاشیه نرود.
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عرضه محصولات 
ایران خودرو
در بورس کالا

 مدیرعامــل ایران خــودرو اعــام کــرد: »بــا 
تصمیم هیئت مدیره، شرکت ایران خودرو 
در نظــر دارد محصــولات خــود را از طریــق 
بــورس کالا عرضــه کنــد. ایــن تصمیــم در 
راســتای بهره مندی از ظرفیت های قانونی 
و شــفاف بــورس کالا اتخاذ شــده اســت تا 
گامی در جهت بهبود شرایط مالی شرکت 
و پاســخگویی بــه نیازهــای بــازار برداشــته 
شــود.«  به گفته مدیرعامــل ایران خودرو، 
قیمت گــذاری دســتوری و عــدم توجــه بــه 
واقعیت های اقتصادی، چالش های جدی 
برای این شرکت ایجاد کرده است. او افزود: 
»قیمت گذاری دستوری در سال های اخیر 
باعــث زیان دهــی قابل توجــه ایران خــودرو 
شده و تعلل طولانی مدت سازمان حمایت 
در تعیین تکلیف وضعیت قیمت گذاری، 
ما را بــر آن داشــت تا از ســازوکار شــفاف و 
قانونــی بــورس کالا اســتفاده کنیــم.«  این 
اقدام می تواند به کاهش اثرات منفی ناشی 
از قیمت گــذاری غیرواقعــی کمــک کنــد و 
زمینه ساز ایجاد تعادل در عرضه و تقاضا 
در بــازار خودرو شــود. عرضــه محصولات 
در بورس کالا، شفافیت بیشتری در فرایند 
فروش ایجــاد می کنــد و امکان دسترســی 
عادلانه تر مشتریان به محصولات را فراهم 
می ســازد. همچنیــن، ایــن روش می تواند 
بــه کشــف قیمــت واقعــی محصــولات بر 
اســاس عرضــه و تقاضای بــازار کمــک و از 
دخالت های غیرضــروری در قیمت گذاری 
جلوگیری کند. ایران خودرو امیدوار اســت 
با ایــن تصمیــم، ضمن جبــران بخشــی از 
زیان هــای مالــی، اعتمــاد مشــتریان را نیز 
جلب کند. ایــن اقدام همچنیــن می تواند 
الگویی برای سایر خودروســازان باشد تا از 
ظرفیت های بورس کالا برای بهبود شرایط 
اقتصــادی خــود بهــره ببرنــد. مدیرعامــل 
ایران خــودرو تأکیــد کــرد کــه ایــن شــرکت 
تمــام تــاش خــود را بــرای بهبــود کیفیت 
محصــولات و خدمــات پــس از فــروش به 
کار خواهد گرفــت تا رضایت مشــتریان را 

بیش ازپیش تأمین کند.

NEWSخبر

نگاهیبهفعالیتسیسالهکرمانموتوردرصنعتخودرو

غول خودروسازی خاورمیانه 
از پیوند کرمان موتور و سایپا متولد می شود؟

بیــش از ۳۰ ســال از فعالیت گــروه کرمان موتــور در عرصه 
خودروسازی می گذرد. سال ۱۳۷۲ بود که این مجموعه بعد 
از چندین ســال فعالیــت در حوزه واردات خــودرو تصمیم 
به تولید خودرو گرفت و در نزدیکی شهرســتان بم اســتان 
کرمان، جایی که الان به عنــوان منطقه ویژه اقتصادی ارگ 

جدید شناخته می شود، کار خود را آغاز کرد.
این گروه حدود یک سال بعد در سال ۱۳۷۳ شرکت کرمان 
موتــور را با هــدف حضور کامــل در عرصــه زنجیــره خودرو 
از تولیــد گرفتــه تا فــروش و ارائــه خدمــات پــس از فروش، 

تأسیس کرد.
در ســال ۱۳۷۵ کرمان موتور همکاری با شــرکت کره ای دوو 
موتــورز را آغــاز کــرد و توانســت دو خط تولیــد از ایــن برند 

خودروسازی را در کشور راه اندازی کند.
۱۰ سال بعد در سال ۱۳۸۶ کرمان موتور همکاری با شرکت 
لیفان که خودروســاز چینی اســت را آغاز و یک ســال بعد 
هم اولین محصول تولیدی خود در این زمینه را روانه بازار 
کــرد و پــس از آن مدل هــای مختلفــی از لیفــان را بــا حجم 
 x۶۰ موتور متفاوت ساخت و مونتاژ کرد. دراین بین لیفان

به عنوان اولین شاسی بلند این مجموعه متولد شد.
ســال ۱۳۹۱ کرمــان موتــور بــا یکــی از خودروســازان مطرح 
چینی به نام گروه جی ای سی یا همان جک همکاری خود را 
آغاز و از همین مسیر محصولاتی را در بازار داخلی عرضه 
کرد کــه بــه پرتیراژترین خــودرو این گروه تبدیل شــد. ســه 
ســال بعد هم یعنی در ســال ۱۳۹۴، کرمان موتور خودروی 

اتوماتیک را به سبد محصولات خود اضافه کرد.
وقتی که در سال ۱۳۹۴ به دنبال امضای توافق برجام، پای 
خودروســازان و برندهای خارجی به کشــور باز شد، کرمان 
موتور همکاری بــا برند کره ای هیوندای را آغــاز کرد و عاوه 
بــر واردات خــودرو از ایــن خودروســاز، به مونتاژ ســه مدل 

مختلف خودرو از این برند پرداخت.
این گروه خودروســاز تا ســال ۱۳۹۹ چند محصــول جدید 
به ســبد فروش خود اضافــه کــرد و از این ســال در اقدامی 
متفاوت تــر نســبت به قبــل اولیــن پیــکاپ تجاری خــود را 

عرضه کرد که حسابی به چشم آفرودسواران آمد.
آغاز قرن جدید شمسی برای کرمان موتور همراه با تعریف 
پروژه های جدیدی در صنعت خودرو بود. بر همین اساس 

هشدار درباره موج 
جدید کلاهبرداری

در خرید خودرو

گروه صنعتی ایران خودرو با انتشار اطاعیه ای نسبت 
به افزایش موارد کاهبرداری از متقاضیان خرید خودرو 
هشــدار داد و از مشــتریان خواســت برای جلوگیری از 
خســارات مالی، اطاعات مربوط به فروش محصولات 
این شــرکت را صرفاً از مبادی رســمی دنبــال کنند. این 
هشدار در پی گزارش های نگران کننده ای صادر شده که 
نشان دهنده رشد فعالیت های کاهبردارانه در فضای 

مجازی و محافل غیررسمی است.
ایران خــودرو بــا هــدف ایفــای مســئولیت اجتماعــی و 
ارتقای آگاهــی عمومی، بر ضــرورت پیگیــری اطاعات 
خریــد از منابــع معتبــر تأکیــد کــرده اســت. بر اســاس 

ایــن اطاعیــه، تنهــا مرجــع رســمی بــرای ثبت نــام و 
خریــد محصولات ایران خــودرو، ســامانه اولویت بندی 
متقاضیان به نشــانی ikcosales.ir است. همچنین، 
اطاع رســانی های رســمی ایــن شــرکت تنهــا از طریــق 
پیامک هایــی بــا سرشــماره IKCO ارســال می شــود و 
هرگونــه پرداخت وجه بــرای قرارداد خرید خــودرو باید 
esale.ikco. صرفــاً از طریــق درگاه رســمی بــه نشــانی
ir انجام گیــرد. این شــرکت به صراحت اعــام کرده که 
هرگونه ادعا درباره امکان ثبت نام، واگذاری یا تسهیل 
خرید محصولات از طریق مسیرهای غیررسمی، فاقد 
اعتبار اســت و اغلب توسط افراد ســودجو و کاهبردار 

بیش ازپیش تأمین کند.
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بــود که ایــن مجموعــه تصمیــم گرفت کــه درصد ســاخت 
داخــل J۴ را بــه صددرصــد برســاند که ایــن نشــان دهنده 
اهمیت بخش تحقیق وتوســعه در این گروه خودروســازی 

است.
نگاهــی به رونــدی که کرمــان موتور در ســه دهــه اخیر طی 
کــرده اســت نشــان دهنده توانمنــدی و حضــور مؤثــر ایــن 
گروه در عرصه خودروسازی و عزم این گروه برای گسترش 
فعالیت ها در این زمینه است. این رویکرد در صحبت های 
ســامان فیــروزی، مدیرعامــل کرمــان موتــور نیــز به وضــوح 

نمایان است.
فیــروزی در اولیــن همایــش قطعه ســازان زنجیــره تأمیــن 

شــرکت کرمان موتور که دی ماه 
سال گذشــته برگزار شد، اعام 
کــرد که »شــما کرمــان موتــور را 
در سی ســال گذشــته به عنــوان 
مونتــاژکار می شــناختید، مــا 
مســیر خودروســاز شــدن را 

انتخاب کرده ایم.« 
 بــر اســاس همیــن رویکــرد هم 
است که امروز نام کرمان موتور 
میــان متقاضیان خرید ســهام 
سایپا، دومین خودروساز بزرگ 
کشــور دیده می شــود. امــا چرا 
کرمــان موتــور وارد گــود خریــد 

ســهام گــروه خودروســازی ســایپا شــد و مزیــت ایــن گروه 
نسبت به سایر متقاضیان چیست؟

 
 در میــان متقاضیــان ســایپا فقــط کرمــان 

موتور، خودروساز است
در میــان متقاضیانــی کــه بــرای ســایپا وجــود دارد، کرمان 
موتور تنها شــرکتی اســت که ســابقه فعالیــت در صنعت 
خودرو را دارد و یکی از سه خودروساز مونتاژکار برتر کشور 
است. بیش از ۳۰ ســال فعالیت مداوم در صنعت خودرو 
سبب شده تا کرمان موتور نسبت به ســایر رقبا، گزینه ای 
بــا بیشــترین اهلیت بــرای واگــذاری ســهام ســایپا تبدیل 
شــود، چرا که ســابقه خودروســازی دارد و ضمن آشــنایی 
با چالش های این صنعــت با آگاهی این مســیر را انتخاب 

کرده است.
در نتیجه حضور سی ساله کرمان موتور در صنعت خودرو 
بود که این گــروه خودروســاز یــک گام فراتــر از مونتاژکاری 
برداشــت و اولین خودروی ملی خود به نام ایگل را معرفی 
کــرد و حــالا هــم بــه دنبــال ســاخت و رونمایــی از دومیــن 

خودروی ملی خود است.
 

 همکاری با برندهای مطرح خودروساز
کرمــان موتور طی ســال ها فعالیت خود همــکاری خوبی با 
برندهای مطــرح خارجی از جمله هیوندای و جک داشــته 
اســت. این ارتباطات زمینه انتقال فنــاوری و ارتقا کیفیت 

محصولات را فراهم می کند و تجربه مشارکت با برندهایی 
خارج از کشور، می تواند ماک مؤثری در سنجش اهلیت 

متقاضیان باشد.
 

 برنامه مشــخص کرمان موتور برای خرید 
سهام سایپا

مورد دیگری که در خصوص کرمان موتــور وجود دارد و در 
سایر متقاضیان اثری از آن نیست، ارائه برنامه مشخص 
برای خرید سهام ســایپا اســت. اخیراً کرمان موتور برنامه 

۶ مرحله ای خود برای خرید سایپا را اعام کرده است.
برنامه ۶ مرحله ای کرمان موتور شامل افزایش تولید خودرو 
به یک میلیون دستگاه در سال، 
توســعه فنــاوری، طراحی هــای 
به روز و عرضــه مدل های جدید 
خــودرو، کاهــش هزینه هــای 
بومی ســازی  و  لجســتیکی 
تولیــد، ســودآوری از مســیر 
بهینه سازی و افزایش بهره وری، 
ســرمایه گذاری یــک میلیــارد 
دلاری در صنعــت خــودرو و در 
نهایــت ایجــاد ثبــات مدیریت 

و چابک سازی سازمان است.
مدیرعامــل  گفتــه  طبــق 
ایــن شــرکت، کرمــان موتــور 
آماده اســت تــا بــا کســب ســهام ســایپا، بزرگ تریــن گروه 
خودروسازی کشــور را طی ۵ سال آینده تشکیل دهد و آن 

را به جمع ۱۰ خودروساز برتر در دنیا برساند.
 

 کرمان موتور شفاف و قاطع است
کرمان موتور برخاف فضای پرابهامی که برخی متقاضیان 
ایجاد کرده اند و بر شایعات دامن می زنند، روند شفافی را 
در خصوص اعام تقاضای خود برای خرید سهام سایپا در 
پیش گرفته اســت و صحبت های مدیرعامل کرمان موتور 
نیــز به روشــنی مواضــع ایــن گــروه خودروســاز را منعکس 

می کند.
چندی قبــل و به دنبــال اوج گرفتــن بحث هــا در خصوص 
خریــداران ســایپا، مدیرعامل کرمــان موتور متنی منتشــر 
کرد، فیــروزی در ایــن متن نوشــته بود کــه هر چنــد کرمان 
موتور آمادگی خود را برای خرید ســهام ســایپا اعام کرده 
است و منتظر تصمیمات هستیم، اما آماده ایم که راه خود 
را برویم. او همچنین گفته است که »اگر تصمیم مناسبی 
دربــاره واگذاری ســهام ســایپا اتخاذ نشــود، کرمــان موتور 
آماده اســت ســهام در اختیار خود را واگذار کــرده و منابع 
حاصــل از آن را صــرف اجــرای برنامه هــای راهبــردی بــرای 
تبدیل شدن به قدرتمندترین خودروساز خاورمیانه کند.« 
در واقع کرمان موتور به دنبال تبدیل شــدن به ارزنده ترین 
خودروســاز خاورمیانــه اســت و تحقق ایــن هــدف را چه با 

خرید و چه بدون خرید سهام سایپا دنبال خواهد کرد.

راه اندازی سامانه تحویل و آنلاین شدن معاملات 
خودرو در بورس کالا

NEWSخبر

 بورس کالای ایران در راستای بهبود فرایندهای 
خریدوفــروش خــودرو، گام هــای جدیــدی برای 
تســهیل معامــات برداشــته اســت. محمــد 
نوروزپــور، معــاون پایاپــای و خزانــه داری بــورس 
کالای ایــران، از برنامه هــای مهم این نهــاد برای 
راه اندازی »سامانه تحویل« و حرکت به سمت 
آنایــن کــردن معامــات خــودرو خبــر داد. این 
اقدامات با هدف ساده سازی تجربه خرید برای 
مردم، افزایش شفافیت در بازار و ایجاد بستری 
کارآمد برای عرضه خودرو طراحی شــده است. 
این تحولات می توانــد نقطه عطفی در صنعت 

خودرو و تعامات اقتصادی مرتبط با آن باشد.
اخیــراً مدیــران بــورس کالا از خطــوط تولیــد 
شــرکت ایران خودرو بازدید کردنــد. این بازدید 
به دنبال درخواســت ایران خــودرو برای عرضه 
محصــولات خــود در بســتر بــورس کالا انجــام 
شد. هدف از این اقدام، بررســی دقیق جوانب 
و الزامــات عرضه خــودرو در این بازار شــفاف و 
قانونــی بــود. نوروزپور در ایــن بــاره توضیح داد 
که تجربه پیشــین عرضه خودرو در بورس کالا 
نشان دهنده نیاز به هماهنگی های گسترده تر 
اســت. بــه گفتــه او، یکــی از الزامــات کلیــدی، 
ارائــه برنامــه منظــم و مســتمر عرضه از ســوی 
خودروســازان اســت. این برنامه ریزی دقیق به 
بــورس کالا کمــک می کند تــا عرضه خــودرو را 
به شــکلی پایدار و قابل اعتمــاد مدیریت کند. 
ازایــن رو، جلســات متعــددی در آینــده برگــزار 
خواهد شــد تا این الزامات ارزیابــی و توافقات 
لازم بــر اســاس قوانیــن و مقــررات بــورس کالا 
نهایی شود. این هماهنگی ها تضمین می کند 
که فرایند عرضه به شکلی منسجم و مطابق با 

استانداردهای قانونی پیش برود.
نوروزپــور در ادامه به اهمیت مشــتریان در این 
فرایند اشاره کرد. او اظهار داشت که مشتریان 
اصلی خودرو، مردم عادی هستند و بسیاری از 
آن ها ممکن است با پیچیدگی های فرایندهای 
بــورس کالا آشــنا نباشــند. ایــن عــدم آشــنایی 

می توانــد چالش هایــی در مســیر خریــد ایجاد 
کند. به همین دلیل، بورس کالا در تاش است 
تا با ساده ســازی مراحــل و اســتفاده از فناوری، 
تجربه ای روان و قابل دســترس بــرای خریداران 
فراهم کند. یکی از اقدامات کلیدی در این راستا، 
راه اندازی »سامانه تحویل« است. این سامانه 
به صورت سیســتمی طراحی شــده و هــدف آن 
مدیریــت فرایند تحویــل خــودرو به خریــداران 
است. با پیاده سازی این سامانه، مراحل تحویل 
نه تنهــا ســاده تر می شــود، بلکــه امــکان رصد و 
پیگیری آن برای مشــتریان فراهم می گردد. این 
اقــدام شــفافیت را در زنجیــره عرضــه افزایــش 
می دهــد و بــه خریــداران اطمینــان می دهد که 
فراینــد تحویل به شــکلی منظم و قابــل اعتماد 

انجام خواهد شد.
عاوه برایــن، بــورس کالای ایــران برنامــه ای 
بلندپروازانه برای آناین کردن معامات خودرو 
دارد. نوروزپــور در ایــن بــاره توضیــح داد کــه در 
گذشــته، امــکان ثبــت ســفارش خرید خــودرو 
به صورت برخط وجود داشــت و ایــن قابلیت تا 
حدی پیاده سازی شده بود. بااین حال، به دلیل 
توقف معامات خودرو در بورس کالا، این پروژه 
به طــور کامــل پیگیــری نشــد. اکنــون باتوجه به 
نیــاز روزافــزون بــازار و اســتقبال از ایــن روش، 
بــورس کالا در نظــر دارد ظــرف چنــد مــاه آینده 
معامــات را به صــورت کامــاً برخــط عملیاتــی 
کند. آناین شدن معامات به خریداران اجازه 
می دهد تا از طریق کارگزاران، به شــکلی ســریع 
و آســان به خرید خودرو اقدام کننــد. این روش 
نه تنها ســرعت فرایند را افزایش می دهد، بلکه 
دسترسی عادلانه تر به محصولات را برای عموم 

مردم تضمین می کند.
این اقدامات می تواند به ثبات بازار خودرو کمک 
کند و رضایت خریداران را افزایش دهد. نوروزپور 
در پایــان ابــراز امیــدواری کــرد کــه با اجــرای این 
طرح ها، صنعت خودرو گامی مثبت به ســمت 

بهبود و توسعه بردارد.

 فیروزی: شما 
کرمان موتور را در 
سی سال گذشته 

به عنوان مونتاژکار 
می شناختید، ما مسیر 

خودروساز شدن را 
انتخاب کرده ایم

مطرح می شــود. اعتماد به کانال ها، صفحــات یا افراد 
ناشــناس در شــبکه های اجتماعــی و پیام رســان ها 
می توانــد بــه زیان هــای مالــی جــدی و از دســت رفتــن 

فرصت های قانونی خرید خودرو منجر شود.
ایران خــودرو از مشــتریان خــود خواســته در صــورت 
مواجهــه بــا هرگونــه سوءاســتفاده یــا کاهبــرداری بــا 
سوءاســتفاده از نام و اعتبار این شــرکت، با جمع آوری 
مســتندات لازم، موضــوع را از طریــق مراجــع قضایــی 
پیگیــری کننــد. ایــن شــرکت همچنیــن از رســانه ها، 
کاربــران فضــای مجــازی و دلســوزان صنعــت خــودرو 
دعوت کــرده تــا بــا اطاع رســانی مناســب، در افزایش 

آگاهی عمومی و پیشــگیری از این گونه کاهبرداری ها 
مشــارکت کننــد. گــروه صنعتــی ایران خــودرو ضمــن 
قدردانــی از اعتمــاد مشــتریان، بــر تعهــد خــود بــه 
شــفافیت، تســهیل فرایند خرید و حفاظت از حقوق 
مصرف کننــدگان تأکید کرده و از عموم مردم خواســته 
تا با هوشیاری و دقت در برابر پیشنهادهای غیرواقعی 
و فریبنده، از ســرمایه و حقــوق خود محافظــت کنند. 
ایــن اطاعیه در راســتای صیانــت از منافع مشــتریان 
و جلوگیــری از سوءاســتفاده های مالــی صــادر شــده و 
ایران خودرو امیدوار اســت با همکاری همگانی، زمینه 

فعالیت کاهبرداران محدود شود.
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مهدیفدایی،مدیرعاملطلاسی:ازروزاول،طلاییکهبهکاربرانفروختیم،همگیدر
بانککارگشاییتوثیقشدهاستودراینبانکنگهداریمیشودواینروندادامهدارد.

کمیتهای۱۲نفرهبهنام«تتا»زیرنظرمرکزتوسعهتجارتوزارتصمت،متشکلازنهادهای
امنیتیمانندناجا،فراجاودیگرسازمانهاینظارتی،برفعالیتمانظارتکاملدارد

صنعت طلا در ایران، با قدمتی چندصدساله، نه تنها بخشی از هویت فرهنگی و اقتصادی کشور است، بلکه به عنوان یکی از مهم ترین ابزارهای سرمایه گذاری و پس انداز 
در میان مردم شناخته می شود. با گسترش فناوری های دیجیتال و تغییر رفتار مصرف کنندگان به سمت پلتفرم های آنلاین، این صنعت سنتی نیازمند تحولی بود که هم 

نیازهای مدرن کاربران را برآورده کند و هم به حفظ اصالت و اعتماد کمک کند. طلاسی، به عنوان اولین پلتفرم های تخصصی خریدوفروش آنلاین طلا در ایران، با هدف ایجاد 
تجربه ای امن، شفاف و کاربرپسند، وارد این عرصه شده است. این پلتفرم با تلفیق سنت طلاسازی ایرانی و فناوری روز، فرایند خریدوفروش طلا را ساده تر کرده و با خدماتی 
نوآورانه مانند ارائه وام، توثیق طلا، تحویل درب منزل و برنامه ریزی برای بهره گیری از فناوری های پیشرفته، راه را برای سرمایه گذاری دیجیتال در این حوزه هموار کرده است. 

طلاسی با جذب بیش از ۴ میلیون کاربر، نشان داده که می تواند نقشی کلیدی در تحول دیجیتال صنعت طلا ایفا کند. مهدی فدایی، مدیرعامل طلاسی، در گفت وگو با 
کارنگ از ایده اولیه شکل گیری این پلتفرم، چالش های مسیر، ویژگی های متمایز، دستاوردها و چشم انداز آینده سخن می گوید.

طلای نـــوآوری
مسیر طلاسی به بازارهای جهانی

پلتفرم های آنلاین 
طلا، موج جدید در 

اقتصاد دیجیتال
بــا  ایــران،  در  طــا  صنعــت 
پیشینه ای غنی و جایگاه ویژه در 
فرهنــگ و اقتصــاد، همــواره نیازمنــد 
نوآوری هایی بوده که بتواند آن را با نیازهای 
دنیــای مــدرن همــگام کنــد. طاســی، 
به عنوان یکی از پلتفرم های خریدوفروش 
آناین طا، با خلق بستری دیجیتال و قابل 
اعتماد، این صنعت را به ســطحی جدید 
ارتقــا داده اســت. انتخــاب طاســی برای 
جلــد کارنــگ، بــه دلیــل نقــش آن در 
بازتعریف تجربه ســرمایه گذاری و خرید 
طــا، رویکــرد پیشــرو در شــفافیت و 
جاه طلبی برای حضور در صحنه جهانی 

است.

 طاسی با ایجاد دسترسی آسان 
به معامات طا، تجربــه ای امن 
برای کاربران فراهم کرده و توانسته اعتماد 
میلیون ها نفر را جلــب کند. این پلتفرم با 
بهره گیــری از فناوری هــای نویــن، موانــع 
ســنتی ماننــد پیچیدگی هــای پرداخت و 
نگرانی های امنیتی را از میان برداشته و راه 
را برای مشارکت گسترده تر اقشار مختلف 
در بــازار طــا بــاز کــرده اســت. خدمــات 
خاقانه ای مانند ارائه اعتبار خرید، امکان 
توثیــق دارایی هــا و برنامه هــای آتــی بــرای 
تحویل مســتقیم، طاســی را بــه الگویی 
برای استارتاپ های دیجیتال تبدیل کرده 

است.

چشــم انداز جهانی طاســی، با 
برنامه ریزی برای ورود به بازارهای 
منطقه ای و رقابت با بازیگران بین المللی، 
نشان دهنده پتانسیل این برند برای تبدیل 
شــدن بــه نامــی برجســته در خاورمیانــه 
اســت. اســتفاده از فناوری های پیشرفته 
برای تضمین اصالت و شفافیت، طاسی 
را به پیشتازی در نوآوری بدل کرده است.

 ظهور پلتفرم های فروش آناین 
طا در ایران، نشانه ای از حرکت 
به ســوی اقتصــاد دیجیتــال اســت. ایــن 
پلتفرم هــا بــا ارائــه راهکارهایــی ماننــد 
دسترسی به قیمت های به روز، تضمین 
کیفیت و سهولت در معامات، در حال 
تغییــر قواعــد بــازی در بــازار ســنتی طا 
هســتند. آنهــا بــا کاهــش وابســتگی به 
روش هــای قدیمــی و ایجــاد تجربــه ای 
مدرن، بــه کاربران امــکان می دهنــد تا با 
بــازار  ایــن  در  بیشــتری  اطمینــان 

سرمایه گذاری کنند.
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چه عاملی شــما را به راه اندازی طلاســی 
ترغیب کــرد؟ ایده اولیــه این پلتفرم چگونه شــکل 

گرفت؟
باتوجه بــه گرایش روزافــزون مردم بــه رفع نیازهــای خود از 
طریــق فضای دیجیتــال، مشــاهده کردیــم که بســیاری از 
نیازهــای روزمــره، از خریــد کالا تا خدمــات مالــی، از طریق 
اینترنــت بــرآورده می شــود. مــا بررســی کردیم کــه چگونه 
می توانیم در حوزه طا نوآوری ایجاد کنیم و ارزش افزوده ای 
برای کاربران به ارمغان بیاوریم تا تجربه ای امن و راحت در 
خریدوفروش طا داشته باشــند. تحقیقات ما نشان داد 
که در حوزه طا هنوز پلتفرمی به صورت جامع وارد نشده 
بود که نیازهای مصرفی و ســرمایه گذاری کاربــران را به طور 
کامل پوشش دهد. سایت هایی وجود داشتند که زیورآلات 

می فروختند، اما این سایت ها عمدتاً امکان 
پاســخگویی بــه نیازهــای ســرمایه گذاری را 

نداشتند.
 مــا بــه ایــن نتیجــه رســیدیم کــه می توانیــم 
فرصتی ایجاد کنیم تا کاربران بتوانند خرید 
امن و اســتانداردی انجام دهند، پاک طا را 
تحویل بگیرند و دغدغه هایی مانند اصالت 
طــا، امنیــت معاملــه یــا نیــاز بــه مراجعــه 
حضوری به بازار نداشته باشند. این عوامل 
ما را به ســمت راه اندازی پلتفرمی ســوق داد 

کــه خریدوفــروش آناین طــا را بــا رعایت اســتانداردهای 
لازم ممکن سازد. کار روی پلتفرم از سال ۱۴۰۱ آغاز شد، در 
شهریور ۱۴۰۲ تکمیل شد و پس از انجام تست های نهایی 
در آبان همان سال، طاسی به صورت رسمی فعالیت خود 
را شروع کرد. اکنون کاربران می توانند به صورت ۲۴ ساعته و 
۷ روز هفته، بدون نگرانی از جابه جایی، پرداخت یا اصالت 
طا، خریدوفروش انجام دهند. تا دو هفته گذشته تعداد 
کاربــران مــا ۴ میلیــون و ۳۰۰ هزار نفــر بود که فکــر می کنم 
امروز از مرز ۴ میلیون و ۵۰۰ هزار کاربر عبور کرده باشد که 

نشان دهنده استقبال گسترده از این مدل نوآورانه است.

 ایــن ایــده از نیــاز بــه دیجیتال ســازی صنعت ســنتی طا 
نشــئت گرفــت. صنعــت طــا در ایــران بــه دلیــل ارزش 
اقتصــادی و فرهنگــی، همــواره مــورد توجــه بــوده، امــا 
محدودیت هایی مانند نیاز به حضور فیزیکــی، نگرانی از 
تقلب و پیچیدگی های پرداخت، کاربران را با چالش هایی 
مواجه کرده بود. طاســی با هدف رفع این موانع، بســتری 
طراحی کرد که نه تنها معامات را ساده تر کند، بلکه با ارائه 
قیمت هــای لحظــه ای، فاکتور رســمی و تضمیــن اصالت، 
اعتماد کاربــران را جلب کند. این پلتفرم بــه کاربران امکان 
می دهــد از هــر نقطــه ای در ایــران، در هــر زمــان، به راحتی 
معامله کنند و تجربه ای یکپارچه و مطمئن داشته باشند.

 بزرگ ترین چالشی که در این مسیر با آن 
مواجه شدید چه بود؟

همیشه یک نوآوری و کارهای جدیدی که اتفاق 
می افتد، با بازخوردهای مقابله ای و مخالفت هایی 
مواجه می شود که چرا این فعالیت شکل گرفته 
و به این صورت اســت. تنهــا چالش ما در ســال 
گذشــته این بود کــه خودمــان را اثبــات کنیم که 
بــا شــفافیت کامــل ایــن کار را انجــام می دهیم. 
مــا بــا رعایــت همــه الزامــات قانونــی، مالیاتــی و 
اســتانداردهای وزارت صنعت، معــدن و تجارت 
فعالیــت می کنیــم. ایــن موضــوع بــا انتقادهــا و 
فشارهایی از سوی بازار سنتی، بورس و بانک ها مواجه شد. 
برخی می گفتند که ما خالی فروشی می کنیم و به اقتصاد 
آســیب می زنیم. با جلســات متعددی که برگزار کردیم، از 
مجلس شــورای اســامی گرفته تا نهاد ریاست جمهوری، 
وزارت صمت، دادگستری و اتحادیه عالی نظارت، توضیح 
دادیم کــه فعالیت مــا بــه اقتصاد کشــور کمــک می کند و 
چالشی ایجاد نمی کند. ما به کاربران خرد کمک می کنیم 
که معمولاً مشتریان اصلی ما هستند تا بتوانند خرید خود 
را انجام دهند، سرمایه گذاری کنند و با خیال راحت معامله 

کنند. این چالش بود که با آن مواجه شدیم.

 خوشــبختانه، انعکاس منفی که پارســال وجود داشــت، 
اکنون بسیار کم رنگ شده است. ما کار کردیم، عملکردمان 
را نشان دادیم و همراهی خود را با نهادهای نظارتی اثبات 
کردیم. تا اینجا منتظر هســتیم که ضوابــط نهایی تعیین 
تکلیف شود تا با رعایت همه الزامات، در کنار بازار سنتی، 
بــورس و بانــک مرکزی بــه فعالیت خــود ادامه دهیــم. این 
چالش هــا ریشــه در ماهیت ســنتی صنعت طا داشــت 
که سال هاســت به روش های مرســوم اداره می شــود. ورود 
طاســی به عنــوان یــک پلتفــرم دیجیتــال، بــا تردیدهایی 
مواجه شد، اما با شفافیت و تعامل سازنده، نشان دادیم که 
می توانیم مکملی برای بازار سنتی باشیم، نه رقیبی که به آن 
آسیب برساند. این رویکرد به ما کمک کرد تا جایگاه خود را 

تثبیت و اعتماد نهادها و کاربران را جلب کنیم.

 پیشنهاد شما برای افزایش شفافیت و 
اعتمــاد در معاملات آنلاین طلا چیســت؟ نظرتان 

درباره موضوع خالی فروشی چیست؟
از روز اول، طایی که به کاربران فروختیم، همگی در بانک 
کارگشــایی توثیــق شــده اســت و در ایــن بانک نگهــداری 
می شــود و این رونــد ادامــه دارد. کمیتــه ای ۱۲ نفــره به نام 
»تتا« زیر نظر مرکز توسعه تجارت وزارت صمت، متشکل 
از نهادهای امنیتی مانند ناجا، فراجا و دیگر ســازمان های 
نظارتی، بر فعالیت ما نظارت کامل دارد. در این نظارت ها، 
ما حتی یک مورد خطا یا اشکال نداشتیم و با رضایت این 
نهادها، اجازه ادامه فعالیت دریافت کردیم. اگر مشــکلی 
در کار ما وجود داشت، این ۱۲ نهاد حاکمیتی و نظارتی اجازه 
فعالیت به ما نمی دادند. ما با هر نهاد، باتوجه به دیدگاه و 
الزامات خاص آن، همکاری و رضایت آنها را جلب کردیم. 
طای ما در بانک کارگشــایی نگهداری می شــود و به هیچ 
عنوان امکان خالی فروشــی در این بــازار وجود نــدارد، زیرا 

منجر به شکست و ورشکستگی می شود.
 قیمت طا هر روز نوســان دارد. اگر طا در اختیار نداشته 
باشــیم، نمی توانیم از بــازار تأمیــن کنیم. ما شــاهد بودیم 

مهسانجاتی

mahsaanejatii1993
@gmail.com



که در روزهای مختلف، قیمت طا تا ۲۰ یا ۳۰ درصد نوســان 
داشــته اســت. هیچ یــک از پلتفرم های معتبــر که حــدود ۱۰ 
پلتفرم هستند و با ما هم گروه اند، چنین کاری نمی کنند، چون 
منطقی نیست که پول از مردم بگیریم و سپس طا خریداری 
کنیم. ما یک مدل درآمد - هزینــه داریم. وقتی درآمد منفی 
باشد، یعنی ۱۰۰ تومان از کاربر دریافت کنیم و ۱۰۵ تومان طا 
بخریم، باتوجه به نوسانات ســاعتی قیمت طا، این زیان در 
حجم معامات ما به ضررهای هنگفتی منجر می شود. ما در 
طاســی ذخیره طایی به عنوان پایه اولیه داریم که همیشه 
مثبت بوده و متعلق به کاربران است. وقتی کاربر پول پرداخت 

می کند، از این ذخیره طا خریداری می کند.
 مــا ۱۰ کیلوگــرم طا به عنــوان ســرمایه اولیــه در ذخیــره خود 
قرار دادیم و بــا هر خرید کاربــر، این ذخیــره افزایش می یابد. 
پــول کاربــران از طریــق درگاه بانکــی واریــز می شــود و تمــام 
نهادهای نظارتی به آن دسترسی دارند. فاکتورهای ما و تمام 
خریدهایمان رسمی است. برخاف ۹۰ درصد بازار سنتی که 
به صورت غیررســمی فعالیت می کند، ما بــه الزامات قانونی 
تمکین کردیــم و تمام خریدهایمــان در ســامانه های مودیان 
مالیاتی و تجارت ثبت می شود. فروش به کاربران نیز به صورت 
رسمی ثبت می شود تا پاســخگوی نهادهای نظارتی باشیم. 
این شفافیت نشان می دهد که ما نمی توانیم مسیر پنهانی را 
دنبال کنیم و تنها مجموعه ای هستیم که الزامات حوزه طا را 

صددرصد رعایت می کنیم.
 برای افزایش شفافیت، پیشنهاد می کنیم نظارت های دقیق 
اما منصفانه ادامه یابد. ایجاد بستری رقابتی که همه بازیگران 
بازار تحت قوانین یکســان فعالیت کنند، اعتمــاد عمومی را 

تقویت می کند.

 نقش رگولاتوری و سیاست گذاری در رشد 
یا مانع تراشی برای استارتاپ ها در ایران چیست؟

از منظر حاکمیتــی، باتوجه بــه اتفاقاتی مانند ســکه ثامن یا 
کوروش کمپانی، معتقدیم که رگولاتوری ضروری است و باید 
قوانینی وجود داشــته باشــد که کســب وکارها را کنترل کند، 

اما به آنها آســیب نزند. بــرای ما این اتفــاق افتــاد. از روز اول، 
کمیته »تتا« که شامل پلیس امنیت اقتصادی، ناجا، فراجا، 
دادستانی و ســازمان های بازرســی بود، بر فعالیت ما نظارت 
کرد و ما رضایت آنها را جلب کردیم. اما از جایی به بعد، بازار 
سنتی، بورس و برخی ارگان ها که ما را رقیب خود می دیدند، 
فشارهایی وارد کردند. آنها معتقد بودند که پلتفرم های آناین 
به اقتصاد آســیب می زنند یا خالی فروشــی می کنند و حتی 

خواستار تعطیلی ما شدند.
 ایــن فشــارها باعــث شــد بعضــاً 
ضوابط متفاوت و پیچیده ای ایجاد 
شــود که ما با مذاکرات گســترده و 
توضیحــات دقیــق، این نهادهــا را 
متقاعــد کردیم کــه فعالیــت ما به 
نفع اقتصاد است. ما به رگولاتوری 
همــراه و منطقــی پایبند هســتیم 
و معتقدیــم کــه نظــارت بایــد از 
سوءاســتفاده جلوگیری کنــد، اما 
نباید مانع نوآوری شــود. اگــر بازار 
ســنتی بــدون فاکتــور و الزامــات 
کار کنــد، امــا پلتفرم هــای آنایــن 
تحــت ســخت گیرانه ترین قوانین 
فعالیت کنند، رقابت ناسالم شکل 
می گیرد. رگولاتــوری باید تــوازن را 
حفظ کند تا اســتارتاپ ها بتوانند 
رشــد کنند و اعتمــاد عمومــی نیز 

تضمین شود.

افزایــش  بــا   
پلتفرم های آنلاین فروش طلا، چه چیزی شما را از رقبا 
متمایز می کند؟ برنامه های شما برای رشد طلاسی در 

سال های آتی چیست؟
طاسی تقریباً اولین پلتفرمی بود که در زمینه خریدوفروش 
آناین طــا راه اندازی شــد. ما تنهــا پلتفرمی بودیم کــه از ۳۰ 

ســوت طا تحویــل می دادیــم و همچنیــن حجم زیــادی طا 
به کاربرانمــان تحویل دادیــم. رقبای ما امکان تحویــل در این 
مقیاس را نداشــتند. ما از ۳۰ سوت، ۱۵۰ ســوت، ۳۰۰ سوت، 
۵۰۰ ســوت، یک گــرم، دو و نیم گــرم، ۵ گــرم، ۱۰ گــرم و ۲۰ گرم 
طا تحویل مــردم می دادیــم. دو فروشــگاه در هروی ســنتر و 
کوروش مــال داریــم که طــا را به کاربــران تحویــل می دهند و 
این باعث شده که حجم زیادی از کاربران برای دریافت طای 
خود به ما مراجعه کنند. همچنین، عدم وجود محدودیت در 
خرید، فروش، واریز و برداشت در 
طاســی، مــا را از دیگــر پلتفرم ها 
متمایز کرده است، درحالی که رقبا 
معمــولاً چنیــن محدودیت هایی 

دارند.
 نــوآوری و خاقیت هــای مــا نیــز 
عامل تمایز ماســت. ما سرویس 
اعتبــار خریــد را راه انــدازی کردیم 
تا قدرت خرید کاربــران را افزایش 
و  دیجی پــی  کاربــران  دهیــم. 
اسنپ پی می توانند با اعتبار خود 
از طاسی خرید کنند. همچنین، 
سرویســی طراحــی کردیــم کــه 
کاربــران می تواننــد طــای خــود 
را توثیــق کننــد و اعتبــار خریــد تا 
سقف ۱۰۰ میلیون تومان دریافت 
کننــد. ایــن اعتبار بــرای خریــد از 
دیجی کالا یا دیگر پذیرندگان قابل 
استفاده است و ما در حال مذاکره 
بــرای افزایــش ســقف آن بــه ۳۰۰ 
میلیون تومان هســتیم. این ســرویس بــدون نیاز بــه چک یا 
سفته، به سرعت و حتی در ساعات غیراداری )مثاً ۳ صبح( 
قابل دسترسی است.  ما با شرکت کیپا قرارداد داریم تا اعتبار 
خرید کالا تا ۵۰۰ میلیون تومان ارائه دهیم. کاربران می توانند با 
خرید طا در طاسی، اقساط ۱۲ماهه برای خرید لوازم خانگی 

مانند یخچال، تلویزیون یا ماشین ظرفشویی دریافت کنند. 
این مدل نه تنها قدرت خرید کاربران را افزایش می دهد، بلکه 

ارزش دارایی آنها )طا( را حفظ می کند.
همــکاری بــا اوانــو نیــز امــکان خریــد تــا ۶ میلیــون تومــان با 

سیم کارت را بدون نیاز به تضمین فراهم کرده است.
 سرویس تحویل درب منزل که به زودی راه اندازی می شود، به 
کاربران امکان می دهد پاک طای خود را با هزینه ای جزئی 
در منزل تحویــل بگیرند. این خدمــات، همراه بــا ویژگی های 
کلیدی مانند قیمت لحظه ای طا، فاکتور رسمی، اصالت کالا 
با شناسنامه و ضمانت نامه، اجرت شفاف و کم، ارسال امن با 
بیمه و پشتیبانی دائمی، طاسی را از رقبا متمایز کرده است. 
ما بــا بیــش از ۱۰ طــراح و کارگاه برجســته همــکاری می کنیم 
و رضایــت ۴.۸ از ۵ را از کاربــران کســب کرده ایــم. حضــور در 
نمایشگاه های تخصصی جواهرات نیز جایگاه ما را در صنعت 

تقویت کرده است.

 آیــا امســال برنامــه متفاوتــی داریــد؟ 
چشم انداز طلاسی در ۵ سال آینده چیست؟ آیا قصد 

ورود به بازارهای بین المللی را دارید؟
  مــا در طاســی یک مــاه هم نیســت کــه کار جدیــدی انجام 
ندهیم، حتمــاً باید همیشــه در حــال به روزرســانی و نوآوری 
باشــیم. در حــال حاضــر، نزدیــک بــه ۱۰ ویژگــی جدیــد برای 
طاسی برنامه ریزی کرده ایم که بسیار جذاب خواهد بود. یکی 
از این ایده ها این اســت که کاربر طای خود را پیش ما توثیق 
کند، ما آن را در اختیار تولیدکننده قرار دهیم، تولیدکننده کار 

کند و سود آن به کاربر برسد.
 مــا مدل هــای دیگــری نیــز راه انــدازی می کنیــم. تیــم فنی ما 
بررسی کرده که پلتفرم های طا در جهان، مانند هند و اروپا، 
از نظر کیفیــت و خدمات از طاســی ضعیف تر هســتند. ما 
با پلتفرم هــای آمریکایــی رقابت می کنیم و ســرویس هایی با 
کیفیت بالاتر ارائه می دهیم. دررابطه با بازار جهانی، در حال 
مذاکره هستیم تا طاســی را باتوجه به نیازهای این کشورها 

راه اندازی کنیم.

برخلاف ۹۰ درصد بازار 
سنتی که به صورت 
غیررسمی فعالیت 

می کند، ما به الزامات 
قانونی تمکین کردیم 
و تمام خریدهایمان 

در سامانه های مودیان 
مالیاتی و تجارت ثبت 

می شود. فروش به 
کاربران نیز به صورت 
رسمی ثبت می شود 

تا پاسخگوی نهادهای 
نظارتی باشیم

I N T E R V I E W

   عکس:  حامد خورشیدی
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غول های فناوری به سمت 
استیبل کوین ها حرکت 

می کنند

تحولی در 
پرداخت های جهانی

بــر اســاس گــزارش فورچــن کریپتــو، 
شــرکت های بــزرگ فنــاوری ماننــد اپــل، 
ایکــس، ایربی ان بــی و گــوگل در حــال 
مذاکــرات اولیــه بــا فعــالان حــوزه رمــزارز 
هســتند تــا بــا ادغــام اســتیبل کوین ها، 
هزینه هــای تراکنــش را کاهــش داده 
و کارایــی پرداخت هــای جهانــی را بهبــود 
بخشــند. ایــن حرکــت نشــان دهنده 
پذیــرش فزاینــده فنــاوری بلاکچیــن در 
زیرســاخت های مالی ســنتی اســت. اپل 
 ،Circle از ژانویــه ۲۰۲۵ بــا شــرکت
صادرکننــده اســتیبل کوین USDC، برای 
 Apple Pay یکپارچه ســازی احتمالی در
مذاکــره می کنــد. ایــن مذاکــرات شــامل 
مــت کاویــن، مدیــر ارشــد مشــارکت های 
اســتراتژیک Circle، بــوده و هــدف آن 
کاهــش هزینه هــای پرداخــت و افزایــش 
ســرعت تراکنش هاســت. ایربی ان بی بــا 
Worldpay همکاری می کند تا با استفاده 
از استیبل کوین ها، وابستگی به شبکه های 
پرهزینه ویزا و مسترکارت را کاهش دهد.
 BNVK اخیــراً بــا همــکاری Worldpay
امکان پذیرش استیبل کوین را فراهم کرده 
اســت که می تواند هزینه های تراکنش را 
به طور قابل توجهی پایین بیاورد. ایکس، 
متعلق به ایلان ماســک، در حال بررســی 
 X ادغــام اســتیبل کوین ها در پلتفــرم
 Stripe اســت و مذاکراتــی بــا Money
انجــام داده اســت. این پــروژه قصــد دارد 
پرداخت هــای ســریع تر و ارزان تــری را در 
ســطح جهانی ارائــه دهد. گــوگل کلاد نیز 
پذیــرش اســتیبل کوین PYUSD پی پل را 
آغاز کــرده و دو مشــتری آن از این قابلیت 
اســتفاده می کننــد. ریــچ ویدمــن، رئیس 
اســتراتژی وب ۰.۳ گــوگل کلاد، این اقدام 
را گامی بزرگ در مقایسه با سیستم های 
سنتی مانند SWIFT می داند. این تحولات 
نشــان دهنده پتانسیل اســتیبل کوین ها 
بــرای بازتعریــف سیســتم های پرداخــت 
جهانــی اســت. بــا کاهــش هزینه هــا و 
افزایــش ســرعت، ایــن فنــاوری می توانــد 
تجربه کاربری بهتری ارائه دهد و رقابت در 

صنعت پرداخت را تشدید کند.

REPORTگزارش

در ظاهر، نهادهای سیاست گذار کشور درباره ضرورت تنظیم گری رمزارزها اتفاق نظر 
دارند، اما مواضع رسمی و عملکرد هر یک، تصویری متفاوت ترسیم می کند

تنظیم گری رمزارز در ایران
نبرد نهادها یا مسیر پیشرفت؟

بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران رمزارزها را عمدتاً 
تهدیدی برای ثبات پولی می داند. این تهدیدانگاری به 
دوره کنونی محدود نیست؛ پیش تر، علی صالح آبادی، 
رئیس کل سابق بانک مرکزی، در آذر ۱۴۰۱ در همایش 
بانکــداری الکترونیــک و نظام هــای پرداخــت اظهــار 

داشت: «رمزارزها، به ویژه استیبل کوین ها، 
تهدیــدی بــرای حاکمیــت پولــی کشــورها 
هســتند.» پــس از او، محمدرضــا فرزیــن 
نیــز بــر «لــزوم کنتــرل و مداخلــه در ورود 
رمزارزهــا» تأکید کــرد و تنهــا اولویت بانک 
مرکــزی را در این حــوزه، «راه انــدازی رمزارز 
ملــی» دانســت. او در ســخنرانی خــود در 
همایــش ســال ۱۴۰۲ گفــت: «اگــر بانــک 
مرکزی ورود نکند، رمزارزها پول را از کنترل 

خارج می کنند.»
وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت نیــز عمدتــاً بــر 
اســتخراج رمزارزهــا و کاربــرد صادراتــی آن هــا متمرکــز 
اســت. در نبود مقــررات روشــن، برخی فعــالان از طریق 
شــرکت های مدیریت صادرات امکان تســویه صادرات 
با رمزارز را تجربه کرده اند، اما این مســیر بــه دلیل نبود 
چارچوب های مشترک میان وزارت صمت و بانک مرکزی 

با سردرگمی مواجه شده است.

از ســوی دیگر، بورس کالا به صورت موازی عرضه رمزارز 
در بــورس را پیگیــری می کنــد؛ موضوعی که هنــوز نه در 
سطح دولت و نه در شورای عالی بورس به صورت شفاف 

تعیین تکلیف نشده است.
در مجمــوع، تنظیم گــری رمــزارز در ایــران بیــش از آنکه 
نتیجه اجماع کارشناســی باشــد، صحنه ای 
از تعــارض منافــع و رقابــت نهــادی اســت. 
پرســش اساســی این اســت: با این ســطح از 
ناهماهنگی، آیا می توان انتظار شــکل گیری 
اکوسیســتمی پایــدار و پیشــرو در حــوزه 

دارایی های دیجیتال را داشت؟  

 تنظیم گــری رمزارزهــا؛ فرصتــی 
کــه در پیچ وخــم اختلافــات دولتــی 

گم شد
ایــن روزها، نهــادی در دولــت در برابــر اشــتباهات مکرر 
بانک مرکــزی در زمینــه تنظیم گری رمزارز قــد علم کرده 
اســت. هرچند خوشــحال کننده تر بود اگر ایــن نهاد در 
زمینــه فیلترینــگ و محدودیت هایــی کــه آثــار زیان بــار 
آن بر جامعــه و اقتصاد آشــکار اســت، اقــدام می کرد یا 
برنامه ای شــفاف و روشــن برای کســب وکارهای اقتصاد 
دیجیتال ارائه می داد. به نظر می رسد ارکان دولت هنوز 

شــناخت جامعــی از این فضــا و تأثیــر نوآوری بر کشــور 
ندارند. بااین حال، وجود یک نهاد معترض در این بیابان 
بی برنامگی نیز نعمتی اســت، حتی اگر این نهاد، یعنی 
وزارت ارتباطــات، بی ارتباط تریــن نهــاد بــا اکوسیســتم 
رمزارز باشــد و بخواهد به صورت جهشی خود را در این 

حوزه جا بیندازد.
اظهــارات وزارت ارتباطــات کــه مــورد تأییــد معاونــت 
نظارت بر قوانین مجلس نیز قرار گرفته، درســت است: 
رمزپول، رمزپول است و رمزارز، رمزارز. اگر قرار بود بانک 
مرکزی تنظیم گر رمزارز باشد، در متن قانون به صراحت 
«رمزارز» ذکر می شــد، نه «رمزپــول». بااین حال، نباید 
فرامــوش کــرد کــه «ســند چارچــوب سیاســت گذاری و 
تنظیم گــری بانــک مرکــزی در حــوزه رمزپول هــا»، که به 
تصویب شــورای عالی بانک مرکــزی رســیده، رمزپول را 
معــادل cryptocurrency  تفســیر کــرده اســت. ایــن 
تفســیر، هرچند مــورد تأیید بانــک مرکزی اســت، اما با 
مخالفــت وزارت ارتباطــات، مجلس شــورای اســلامی و 

مرکز ملی فضای مجازی مواجه شده است.
نکتــه دیگــر، تأکید بانــک مرکزی بر دســتوری اســت که 
مســعود پزشــکیان، رئیس جمهــور، در بهمــن ۱۴۰۳ به 
محمدرضــا فرزین، رئیــس کل بانک مرکــزی، ابلاغ کرد. 
این دستور بانک مرکزی را مرجع انحصاری ساماندهی 

نشــان دهنده پتانسیل اســتیبل کوین ها 
بــرای بازتعریــف سیســتم های پرداخــت 
جهانــی اســت. بــا کاهــش هزینه هــا و 
افزایــش ســرعت، ایــن فنــاوری می توانــد 
تجربه کاربری بهتری ارائه دهد و رقابت در 

صنعت پرداخت را تشدید کند.

نگار حاتمی

negarin31hatami
@gmail.com
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بــازار رمزپول (رمــزارز) معرفــی می کند. به نظر می رســد 
نهاد ریاســت جمهوری در این موضــوع از بانک مرکزی 

حمایت می کند.
در این میان، کســب وکارهای حوزه رمزارز در کشمکش 
نهادهــای دولتــی بــرای تنظیم گــری گرفتــار شــده اند. 
همان گونه که توسل به مرکز ملی فضای مجازی اشتباه 
بود و مرهمی بر مشکلات اکوسیستم رمزارز نگذاشت، 
وزارت ارتباطــات نیــز بی اثرتــر از آن اســت و تجربه های 

پیشین این بی اثری را به خوبی نشان داده اند.
نهادهای صنفی که می توانستند در این شرایط بازیگری 
تعیین کننده باشــند، در انفعالی جدی به ســر می برند. 
سازمان نظام صنفی رایانه ای، که خود به نهادی منفعل 
در برابــر بانــک مرکــزی تبدیل شــده، هیــچ واکنشــی به 
شرایط نشــان نمی دهد و می توانست نقشــی مؤثر ایفا 
کند. انجمن فین تک نیز به نظر می رسد به بیانیه درمانی 
روی آورده تــا شــاید مرهمــی بــر زخم هــا باشــد. ســایر 
نهادهای صنفــی مرتبط نیز نتوانســته اند اقدامی مؤثر 

انجام دهند.
در این شرایط، کسب وکارها که از فضای صنفی ناامید 
شده اند، به صورت مستقل در تلاش اند تا روزنه ای برای 
عبور از این بحران بیابند. در ادامــه، دیدگاه های فعالان 
این حوزه درباره شرایط جدید تنظیم گری رمزارز بررسی 

می شود:
سامان بیرقی، مدیرعامل اوام پی فینکس، از سردرگمی 

کسب وکارها در بحث رگولاتوری سخن می گوید.
علیرضا یعقوبی، رئیس انجمن فین تک، معتقد است 
وزارت ارتباطات یکی از نهادهایی اســت که می تواند در 

این حوزه نظر دهد.
رضــا قربانــی بنیان گــذار راه کار معتقــد اســت به جــای 
انحصارطلبی نهادی، نیاز به حکمرانی مشارکتی داریم؛ 
نگاهی که در آن دولت، بخش خصوصی و جامعه مدنی 
با هم گفت وگو کنند، نه اینکه هرکــس بخواهد پرچم را 

از دست دیگری قاپ بزند.
در ادامه، مشروح این دیدگاه ها ارائه می شود:

 دچار سردرگمی شده ایم
ســامان بیرقــی، مدیرعامــل 
دربــاره  فینکــس،  اوام پــی 
وضعیــت متولــی تنظیم گــری 
رمزارزها گفت: «پیش تر به ما 
به عنوان کسب وکار اعلام شده 
بود که بانک مرکزی متولی این 
کار اســت. ما الزامات اعلام شده از سوی بانک مرکزی را 
رعایت کردیــم، اما اکنــون چالشــی میان نهادهــا ایجاد 
شــده اســت. از نظر من، این موضوع فرابخشی است و 
یک نهاد به تنهایی نمی توانــد آن را مدیریت کند. وقتی 
بانک مرکــزی بــا دســتور رئیس جمهــور متولی شــد، ما 
به عنوان کســب وکار مجبــور به پذیــرش بودیــم، اما اگر 
منطقی نــگاه کنیم، بــرای اجرای ایــن کار بایــد نهادهای 
مختلفــی دخیــل باشــند. در کشــورهای دیگــر نیــز 
همین گونــه اســت؛ چــه در مــورد تأمین کننــدگان و چــه 
نهادهای صادرکننده مجوز، تنها بانک مرکزی نیست، 
بلکه ترکیبی از چند نهاد مستقل دخیل اند. با توجه به 
دســتور رئیس جمهور، ما مطابق رگولاتوری اعلام شــده 
پیش رفتیــم، اما حالا بــه دلیل چالش های میــان وزارت 
ارتباطات، بانک مرکزی و دیگر نهادها دچار ســردرگمی 

شده ایم.»
او درباره نقش وزارت ارتباطات افزود: «به نظرم اگر قرار 
باشد طبق قانون، وزارتخانه ای متولی تنظیم گری رمزارز 
باشد، وزارت ارتباطات نیست. وزارت اقتصاد می تواند 
متولی باشد و شورای عالی فضای مجازی نیز همین طور. 
اگر وزارت اقتصاد هنوز اظهارنظر رسانه ای نکرده، ممکن 
اســت به سیاســت های اتخاذشــده یا نبود وزیــر در این 

وزارتخانه مربوط باشد.»  

بیرقی درباره روند شکل گیری رگولاتوری رمزارزها گفت: 
«فرآیند رمزارزها در ایران، برخلاف سایر کشورها، ابتدا 
به عنوان فرصت دیده نشــد و جدی گرفته نشــد. وقتی 
تعداد کاربــران و پلتفرم ها افزایش یافــت و گردش مالی 
زیــادی ایجاد شــد، تــازه به ســراغ رگولاتــوری رفتنــد. در 
کشورهای دیگر، ابتدا رگولاتوری انجام می شود و سپس 
پلتفرم هــا راه انــدازی می شــوند، امــا در ایــران ایــن رونــد 

برعکس بوده است.»  
او با اشــاره بــه جایــگاه وزارت ارتباطــات و بانــک مرکزی 
افــزود: «وزارت ارتباطــات می توانــد کمک کننده باشــد، 
امــا متولــی اصلــی نیســت. وزارت اقتصــاد بایــد متولی 
باشد. اینکه اظهاراتشــان تا چه حد معتبر است یا چه 
سیاستی پشت آن هاســت، نمی توانم نظری بدهم. اما 
وزارت ارتباطــات می توانــد یکــی از اعضــای ایــن فرآیند 
باشــد، ولــی اعضــای اصلی تــر، وزارت اقتصــاد و بانــک 

مرکزی هستند.
نکتــه ای کــه توجــه نمی شــود 
این است که در فرآیند رمزارز، 
یک طــرف آن ریــال اســت. از 
آنجــا کــه رصدپذیری ریــال و 
اتفاقــات مرتبــط بــا آن مهــم 
اســت، منطقــاً بانــک مرکزی 
بــا ایــن فضــا همخوانــی دارد. 
امــا ســرفصلی بــاز شــده کــه 
بانک مرکزی نمی تواند متولی 
رگولاتــوری رمزارزهایــی مثــل 
اتریــوم باشــد. مــن به عنــوان 
کاربــر، وقتــی ریــال می ریزم و 
اتریوم می خــرم، بانک مرکزی 
نیــز می توانــد متولــی باشــد. 
مســئله این اســت که نهادها 
از کشــمکش دســت  بایــد 
بکشــند و بــه نظــر واحــدی 

برسند.»  

 شــاهد یــک درگیــری بی هــدف میــان 
نهادهــای دولتــی هســتیم که بــه نفــع مردم 

نیست
 رضــا قربانــی، نایب رئیــس 
کمیســیون تحــول، نــوآوری و 
بهره وری اتــاق بازرگانی تهران، 
فعلــی  وضعیــت  دربــاره 
تنظیم گــری رمزارزهــا گفــت: 
نمــاد  رمزارزهــا  «مســئله 
وضعیت کلان تری اســت کــه در حــوزه نــوآوری و تحول 
دیجیتــال بــا آن مواجه ایم؛ یعنــی ناهماهنگــی نهادی، 
بی برنامگی و مقاومت ساختاری. در حال حاضر، شاهد 
یک درگیری بی هدف میان نهادهای دولتی هســتیم که 
نه تنهــا بــه نفــع مــردم نیســت، بلکــه امنیــت و ثبــات 

کسب وکارها را نیز به خطر انداخته است.»  
او ادامــه داد: «بانــک مرکــزی می توانســت بــا اتخــاذ 
رویکردی بازتر و هماهنگ تر، در زمان مناسب چارچوبی 
برای تنظیم گری رمزارزهــا ارائه دهد، اما فرصت ســوزی 
کرد. حــالا نه خــودش موفــق شــده و نــه ســایر نهادها را 
توانسته همراه کند. نتیجه این شده که هیچ کس راضی 
نیست؛ نه کسب وکارها، نه قانون گذاران و نه حتی خود 

دولت.»  
قربانی معتقد اســت حل این بحران تنهــا در گرو تغییر 
نگاه اســت: «تــا زمانی کــه نــوآوری را تهدیــد ببینیم، نه 
فرصت، وضعیــت همین خواهــد بود. بایــد تنظیم گری 
را ابزاری برای توســعه ببینیم، نه محدودسازی. به جای 
انحصارطلبی نهادی، نیاز به حکمرانی مشارکتی داریم؛ 
نگاهی که در آن دولت، بخش خصوصی و جامعه مدنی 
با هم گفت وگو کنند، نه اینکه هرکــس بخواهد پرچم را 

از دست دیگری قاپ بزند.»

 به خاطر یک دســتمال، قیصریــه را آتش 
می زنند

 علیرضــا یعقوبــی، مدیرعامــل 
رابکــس و رئیــس هیئت مدیره 
انجمن فین تــک، درباره نظرات 
بانــک مرکــزی گفــت: «ایــن 
مســئله آرام آرام در حــال حــل 
شدن است. بانک مرکزی نظری 
دارد که نه علمی است و نه قانونی. تفسیری که ظاهراً عده 
خاصــی دارنــد، به نظــرم حتی خــود بانــک مرکــزی به آن 
اعتقاد ندارد. اســتدلالم این اســت که کمیجانی، رئیس 
ســابق بانک مرکزی، در نامه ای به رئیس مجلس دلایلی 
آورد که رمزارز، ارز نیست. بنابراین، هم بدنه کارشناسی و 
هم رؤسای پیشــین بانک مرکزی احتمالاً معتقد نبودند 
که رمزارز، رمزپول اســت. حالا 
ایــن اعتقــاد جدیــد  ظاهــراً 
دســتوری اســت، وگرنــه بعیــد 
اســت کارشناســی در بانــک 
مرکــزی، بــدون دســتور، واقعــاً 
معتقــد باشــد رمــزارز، رمزپول 

است.»  
او افــزود: «اتفاقــات زیــادی رخ 
داده اســت. مرکــز ملــی فضــای 
مجــازی به صراحت در پاســخ به 
نامه ما اعلام کرد که رمــزارز، پول 
نیست. ما نیز برای رفع شبهه، در 
نامه مان نوشتیم که رمزارزهایی 
مانند بیت کوین و اتریوم رمزپول 
نیســتند. ایــن موضوع از ســوی 
مرکــز ملــی فضــای مجــازی و 
معاونت حقوقــی مجلس تأیید 
شــده اســت.» یعقوبی درباره نقش وزارت ارتباطات گفت: 
«وزارت ارتباطات کمیته اقتصاد دیجیتال را پیگیری می کند 
و در قالــب تســهیل اقتصــاد دیجیتــال، طبیعتــاً می توانــد 
اظهارنظر کند. این حق قانونی، فنی و علمی آن هاست.» او 
به چالش های کلی حوزه رمزارز اشــاره کرد: «مشکل اصلی 
در کشــور ما این اســت که همه رمزارز را فقــط خریدوفروش 
بیت کوین می بینند. این گونه نیست. پلتفرم های تبادل مانند 
جاده ای اولیه برای حوزه رمزارز هستند. اگر این جاده نباشد، 
نمی توانید آن را به اتوبان تبدیل کنید. باید این بستر وجود 
داشته باشد تا بعداً گســترش یابد. اگر حوزه تبادل نباشد، 
انواع توکن ها مثل توکن های معاملاتی، املاک یا توکن های 
با پشــتوانه مالــی کجــا تبــادل می شــوند؟ بســترش همین 
پلتفرم های تبادل رمزارز است که اکنون وجود دارد. متأسفانه 
به خاطر یک دســتمال، قیصریه را آتش می زننــد.»  رئیس 
هیئت مدیره انجمن فین تک درباره ســکوت وزارت اقتصاد 
گفت: «چرا وزارت اقتصاد هنوز واکنشی نشان نداده؟ چون 
هنوز ابعاد کار جدی نشده اســت.» یعقوبی در پایان درباره 
اهمیت اعتماد عمومی افزود: «ایجاد اعتماد بسیار سخت 
است. شاید یادتان نباشــد، در دوره قبلی تحریم ها به مردم 
گفتند دلارهایتان را در بانک بگذارید و هر وقت خواستید، 
دلارتان را می دهیم. اما وقتی مردم رفتند، گفتند نمی توانیم 
دلار بدهیم، فقط ریال می دهیم. اگر قانون سفت وســختی 
برای پروژه ها باشد، مردم باید اعتماد کنند. اگر همه به قانون 
معتقد باشــند، قول می دهم نیمی از ۳۰ میلیــارد دلاری که 
در خانه های مردم اســت، وارد پروژه های تولیدی شود. مثلاً 
در بحث انرژی، اگر دســت من باشــد، ظرف شــش ماه با ۲۰ 
پروژه خورشیدی در سراسر کشور، ۲۰ درصد ناترازی انرژی را 
حل می کنم. اما مردم باید مطمئن باشند که پولشان دلاری 
سرمایه گذاری می شود و دلاری برمی گردد. اصولش معقول 
اســت، ولی اگر امروز توکــن دلاری کنیم و فــردا دولت جدید 

بیاید و همه چیز را به هم بریزد، واقعاً نمی شود.»

REPORTگزارش

 سرقت ۲.۱ میلیارد دلار 
رمزارز در ۲۰۲۵

تغییر استراتژی 
هکرها

امنیــت  گــزارش شــرکت  اســاس  بــر 
ســایبری CertiK کــه در مقالــه ای از 
Cointelegraphمنتشر شده، هکرها در 
سال ۲۰۲۵ بیش از ۲.۱ میلیارد دلار رمزارز 
را از طریــق حمــلات ســایبری بــه ســرقت 
برده انــد. ایــن گــزارش نشــان می دهد که 
بخش عمــده ایــن خســارات ناشــی از به 
خطــر افتــادن کیــف پول هــای دیجیتــال 
کاربران و حملات فیشــینگ بوده اســت. 
برخــلاف ســال های گذشــته کــه هکرهــا 
از آســیب پذیری های کــد و قراردادهــای 
هوشــمند بهره برداری می کردند، در سال 
۲۰۲۵ اســتراتژی آن هــا بــه ســمت فریب 
کاربــران از طریــق مهندســی اجتماعــی 
گــو،  اســت. رونگ هوی  کــرده  تغییــر 
 Chain در برنامه ،CertiK هم بنیان گــذار
Reaction در پلتفرم X اظهار داشــت که 
هکرها با سوءاستفاده از اعتماد و عادات 
کاربران، به ویژه از طریق حملات فیشینگ، 
توانســته اند خســارات قابل توجهــی بــه 
بــار آورنــد. یکــی از بزرگ ترین ســرقت ها 
مربــوط بــه هــک صرافــی Bybit اســت 
کــه به تنهایــی ۱.۴ میلیــارد دلار ضــرر بــه 
همــراه داشــته و بخــش عمــده ای از کل 
مبلــغ سرقت شــده را تشــکیل می دهــد. 
گــزارش CertiK همچنین نشــان دهنده 
افزایش ۳۰۳ درصدی سرقت های رمزارزی 
در ســه ماهه اول ۲۰۲۵ نســبت بــه دوره 
مشــابه در ســال گذشته اســت که نشان 
از تشــدید فعالیت هــای مخــرب در ایــن 
حــوزه دارد. ایــن تغییر رویکــرد هکرها که 
به جــای ضعف هــای فنــی بــر خطاهــای 
انســانی تمرکــز دارد، زنــگ خطــری بــرای 
 CertiK .کاربران و صرافی های رمزارز است
توصیــه می کنــد کــه کاربــران بــا افزایــش 
آگاهــی و اســتفاده از روش هــای امنیتــی 
مانند احــراز هویــت دو مرحلــه ای و کیف 
پول های سخت افزاری، از دارایی های خود 

محافظت کنند.

 تا زمانى که نوآورى 
را تهدید ببینیم، 

نه فرصت، وضعیت 
همین خواهد بود. باید 
تنظیم گرى را ابزارى 

براى توسعه ببینیم، نه 
محدودسازى. به جاى 
انحصارطلبى نهادى، 

نیاز به حکمرانى 
مشارکتى داریم
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 از آغاز فعالیت تا کنون، حوزه لجستیک 
چه تحولات و تغییراتی را تجربه کرده اید؟ مسیر طی 
شده توسط شما تا امروز چگونه بوده و چه تغییراتی 

در مدل کسب وکار خود ایجاد کرده اید؟
یکی از تغییرات اساسی، تحول در سیستم مدیریتی است. 
در ابتــدای ورود مــن، هیــچ زن فعالــی در ایــن حــوزه حضور 
نداشــت و من به عنــوان اولیــن زن وارد این حرفه شــدم. اما 
خوشــبختانه اکنون بیــش از صــد زن به عنــوان مدیرعامل 
در مجموعه های مختلف فعال هســتند که بســیار موفق و 
خوشــنام هســتند؛ بنابراین، نگرش، حضور و اعتمــاد زنان 
نســبت به این حوزه به طور چشمگیری تغییریافته است. 
در گذشــته، بســیاری از مجوزهــا بــه دلیــل زن بــودن صادر 
نمی شــد، اما با حضور من، این روند به تدریج تغییر کرده و 
توســعه یافته اســت. از نظر زیرساخت های ســخت افزاری 
نیز پیشرفت هایی حاصل شده است، اما با گذشت زمان و 
به ویژه به دلیل تحریم ها، تاکنون تغییر مثبت قابل توجهی 

در ناوگان ایجاد نشده است.

در ســال های اخیــر بــا چــه چالش هایــی 
بیشتر مواجه بوده اید؟

علاوه بر تحریم هایــی که ما را از جریــان حمل ونقل جهانی 
جدا کرده اند، کمبود نــاوگان مدرن و بــه روز، به عبارتی نبود 
نوسازی و بازسازی سیســتم ها و ایجاد ســاختارهای نوین، 
موجب دور ماندن مــا از حوزه حمل ونقل بین المللی شــده 
اســت. این مســئله به کاهش قــدرت رقابتــی مــا در مقابل 
ســایر مجموعه ها منجر شده است. از ســوی دیگر، فقدان 
سیستم مالکیت مناسب در حمل ونقل کلان و بزرگ نیز از 
مشکلات مهم این حوزه است؛ زیرا مالکیت ناوگان بیشتر 
در اختیار رانندگان است و این موضوع باعث شده بسیاری 
از فرایندهای تثبیت قیمت در حمل ونقل دچار چالش شود. 
این موارد بخــش عمده ای از مشــکلات موجود را تشــکیل 

می دهند.

 حوزه لجستیک در سال های اخیر تحولات عمیقی 
را تجربه کرده است؛ از ورود زنان مدیر به عرصه ای 

که پیش تر به طور کامل مردانه بود تا مواجهه با 
چالش های جدی نظیر تحریم ها و فرسودگی ناوگان. 

سیده فاطمه مقیمی، مؤسس شرکت حمل ونقل 
بین المللی سدید بار و نخستین مدیرعامل زن در 

این حوزه، از مسیر پیچیده و پرچالشی که طی کرده 
می گوید و در کنار تغییرات مدیریتی، چشم اندازهای 
جدیدی برای دیجیتالیزه شدن و توسعه کسب وکار 

ارائه می کند.
خاورمیانه در مسیر 

تبدیل شدن به قطب 
جهانی سوخت 
هواپیمای پایدار

جهانــی  تقاضــای  رشــد  باتوجه بــه 
 (SAF) بــرای ســوخت هواپیمــای پایــدار
و لــزوم تحقــق اهــداف کربن زدایــی در 
صنعــت هوانــوردی، خاورمیانه بــه دلیل 
زیرســاخت های موجــود و ظرفیت هــای 
فنــی، می توانــد نقــش پررنگ تــری در 
زنجیره تولید این سوخت ایفا کند. ماری 
اوونــز تامســن، معــاون ارشــد پایــداری و 
اقتصــاددان ارشــد اتحادیــه بین المللــی 
حمل ونقــل هوایــی (IATA)، در حاشــیه 
نشســت ســالانه ایــن نهــاد در دهلی نو، 
را   (Co-processing ) هم فــرآوری 
فرصتی راهبردی برای کشورهای منطقه 
دانست. هم فرآوری به معنای استفاده از 
خوراک های تجدیدپذیر در پالایشگاه های 
فعلی سوخت فسیلی است و بدون نیاز 
به سرمایه گذاری سنگین در زیرساخت، 
امــکان تولیــد SAF را فراهــم می کنــد. بــه 
گفته تامسن، «اگر هم فرآوری آغاز شود، 
عملاً یک کارخانه SAF در اختیار داریم.»  
بر اساس پیش بینی های IATA، جهان تا 
ســال ۲۰۵۰ بــه ۵۰۰ میلیون تــن SAF نیاز 
خواهــد داشــت، درحالی کــه در مســیر 
فعلی تنها ۴۰۰ میلیــون تن تولید خواهد 
شد. این در حالی است که تولید جهانی 
SAF در سال ۲۰۲۴ حدود یک میلیون تن 
بوده و برای ۲۰۲۵ به دو میلیون تن خواهد 
رســید که نشــان از عقب ماندگی شدید 
در تحقق اهداف اقلیمی دارد. طرح هایی 
در منطقه آغاز شده اند: عربستان قصد 
دارد تا سال ۲۰۲۹ با استفاده از هیدروژن 
تجدیدپذیر و انرژی خورشــیدی، ســالانه 
۳۵۰ میلیون لیتر SAF تولید کند. امارات 
نیز با حمایت ایرلاین هایی چون امارات، 

اتحــاد و ایرعربیا، تــا ســال ۲۰۳۱ تولید 
۷۰۰ میلیون لیتر را هدف گذاری کرده 
است. تامسن تأکید کرد که دولت ها 
باید سیاســت های جذب ســرمایه 

برای هم فــرآوری تدوین کنند 
تا تولیدکنندگان نفت نیز 

به این زنجیره وارد شوند.
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مقاله سیده فاطمه مقیمی
WIPO در گزارش

هوش مصنوعی و 
لجستیک هوشمند، 
موتور محرک تحول 

در حمل ونقل بار

ســازمان جهانــی مالکیــت معنــوی (WIPO) در قالــب 
مجموعــه ای بــا عنــوان «آینــده حمل ونقــل»، به بررســی 
روندهــای نوظهــور و فناوری محور در صنعت لجســتیک 
پرداختــه اســت. ایــن مجموعــه بخشــی از طیــف وســیع 
انتشارات این سازمان در حوزه نوآوری و اقتصاد دانش بنیان 
به شمار می رود که شــامل گزارش های ســالانه، مطالعات 

موردی و تحلیل های آماری تخصصی است.
در شــرایطی که صنعــت حمل ونقــل بــار در خاورمیانه در 
آستانه دگرگونی ای بنیادین قرار دارد، نقش هوش مصنوعی 
و لجستیک هوشمند بیش ازپیش برجسته شده است. 
با وجــود تــداوم چالش هایــی همچــون موانع اقتصــادی و 
پیچیدگی های مقرراتــی، فناوری های نوین به تدریــج راه را 

برای تحول و به روزرسانی این صنعت هموار می کنند.
در یکــی از مقــالات این مجموعه، ســیده فاطمــه مقیمی، 
بنیان گذار شرکت حمل ونقل و کشتیرانی بین المللی سدید 
بار، در یادداشــتی با عنوان «لجستیک هوشمند و هوش 

مصنوعی نقش کلیدی در حمل ونقل بار ایفا خواهند کرد»، 
به تحلیل وضعیت موجود و آینده این حوزه پرداخته است. 
او بــا نگاهــی آینده نگــر، چشــم اندازی از تحولاتی ترســیم 
می کند که می توانند به طور چشمگیری بهره وری، پایداری 

و کارآمدی صنعت حمل ونقل را ارتقا دهند.
تغییــرات عمیــق فنــاوری، تحــولات اساســی در صنعــت 
حمل ونقــل بــه همــراه خواهــد داشــت. ایــن تغییــرات در 
حوزه هایی چون مقــررات حمل ونقل، ایمنی، اســتفاده از 
سوخت پاک و کاهش چشمگیر ردپای کربن نمود خواهد 

یافت.
اگرچه در خاورمیانه تغییرات تکنولوژیــک در حمل ونقل 
مشاهده شده است، اما تحول در مقررات منجر به تمرکز 
بیشــتر بر مدیریــت حمل ونقل نســبت به ســایر حوزه ها 
شــده اســت. بحران های مالی و اقتصادی منطقــه، موانع 
قابل توجهی در مسیر معرفی فناوری های نوین و نوسازی 
ناوگان ایجــاد کرده انــد. علاوه بــر ایــن، یارانه هــای دولتی و 

زنگ خطر فرسودگی 
در لجستیک!

 سیده فاطمه مقیمی در گفت وگو با کارنگ از 
فرسودگی ناوگان به همراه عدم مالکیت شرکت ها 

بر کامیون ها می گوید که بحران مدیریت و نوسازی را 
دوچندان کرده است

در لجستیک!در لجستیک!در لجستیک!در لجستیک!
 سیده فاطمه مقیمی در گفت وگو با کارنگ از  سیده فاطمه مقیمی در گفت وگو با کارنگ از  سیده فاطمه مقیمی در گفت وگو با کارنگ از 

فرسودگی ناوگان به همراه عدم مالکیت شرکت ها فرسودگی ناوگان به همراه عدم مالکیت شرکت ها فرسودگی ناوگان به همراه عدم مالکیت شرکت ها فرسودگی ناوگان به همراه عدم مالکیت شرکت ها 
بر کامیون ها می گوید که بحران مدیریت و نوسازی را بر کامیون ها می گوید که بحران مدیریت و نوسازی را بر کامیون ها می گوید که بحران مدیریت و نوسازی را بر کامیون ها می گوید که بحران مدیریت و نوسازی را 

دوچندان کرده استدوچندان کرده استدوچندان کرده استدوچندان کرده است

۲۰۳۱اتحــاد و ایرعربیا، تــا ســال ۲۰۳۱اتحــاد و ایرعربیا، تــا ســال ۲۰۳۱ تولید 
۷۰۰ میلیون لیتر را هدف گذاری کرده 
است. تامسن تأکید کرد که دولت ها 
باید سیاســت های جذب ســرمایه 

برای هم فــرآوری تدوین کنند 
تا تولیدکنندگان نفت نیز 

به این زنجیره وارد شوند.

WIPO در گزارشWIPO در گزارشWIPO

هوش مصنوعی و 
لجستیک هوشمند، 
موتور محرک تحول 

در حمل ونقل بار
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نوآوری باز در لجستیک
از هوش مصنوعی تا سرمایه گذاری هوشمند
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در مسیر تحول دیجیتال در صنعت لجستیک، 
ترکیب نوآوری فناورانه با سرمایه گذاری هوشمند 

به یکی از الگوهای مؤثر رشد تبدیل شده است.
شــرکت های بــزرگ بــرای کاهــش هزینه هــا، 
بهینه سازی فرایندها و دستیابی به مزیت رقابتی، 
ناگزیرند از ظرفیت شرکت های دانش بنیان بهره 
بگیرند؛ ظرفیتی که در ایران هنوز سهم محدودی 
در تولیــد ناخالــص داخلــی دارد، امــا نمونه هایی 
مانند »آپتایم« نشــان می دهند که ایــن روند در 
حال تغییر است. در حاشــیه نمایشگاه الکامپ 
۱۴۰۳، روزبه شاهرخی، معاون توسعه کسب وکار 
شــرکت »آپتایــم«، در گفت وگویــی بــا تأکیــد بــر 
اهمیــت نــوآوری بــاز، از ضــرورت همــکاری میان 
شــرکت های بزرگ و بازیگران فناور سخن گفت. 
او معتقد است مدل هایی مانند ســرمایه گذاری 
هوشــمند، می تواننــد ضمــن کاهــش هزینه هــا 
بــرای شــرکت های ســرمایه گذار، بــه رشــد و بلوغ 

زیست بوم دانش بنیان نیز کمک کنند.

نرم افــزاری بــرای کاهــش ۴۰ 
درصدی هزینه توزیع

محصــول نرم افــزاری شــرکت آپتایــم، یکــی از 
نمونه هــای موفــق در به کارگیــری فنــاوری هــوش 
مصنوعــی در لجســتیک شــهری اســت. او 
توضیح داد: »نرم افزار ما مبتنی بر الگوریتم های 
 )Route Optimization( روتاپتیمایزیشــن
طراحــی شــده و بــا تحلیــل پترن هــای ترافیکــی 
به صــورت هوشــمند تصمیــم می گیــرد کــه چــه 
خودرویــی، چــه کالاهایــی را بــا چــه حجمــی، 
از چــه مســیری به چــه مقاصــدی ارســال کند.« 
 نرم افــزار مدیریت پخش آپتایم بــا در نظر گرفتن 
پنجره هــای زمانــی تحویــل، حمــل و توزیــع را 
بهینــه می کنــد و بــه گفتــه مدیــران این شــرکت، 
اســتفاده از ایــن ســامانه می توانــد تــا ۴۰ درصــد 
 Last-Mile هزینه هــای پخــش درون شــهری یــا
Delivery را کاهــش دهد. این محصــول تاکنون 
در زنجیــره توزیــع شــرکت های بزرگــی همچــون 
و  داروپخــش  اســنپ مارکت،  دیجــی کالا، 

تک ماکارون به کار گرفته شده و نتایج قابل توجهی 
از نظــر صرفه جویــی در هزینه هــا و افزایش دقت 
تحویل به همــراه داشــته اســت. ویژگی بــارز این 
سامانه، یادگیری مداوم از داده های روزانه و بهبود 

مستمر عملکرد در زمان بندی ارسال هاست.

اسمارت مانی؛ پلی بین سرمایه و 
فناوری

یکی از مهم تریــن نکاتی کــه در این گفتگــو مورد 
توجه قرار گرفت، مدل سرمایه گذاری هوشمند یا 
همان "اسمارت مانی" بود. در این الگو، شرکت های 
بزرگ عاوه بر تأمین منابع مالی برای استارتاپ ها، 
بــازار مصــرف خــود را نیــز در اختیــار آن هــا قــرار 
می دهند. نمونه روشن این مدل، رابطه دیجی کالا 
بــا آپتایم اســت؛ دیجــی کالا نه تنها از نخســتین 
ســرمایه گذاران این شرکت اســت، بلکه هم زمان 
یکی از کاربران اصلی نرم افزار مدیریت پخش آن 
نیز به شــمار می رود. ایــن نوع مشــارکت، مزایای 
دوجانبه ای ایجاد می کند: از یک سو، استارتاپ ها 
به منابع مالی و بازار دسترســی پیدا می کنند و از 
سوی دیگر، شرکت های بزرگ می توانند از نوآوری 
درونی سازی شــده بهره مند شــوند. چنین مدلی 
می تواند مسیر افزایش سهم اقتصاد دانش بنیان 
از تولید ناخالص داخلــی کشــور را هموارتر کند. 
به گفته او »در نقشــه جامع علمی کشور، سهم 
اقتصاد دانش بنیان از تولید ناخالص داخلی، ۲۰ 
درصد در نظر گرفته شــده؛ اما در عمل، این عدد 
کمتر از یک درصد است.« شاهرخی با مقایسه 
این وضعیت با کشــورهای پیشــرفته افزود: »در 
بهترین حالت، سهم مستقیم شرکت های نوآور 

از GDP به ۵ درصد می رسد.« 

موانع پیش رو؛ از منابع انسانی تا 
فرهنگ سازمانی

در کنــار موفقیت های حاصــل از ســرمایه گذاری 
هوشمند، چالش های جدی نیز وجود دارد. نبود 
تیم های نخبه، تأمین دشوار منابع مالی و فاصله 
فرهنگی میان شــرکت های بزرگ و اســتارتاپ ها، 
سه مانع اصلی در مسیر گسترش نوآوری باز در 
ایران محسوب می شوند. شرکت های دانش بنیان 
عموماً کوچک تــر، چابک تر و مبتنــی بر فرهنگ 
تجربه محــور فعالیــت می کننــد؛ درحالی کــه 
شرکت های بزرگ ساختاری بوروکراتیک تر دارند 
و تغییر در آن ها زمان بر اســت. بــرای غلبه بر این 
چالش ها، شکل گیری ســازوکارهای حاکمیتی و 
تنظیم گری که تسهیلگر همکاری میان دو سوی 
این اکوسیستم باشند، ضروری است. تجربه های 
موفق مانند آپتایــم و ســرمایه گذاری دیجی کالا 
می تواند الگویی برای سایر بازیگران بازار باشد 
تا با نگاهــی بازتر بــه همکاری با اســتارتاپ ها 
بپردازنــد و از مزایــای اقتصــادی، فناورانــه و 

رقابتی آن بهره مند شوند.

 نــاوگان شــما شــامل چه تعــداد خــودرو 
است؟ میزان سرمایه گذاری شما در این حوزه چگونه 

بوده و برنامه های آینده تان چیست؟
یکی از مشکات اساسی، مالکیت ناوگان است که بیشتر 
در اختیــار رانندگان قــرار دارد و به شــرکت ها امتیــاز خرید 
کامیون داده نشده است. حداقل در دو تا سه دهه اخیر، در 
بازه ای کوتاه و با شرایط خاص، به برخی شرکت ها این امکان 
داده شده بود، اما به طورکلی تسهیات خرید کامیون برای 
شرکت های حمل ونقل فراهم نشده است تا بتوانند حضور 
مســتمر و مدیریت بهتر خود را از طریق قراردادهایی که با 

صاحبان کالا می بندند، تضمین کنند.
وقتی شــرکت ها در مناقصه ها شــرکت می کننــد؛ اما خود 
وســیله نقلیــه ندارنــد، راننــدگان بــه دلیل نوســانات بــازار 

می توانند در هر زمان از بارگیری 
کالایــی کــه شــرکت متعهــد به 
حمل آن اســت، امتنــاع کنند؛ 
چراکه ممکن است شرایط برای 
آن ها به گونه ای باشــد که حمل 
بار داخلی برایشــان ســودآورتر 
باشد. من که تعهد حمل ونقل 
بین المللــی دارم، اگــر راننده بار 
را قبــول نکند یــا نــرخ ارز تغییر 
کند، ایــن عدم تعــادل نــرخ ارز، 
هزینه هــای بین راهــی راننــده را 
پوشش نمی دهد و مبلغ قرارداد 
بــرای بــار تأمیــن نمی شــود. 
همچنیــن مشــکل دیگــری کــه 
وجــود دارد، عــدم تناســب نرخ 
قراردادهــا بــا نوســانات ارزی 

است.

باتوجه بــه   
تحولات گســترده فناوری در ســال های اخیر، حوزه 
لجســتیک که به لحاظ ســنتی مبتنی بر ارتباطات 
انســانی اســت، چگونه از فنــاوری بهره مند شــده و 

برنامه شما برای دیجیتالی شدن چیست؟
مــا در زمینــه صــدور نوبــت در حمل ونقــل داخلــی، مانند 
بارنامــه برخط که توســط ســازمان راهــداری طراحی شــده 
است، منطبق با این سیستم عمل می کنیم. همچنین برای 
کنترل کامیون ها، از سیستم کنترل مسیر راننده مبتنی بر 
فناوری ماهواره ای اســتفاده می کنیم که این امر بخشی از 

دیجیتال سازی و ارتباطات مدرن است.
موضوع دیگری که اهمیت دارد، اســناد رانندگان است که 
باید مطابــق با اســتانداردهای بین المللی، پیــش از حرکت 

راننــده به مســیر، بــه سیســتم مــرز بعدی ارســال شــود تا 
متولیان مربوطه یا مؤسســات ضامن بتواننــد آن را کنترل 
کننــد. در ایــران نیــز چنیــن متولیانــی وجــود دارنــد و ما بر 
اساس مقررات آنها عمل می کنیم. اما از نظر ناوگان، هنوز 
کامیون هایی داریم که متعلق به دهه ۱۹۸۰ هستند و به ما 
خدمات ارائه می دهند؛ درحالی که در دنیا خودروهای ۲۰۲۰ 
به بعــد مرســوم و اســتاندارد اســت. عمر مفیــد کامیون ها 
در جهــان معمــولاً بیــن ۳ تــا ۵ ســال اســت و پــس از آن، 
کارآمدی خود را از دست می دهند. ناوگان ما حداکثر دارای 
استاندارد یورو ۵ است، درحالی که در جهان استانداردهای 
یورو ۶ و یورو ۷ رایج اســت که مصرف سوخت و ویژگی های 
موتوری آن ها مطابق با این استانداردها بهینه شده است. 
متأســفانه در ایران چنیــن شــرایطی حاکم نیســت. حتی 
اگــر تحریم ها برداشــته شــود و 
ویزا صادر گــردد، این کامیون ها 
خطــوط  در  اســت  ممکــن 
حمل ونقــل اروپــا اجــازه ورود 

نیابند.

ی  ها ر کا کســب و
جدیدی که وارد حوزه لجستیک 
شــده اند، چه درس هایی باید از 
نســل قدیم، به ویژه نسل شما، 

بیاموزند؟
کســب وکارهای نویــن در ایــن 
کرده انــد  پیش بینــی  حــوزه 
کــه تــا ســال ۲۰۵۰ بســیاری 
از روش هــای ســنتی منســوخ 
خواهنــد شــد و فناوری هــای 
نوین، به ویژه هــوش مصنوعی، 
تعاریــف جدیــدی بــرای رونــد 
کســب وکارها، از جملــه حــوزه 
کاری مــا، ایجــاد خواهند کــرد. مــن در مقاله ای بــه کاربرد 
هوش مصنوعی در حوزه حمل ونقل و فناوری های مرتبط 
در منطقه خاورمیانه اشاره کردم که نکات خیلی مهمی را 
در بردارد. نگاه جهانی کاماً متفاوت است. در حال حاضر 
کامیون هــای خــودران که بــدون راننــده و با سیســتم های 
برنامه ریزی شــده حرکــت می کننــد، فعــال هســتند؛ ایــن 
کامیون هــا با مقصــد و مبدأ مشــخص به حرکــت درآمده 
و بار خود را در مســیر جابه جــا می کنند. بــه همین دلیل، 
فناوری های نوین در جهان رویکردی کاماً متفاوت دارند 
و ما نمی توانیــم خــود را از این جریــان جدا کنیــم؛ زیرا در 
غیر این صورت مغفــول خواهیم ماند و بــه عبارتی عقب 

خواهیم افتاد.

قیمت پایین ســوخت، باعث کاهش راندمان حمل ونقل 
شــده و تاکنون راهکار روشــنی بــرای بهبود ایــن وضعیت 

وجود نداشته است.
لجســتیک هوشــمند توجــه ویــژه بخــش خصوصــی و 
تولیدکنندگان کالا را به خود جلب کرده است. در سال های 
اخیــر، بخــش حمل ونقــل مســافر بــا ظهــور پلتفرم هــای 
مدیریــت حمل ونقــل دچــار تحــول بنیادیــن شــده و این 
پلتفرم ها بخش عمده ای از حمل ونقل مسافر را مدیریت 

می کنند.
در بخــش حمل ونقل بــار نیــز، با وجــود موانــع فــراوان در 
مقــررات و فنــاوری، پیشــرفت هایی حاصل شــده اســت. 
هرچند این تغییرات در مراحل اولیه قرار دارند، آینده بدون 
شک متعلق به لجستیک هوشمند خواهد بود. مقاومت 
بخش سنتی این صنعت در برابر تغییرات در حال کاهش 
اســت و انتظار می رود بیشــتر صنعت حمل ونقــل بار در 

منطقه به تدریج از فناوری های مدرن بهره مند شود.

استفاده از هوش مصنوعی در این مسیر قرار دارد و موجب 
افزایش کارایی حمل ونقل بار خواهد شد. باتوجه به افزایش 
مصرف سوخت در این بخش و همچنین افزایش هزینه 
یارانه های سوخت برای دولت های منطقه، انتظار می رود 
دولت هــا به عنــوان تنظیم کننــده اصلــی صنعــت، نقش 

حمایتی و تسهیل کننده در این تحولات ایفا کنند.
ایــن روند پایه گــذار تغییــرات آینــده خواهد بــود. می توان 
انتظار داشت شاهد پیشرفت هایی در توسعه خودروهای 
خــودران، ســوخت های پــاک و جایگزیــن و همچنیــن 
وضع مقــررات جدیــد بــرای کاربــرد فنــاوری باکچیــن در 
حمل ونقل باشــیم. من معتقدم تغییرات گام به گام اخیر 
در حمل ونقــل خاورمیانــه، نویــد آینــده ای تحول آفرین را 
می دهــد. از مشــاهدات میدانی خــود پیش بینی می کنم 
ظهور شــرکت های لجســتیک هوشــمند و کاربــرد هوش 
مصنوعی در پلتفرم های حمل بار به موتور محرک تحول 

در سایر حوزه های حمل ونقل تبدیل شوند.

علاوه بر تحریم هایی 
که ما را از جریان 
حمل ونقل جهانی 

جدا کرده اند، کمبود 
ناوگان مدرن و به روز، 

به عبارتی نبود نوسازی 
و بازسازی سیستم ها 
و ایجاد سـاختارهای 

نوین، موجب دور 
ماندن ما از حوزه 

حمل ونقل بین المللی 
شده است

و  داروپخــش  اســنپ مارکت،  فرهنگی میان شــرکت های بزرگ و اســتارتاپ ها، دیجــی کالا، 
سه مانع اصلی در مسیر گسترش نوآوری باز در 
ایران محسوب می شوند. شرکت های دانش بنیان 
عموماً کوچک تــر، چابک تر و مبتنــی بر فرهنگ 
تجربه محــور فعالیــت می کننــد؛ درحالی کــه 
شرکت های بزرگ ساختاری بوروکراتیک تر دارند 
و تغییر در آن ها زمان بر اســت. بــرای غلبه بر این 
چالش ها، شکل گیری ســازوکارهای حاکمیتی و 
تنظیم گری که تسهیلگر همکاری میان دو سوی 
این اکوسیستم باشند، ضروری است. تجربه های 
موفق مانند آپتایــم و ســرمایه گذاری دیجی کالا 
می تواند الگویی برای سایر بازیگران بازار باشد 
تا با نگاهــی بازتر بــه همکاری با اســتارتاپ ها 
بپردازنــد و از مزایــای اقتصــادی، فناورانــه و 



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۶۲
۱۸ خـــــــــــــــــرداد ۱۴۰۴
ســــــــــــــــــــــــال پنجم

KARANG
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خرده فروشی
R E T A I L

ازفروشگاههایبدون
صندوقتاانقلاب

لایوکامرس

شرق آسیا، 
آزمایشگاه آینده 

خرده فروشی
درحالی که بسیاری از بازارهای جهانی هنوز 
درگیر دیجیتالی ســازی ســنتی هســتند، 
کشــورهای شــرق آســیا مانند چین، ژاپن 
و کــره جنوبــی بــا ســرعتی بی ســابقه در 
حــال بازتعریــف مفهــوم خرده فروشــی 
هســتند. از فروشــگاه های بدون صندوق 
گرفتــه تــا پلتفرم هــای لایوکامــرس، ایــن 
منطقه به آزمایشــگاهی برای نوآوری های 

خرده فروشی تبدیل شده است.
شــرق آســیا در ســال ۲۰۲۳ بیــش از 
۴۱درصد از فروش آناین جهانی را به خود 
اختصاص داده است. چین، کره جنوبی و 
ژاپن به ترتیب سه بازار برتر خرده فروشی 
آنایــن در ایــن منطقــه هســتند و انتظار 
مــی رود تــا ســال ۲۰۲۸، ۸۵درصــد از بــازار 
تجارت الکترونیک آسیا - اقیانوسیه را در 

اختیار داشته باشند.
در چیــن، پلتفرم ها با ترکیب شــبکه های 
اجتماعی و خرید آناین، مدل جدیدی از 
خرده فروشی را ارائه داده اند. این پلتفرم ها 
با استفاده از لایو استریمینگ و همکاری 
با اینفلوئنسرها، فروش برندها را در سال 

۲۰۲۳ تا ۷درصد افزایش داده اند.
ژاپــن مفهــوم فروشــگاه های ۲۴ ســاعته 
را بــه ســطح جدیــدی رســانده اســت. 
فروشــگاه های ژاپــن نه تنهــا محصــولات 
متنوعــی ارائــه می دهنــد، بلکــه خدماتی 
مانند پرداخــت قبوض، فتوکپــی و فروش 
بلیــت را نیــز در اختیــار مشــتریان قــرار 
می دهند. در نمایشگاه سوپرمارکت ژاپن 
۲۰۲۴، نوآوری هایی مانند چرخ های خرید 
مجهز به تبلت بــرای ارائه پیشــنهادهای 
سیســتم های  و  شخصی سازی شــده 
ارتباطــی از راه دور برای خدمات چندزبانه 

معرفی شدند.
کره جنوبی با اســتفاده از زیرساخت های 
دیجیتــال پیشــرفته و فرهنــگ پذیــرای 
فنــاوری، در زمینــه خرده فروشــی نوآورانه 
پیشتاز است. پلتفرم ها مختلف با ترکیب 
شــبکه های اجتماعــی و خریــد آنایــن، 
تجربــه ای یکپارچــه بــرای کاربــران فراهــم 

کرده اند.
عــاوه بــر ایــن، فروشــگاه های زیــادی در 
کشورهای مختلف با استفاده از ربات های 
آشپز و ترکیب فناوری با تجربه حضوری، 
نمونــه ای از صــادرات مدل خرده فروشــی 

کره ای به بازارهای بین المللی هستند.
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در دنیایی که شبکه های اجتماعی به بخشی جدایی ناپذیر 
از ســبک زندگــی دیجیتــال تبدیــل شــده اند، مــرز میــان 
»محتوا« و »کالا« به ســرعت در حال محو شــدن اســت. 
مدل جدیــدی از خرید بــه نام سوشــیال کامــرس، به ویژه 
در آســیا، در حال تغییر قواعد بازی خرده فروشــی است. 
سوشیال کامرس یعنی فروش مستقیم کالا از دل محتوای 
اجتماعــی، از یــک اســتوری اینســتاگرام گرفتــه تا پخش 
زنده در تیک تاک. این مدل در کشــورهای شــرق و جنوب 

شرقی آســیا مانند چین، اندونزی و ویتنام رشد انفجاری 
داشــته اســت. طبــق گــزارش Bain & Company، بیش 
از ۵۵٪ کاربــران نســل Z در آســیا حداقــل یک بــار تجربــه 
خریــد از طریــق شــبکه های اجتماعــی را داشــته اند. در 
چیــن، پلتفرم هایــی مثــل Douyin )تیک تــاک چینــی( 
بــرای  کامــل  اکوسیســتم هایی   Xiaohongshu و 
»زندگی+خرید« ساخته اند؛ کاربران هم زمان محتوا تولید 
می کنند، نظر می دهند، و از همان جــا خرید می کنند. در 

سوشیال کامرس
وقتی فروش از استوری 

شروع می شود

تیمورستارزاده،مدیرعاملسلریار،سرمایهگذاربزرگراشرطافزایشنفوذتجارت
الکترونیکیبینجامعهمیداند

ای کامرس؛ تنها بازاری که 
در اقتصاد رکودی جان دارد

 در شرایطی که رکود اقتصادی بسیاری از صنایع را با 
چالش مواجه کرده، بازار تجارت الکترونیک همچنان 

به مسیر رشد خود ادامه می دهد. اما پیچیدگی 
پلتفرم های فروش آنلاین، ضعف زیرساخت های مالی 

و نبود سرمایه گذاران بزرگ، باعث شده فروشندگان 
با مشکلات متعددی دست وپنجه نرم کنند. در این 
میان، سلریار به عنوان یک میان افزار تخصصی، در 

تلاش است تا تجربه فروشندگان را از طریق ابزارهای 
تحلیل، آموزش و یکپارچه سازی لجستیک، متحول 

کند.

 سلریار چه راهکارهای خاصی برای بهبود 
تجربــه فروشــندگان در پلتفرم هــای آنلایــن ارائــه 

می دهد؟
 جنس خدماتی که ما ارائه می دهیم، تســهیل در فروش و 
کمک به تبدیل فروشگاه های آفاین به آناین است؛ به ویژه 
در بســتر پلتفرمــی مانند دیجــی کالا. این تســهیل گری در 
جایی معنا پیدا می کند که ما بتوانیم خدماتمان را به عنوان 
یک ابزار ارتباطی به فروشندگان دیجی کالا ارائه دهیم. این 
خدمات، تخصصی و مختص بخش فروش دیجی کالاست 
و شامل قیمت گذاری سریع، اطاع از وضعیت رقبا، تسهیل 

در فرایندهای لجستیکی و ارائه مشاوره های اختصاصی به 
فروشندگان بزرگ می شود.

 ســلریار چگونــه بــه مدیریــت قراردادها 
کمک می کند؟

 در قراردادهــای کامــل، یکــی از مهم تریــن اصطاحــات، 
تفاهماتی اســت که دو طرف بر ســر ســطح ســرویس انجام 
می دهند. در همین بخش، بسیاری از مشــکات قراردادی 
ناشــی از آن اســت کــه امــکان رعایــت شــرایط توافق شــده 
فراهــم نیســت. مــا در ســلریار، به عنــوان یکــی از مهم ترین 
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مراکزمیکروتوزیع،پاسخجدیدبهلجستیک

آخرین مایل
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در جهانی که مصرف کنندگان انتظار دارند خرید 
آناینشان سریع تر از زمان پخت یک پیتزا به در 
خانه برسد، تحویل در مرحله »آخرین مایل« به 
بزرگ ترین گلوگاه تجارت الکترونیک تبدیل شده 
اســت. حــالا بازیگــران هوشــمند خرده فروشــی، 
راه حل جدیــدی رو کرده انــد: مراکــز میکروتوزیع؛ 
انبارهای کوچک شــهری کــه مأموریتشــان فقط 
یک چیز است، سرعت. لجستیک آخرین مایل، 
یعنی فاصله بین مرکز توزیع تا درِ خانه مشتری، 
یکی از پرهزینه تریــن و پرچالش ترین بخش های 
زنجیــره تأمیــن در خرده فروشــی مدرن اســت. با 
افزایــش انتظارات مشــتریان نســبت بــه تحویل 
فــوری و همــان روزه، زیرســاخت ســنتی انبارهای 
بزرگ در حاشیه شــهرها دیگر پاســخ گو نیست. 
 Micro( در این میان، مفهوم مراکــز میکروتوزیع
Fulfillment Centers(به عنوان راهکاری نوآورانه 
برای بازطراحی مدل های توزیع مطرح شده است. 
مراکز میکروتوزیع، انبارهای کوچکی اغلب خودکار 
در نزدیکــی مناطــق پرجمعیــت هســتند کــه در 
مناطق شــهری و نزدیک به مشــتریان قرار دارند. 
ایــن مراکز بــا اســتفاده از فناوری های پیشــرفته و 
خودکارســازی، امکان پردازش سریع سفارش ها 
را فراهــم می کنند و به جــای ذخیره ســازی عمده، 
بر آماده سازی سریع سفارش های کوچک تمرکز 
 ،Grand View Research دارند. بر اساس گزارش
بازار جهانی میکروتوزیع در ســال ۲۰۲۲ به ارزش 
۳.۵۸ میلیــارد دلار رســید و پیش بینــی می شــود 
تــا ســال ۲۰۳۰ بــا نــرخ رشــد ســالانه ۳۴.۸٪ بــه 
۳۷.۷۴ میلیــارد دلار افزایــش یابــد. اســتفاده از 
میکروتوزیع ها می تواند زمان تحویل را تا ۵۰ درصد 
کاهش دهد و هزینه های لجستیکی آخرین مایل 
را بــه طــور میانگیــن ۳۰ درصــد پاییــن بیــاورد. در 
شرق آسیا، شــرکت هایی مثل JD.com در چین 
و Coupang در کــره جنوبــی پیشــگام این تحول 
بوده اند.JD از ســال ۲۰۱۹ ده ها مرکز میکروتوزیع 
در پکــن و شــانگهای راه انــدازی کرده کــه با کمک 
ربات های انباردار، در کمتر از ۱۵ دقیقه سفارش را 
پردازش می کنند. در کره، Coupang با شبکه ای 
متراکــم از مراکــز میکروتوزیع، وعــده تحویل »در 

همــان شــب« را بــه مشــتریان ســئول می دهــد. 
نتیجه؟ وفاداری مشتری بالا رفته و نرخ بازگشت 
ســفارش کاهــش یافتــه اســت. در آمریــکا نیــز، 
برندهایی مانند Walmart و Target به ســرعت 
در حال پیاده سازی این مدل هستند. طبق گزارش 
 Target فروشــگاه های ،Wall Street Journal
حالا بیش از نیمی از سفارش های آناین خود را از 
داخل فروشگاه ها یا مراکز میکروتوزیع متصل به 
آن ها ارســال می کنند. این مدل، عاوه بر سرعت 
بیشــتر، بهره برداری مضاعف از اماک موجود را 
نیز ممکن می کند. مراکــز میکروتوزیع پیامدهای 
اســتراتژیک مهمــی بــرای آینــده خرده فروشــی 
دارند. بــرای مثال، برندهایی کــه پیش ازاین صرفاً 
دیجیتــال بودنــد، اکنــون بــرای راه انــدازی مراکــز 
میکروتوزیــع به ســمت فضــای فیزیکــی حرکت 
می کنند. در واقع، شاهد بازتعریف نقش فضاهای 
فروشــگاهی به عنــوان مراکــز ترکیبــی فــروش و 
لجســتیک هســتیم. در کنــار ایــن مزایــا، مراکــز 
میکروتوزیع به خرده فروشــان امکان می دهند تا 
موجودی کالا را بهتر مدیریت کرده و پاســخ گویی 
به تقاضای مشتریان را بهبود بخشند. با استفاده 
از فناوری هــای پیشــرفته، ایــن مراکــز می تواننــد 
سفارش ها را سریع تر پردازش کرده و تحویل دهند 

که منجر به افزایش رضایت مشتریان می شود.
البتــه چالش هایــی نیــز در ایــن مســیر وجــود 
دارد: از هزینــه بــالای راه انــدازی اولیــه و نیــاز بــه 
زیرســاخت های خودکارســازی گرفته تا مدیریت 
پیچیده تــر موجــودی در چندیــن نقطــه پراکنده. 
به ویژه در کشورهایی با زیرساخت شهری متراکم 
و مقررات محدودکننده، مانند ایران، پیاده سازی 

این مدل به تفکر و طراحی دقیق تری نیاز دارد.
امــا در مجمــوع، مراکــز میکروتوزیع نشــانه ای از 
تغییــر ژرف در معمــاری خرده فروشــی هســتند. 
روند جهانی نیز روشــن اســت: خرده فروشــی در 
حال حرکت به سمت نزدیک تر شدن به مشتری 
است و مراکز میکروتوزیع این نزدیکی را نه فقط در 
فضا، بلکه در زمان نیز ممکن می کنند. در بازاری 
که رقابت بر سر دقیقه هاســت، انبارهای کوچک 

می توانند امتیاز بزرگی باشند.

اندونــزی، Shopee Live و TikTok Shop بــه ابزار اصلی 
 ،Z فروش برای برندها و اینفلوئنسرها تبدیل شده اند. نسل
به عنوان مشتریان دیجیتال اول، بیشتر از هر نسل دیگری 
تحت تأثیر الگوریتم های کشــف محصول در شبکه های 
اجتماعی قرار می گیرند. آن ها به جای جستجوی سنتی، 
از روی ویدئوهــا و نظــرات کاربران تصمیــم می گیرند. برای 
برندها، حضــور در ایــن فضا دیگــر یک انتخاب نیســت، 
بلکه ضرورتی استراتژیک اســت. در ایران نیز این روند به 

چشم می آید. هرچند هنوز هم ســطح اعتماد ایرانیان به 
فروشندگانی که در شبکه های اجتماعی فعالیت می کنند 
پایین است؛ ولی باز هم این نسل زد هستند که به این فضا 
اعتماد می کنند. با پرس وجویی کوتاه می بینید که تعداد 
قابل توجهــی از ایــن نســل یــک »آناین شــاپ« کوچــک 
دارند و از این راه کسب درآمد می کنند. نسلی که آموزش 
اقتصادی کمی دیده اســت؛ اما همراه با روندهای جهانی 

پیش می رود و رشد می کند.

قطب نماهــای طراحــی و تولیــد محصــول، روی اجــرای ایــن 
تعهدات تمرکز کرده ایم؛ از جمله تعهد به ارسال، شفافیت 
مالی و قیمت گذاری منطقی. با استفاده از کنترل هوشمند 
ربات ها، مانع از ورود فروشنده به زیان می شویم و همچنین 
برنامه ریزی می کنیم تا فروشنده بیش از توانش تعهد نپذیرد 
که منجر به آسیب در روابط یا جریمه نشود.  از سوی دیگر، 
ما به صورت زنده، کمیسیون کالا و هزینه های پردازش و ارسال 
را از دیجی کالا دریافــت می کنیم و با هر تغییــر در تعرفه ها، 
قیمت گــذاری در مراکــز پیشــرفته ما اصــاح می شــود.  اما 
بخشی از قوانین پلتفرم خارج از کنترل ما به عنوان تسهیلگر 
است؛ اما برای همین بخش هم آکادمی ای طراحی کرده ایم 
که با ساده سازی این قوانین پیچیده، آن ها را به مجموعه ای 
از ویدئوهای آموزشی کاربردی تبدیل می کند. این آموزش ها 

به صــورت منظــم به روزرســانی می شــوند تــا 
فروشندگان بتوانند قوانین و شیوه های قدیمی 

را راحت تر درک کرده و در عمل به کار بگیرند.

کــه  حــوزه ای   بیشــترین 
فروشــندگان در آن آمــوزش ندیدند چه 

حوزه ای است؟
 بیشــترین ضعفــی کــه در میــان فروشــندگان 
دیده می شود، ضعف در نگاه مالی است. نگاه 
بسیاری از آن ها به فروشــندگی پلتفرمی، نگاه 

دقیقی نیست و زیان هایی که تجربه می کنند در صورت های 
مالی چند ماه اول خود را نشــان نمی دهد. پیچیدگی رفتار 
پلتفرم با فروشنده باعث می شــود فروشنده نتواند تصویر 
دقیقی از وضعیت تجاری خود داشته باشــد. موجودی در 
مسیر، برگشت ها و سایر موارد، تحلیل دقیق مالی را دشوار 
می ســازد. تفاوت مدل ترازگیــری تجاری در پلتفــرم با دفاتر 
سنتی حسابداری بســیار زیاد اســت. ما تاش می کنیم با 
مدل قیمت گذاری سریع و آموزش فشــرده در آکادمی، این 
وضعیت را بهبود دهیم؛ هرچند نیاز به یک فرهنگ سازی 

جدی در این زمینه احساس می شود.

 بزرگ تریــن موانــع پیــش روی صنعــت 
خرده فروشی از نظر شما چیست؟

 به طورکلی در این مسیر مانعی نمی بینم، چون این محصول 
بومی است و هم راستا با سیاست های حاکمیتی. ازآنجاکه 
همین حــالا هم از زنجیــره ارتباطات جهانی جدا هســتیم، 
بیش از این درگیر تحریم نمی شویم. به نظر من، این صنعت 
شــیب صعودی خواهد داشــت؛ اما کندی آن ناشی از عدم 
ورود سرمایه گذاران بزرگ به این بازار است. این فضا نیازمند 
سرمایه گذارانی مانند ایرانسل و گروه مالی خلیج فارس است 
تا به واســطه حضور آن ها، نفوذ بازار در میان مردم افزایش 
یابد. ای کامرس در این وضعیت رکود اقتصادی تنها حوزه ای 
است که بازار درحال رشد دارد. از نظر من بسیار مهم است 

که سرمایه گذاران به این حوزه توجه داشته باشند.

 باتوجه به تغییــرات فنــاوری مانند هوش 
مصنوعی چه استراتژی دارید؟

 سلریار یک میان افزار است. مهم ترین بهره برداری ما از 
هوش مصنوعی در موتور جست وجوست. ما از مدت ها 
پیــش از ایجنت هــا و چت بات هــای هوشــمند اســتفاده 
کرده ایم؛ بااین حال استفاده از هوش مصنوعی در هسته 
نرم افــزار ســلریار نیــز در دســتور کار قــرار دارد. در حــال 
حاضر، تیمی جــوان مشــغول پژوهش و توســعه در این 
حوزه هستند، اما این تغییرات به صورت علنی نیستند 
و به زودی تبدیل به یک نرم افزار AI-محور نخواهیم شد. 
مسیر پیشرفت ما در این زمینه درونی و تدریجی است.

 شما چه اســتراتژی برای جذب افرادی 
که هنوز وارد این حوزه نشده اند در پیش گرفتید؟
 ورود به بــازار اینســتاگرام بســیار پیچیده اســت؛ اما ما 
آمادگی اتصال بــه فروشگاه ســازها را داریم. 
فروشگاه های اینستاگرامی عمدتاً در بستری 
دیگــر فعالیــت می کننــد و ســپس محتــوای 
خــود را بــه اینســتاگرام منتقــل می کننــد. 
حتــی اگــر قانونــی هــم فعالیــت کننــد، برای 
ادامــه کار بــه یــک فروشگاه ســاز نیــاز دارند. 
ما در ســلریار امــکان اتصــال به این بســتر را 
فراهم کرده ایم. بااین حال، چون ابتکار عمل 
فروشــندگان اینســتاگرامی محدود اســت و 
فراینــد فــروش آن هــا در حــد پاســخ دادن به 
دایرکــت و دریافت پول با دســتگاه پــوز باقی مانده، هنوز 
این بازار برای ما اولویت دسترســی نیست. اما ازآنجاکه 
یکی از میان افزارهای ثبت شــده در دیجی کالا هســتیم، 
افزونه اختصاصی خود را در این پلتفرم داریم و مدل های 

بازاریابی مختص به خودمان را پیاده سازی کرده ایم.

 در بخش لجســتیک که پاشنه آشیل 
خیلــی از شــرکت ها اســت شــما ارائــه خدمــات 

دارید؟
 ما با شــرکت پســت اول )از زیرمجموعه هــای هلدینگ 
فاخر( قراردادهــای چندمدلی داریم و تقریبــاً می توانیم 
از تمامی ســرویس های آن هــا به صورت برخط اســتفاده 
کنیم. بر اساس نیاز مشــتری، مدل مناسب را پیشنهاد 
داده و از طریــق API متصــل می شــویم. تمــام فرایندهــا 
به صورت خودکار انجام می شود؛ بااین حال، ما خودمان 

فعالیت لجستیکی مستقیم نداریم.

 شــما احســاس می کنید فروشــندگان 
چه انتظاراتی از سرمایه گذاران دارند؟

 این فضا نیازمند تشــکیل یک تشکل یا سندیکاست. 
فروشندگان، ســرویس دهندگان و ســایر ذی نفعان باید 
مکانی بــرای هم افزایــی و طرح دغدغه های خود داشــته 
باشــند. وجود چنیــن ســاختار قانونی ای برای تســهیل 
گفت وگــو و شنیده شــدن صداهــای مختلــف ضــروری 
اســت. البته مرکز ملی فضــای مجازی گام هایــی در این 
مسیر برداشــته، اما هنوز به نتیجه مشخصی نرسیده 

است.

مریمآزادیطلب
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@gmail.com
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 توقیف سریال »سووشــون« و فیلتر شدن 
پلتفرم نمــاوا در روزهــای اخیر نقل هر 
محفلــی شــده اســت؛ تازه تریــن 
سریال نرگس آبیار، روز جمعه 
نهم خردادماه تنها چند ساعت 
پس از پخش متوقــف و پلتفرم 
نمایش دهنــده آن از دســترس 

خارج شد.
این مسئله با واکنش های گسترده 
و متناقضی در فضای رسانه ای کشور مواجه 
شــده و شــبکه های اجتماعی، پر شــده از محتواهایی که 

درباره این سریال صحبت می کنند.
واکنش هــا به قــدری در ایــن زمینــه متفــاوت اســت کــه 
هیچ کســی نمی داند در ادامه قرار اســت چه اتفاقی برای 

این سریال و پلتفرم نمایش دهنده آن بیفتد.
 

 واکنش های متفاوت به توقیف سووشون
حسین شریعتمداری، توقیف سریال جدید نرگس آبیار 
را یک ترفند تبلیغاتی دانســته و در کیهان نوشته است: 
»تهیه کنندگان این ســریال عجب کلکی ســوار کرده اند! 
آن ها می دانســتند کــه این ســریال با وجــود صحنه های 

فسادانگیز و ضد اخاقی توقیف می شــود و خبر توقیف 
آن همه جا پخش خواهد شــد و بعد با حذف صحنه های 
ضداخاقی به این سریال اجازه نمایش می دهند! یعنی 
با سوءاستفاده از ســادگی مسئولان، خبر توقیف سریال 
به یک آگهی تبلیغاتی برای آن تبدیل شده و با برانگیختن 
کنجکاوی ها، بسیاری را به دیدن آن ترغیب می کند. مثل 
نمونه های مشابه قبلی! صحنه های حذف شده را هم که 

در فضای مجازی نشان داده اند.« 
 عبــاس ســیاح طاهــری، معــاون کاربــران و 
تنظیم گری اجتماعی ساترا نیز اعام کرده که 
سریال »سووشــون« فقط مجوز طرح داشته 

است.
طاهری گفته اســت: »طبــق قاعده بایــد برای 
فیلمنامه هم مجوز گرفته می شد که سازندگان 
سووشــون مجوزی بــرای فیلمنامــه نگرفتند و 
بدون مجوز این اثر تولید شد.« معاون کاربران 
و تنظیم گــری اجتماعی ســاترا معتقد اســت 
گرچه ایــن اثر مجوزهــای لازم برای ســاخت را 

نگرفته؛ اما این نهاد با ســازندگانش همکاری هــای لازم را 
انجام داده است و تا زمانی که سریال مجوز انتشار را نگیرد، 
امکان پخش آن وجود ندارد. او درباره فیلتر شــدن نماوا و 

وضعیت این پلتفرم توضیح داد: »بی توجهی به هشدارها 
و اباغیه دادستانی در روز انتشار سریال، منجر به اقدام 
قضایی شد. طبق این اباغیه، تا ساعت ۱۴:۳۰ روز جمعه 
به نماوا فرصت داده شد قسمت اول ســریال را از پلتفرم 
حذف کند. حتی تا ساعت ۱۵ نیز صبر شد، اما هیچ اقدامی 
صورت نگرفت. در نتیجه، همان گونه که از پیش هشدار 
داده شــده بود، دسترســی به پلتفرم نماوا مسدود شد.« 
معــاون کاربــران و تنظیم گری اجتماعی ســاترا پیش بینی 
کرده کــه فیلترینــگ نمــاوا تا چنــد مــاه ادامه 

خواهد یافت.
 نرگس آبیار، کارگردان سووشون نیز با انتشار 
بیانیه ای نســبت به توقف پخش این سریال 
و مســدود شــدن پلتفرم نماوا واکنش نشــان 
داده اســت. در بخشــی از یادداشــت آبیــار 
آمده اســت: »چگونه ممکن اســت ســریالی 
که بر اســاس رمانی فاخر از ســیمین دانشور، 
نویســنده ای پیشــرو، ملی و جهانی، ســاخته 
شده و بارهاوبارها در نیم قرن گذشته در همین 
کشور تجدید چاپ شده و تمام مراحل قانونی را طی کرده 
است، تنها چند ساعت پس از انتشار نخستین قسمت، 
با دســتوری ناگهانی و مبهم، متوقف و ســکوی پخشش 

توقیفشدن
دردسرهمیشگی

پلتفرمهای
نمایشخانگی

 «نماوا»، قربانی 
سووشون شد؟ تکنولوژیتصویرساز؛آیا

مدلهایویدئوییجای
سینمارامیگیرند؟

از آزمایشگاه تا 
صنعت سرگرمی

با رونمایــی از مدل هــای پیشــرفته هوش 
 Sora از گــوگل و Veo مصنوعــی ماننــد
از OpenAI، بــار دیگــر نگاه هــا بــه آینــده 
صنعــت تصویــر متحــرک دوختــه شــده 
است. این مدل ها با توانایی تبدیل متن به 
ویدئوهای با کیفیت بــالا، افق های تازه ای 
برای تولیــد محتــوای بصری گشــوده اند. 
اما پرســش اساســی آن اســت که آیا این 
فناوری هــا می تواننــد جایگزین خاقیت 
انســانی در ســینما شــوند یا تنهــا ابزاری 
جدیــد بــرای گســترش مرزهــای هنــری 

خواهند بود؟
 Veo در حــال حاضــر، مدل هایــی چــون
بیشــتر در زمینه تولید کلیپ هــای کوتاه، 
پیش نمایــش مفهومــی و ویدئوهــای 
تبلیغاتی به کار گرفته می شــوند. توانایی 
درک سبک بصری، شبیه ســازی حرکت 
دوربیــن و روایــت بصــری، ایــن ابزارهــا 
را بــرای اســتفاده در مراحــل پیش تولیــد 
آثار ســینمایی یا خلق آثار هنــری تجربی 
مناسب ساخته اســت. بااین حال، هنوز 
فاصله زیادی تا ساخت فیلم بلند با روایت 
چندلایه، بازیگری زنده و تعلیق دراماتیک 
باقی مانده اســت. از ســوی دیگــر، برخی 
از فعالان هنری و صنفی نســبت به ورود 
بی ضابطه این فناوری ها هشدار داده اند. 
نگرانی درباره حقوق مؤلف، استفاده بدون 
اجــازه از آثــار بصــری و تضعیــف جایگاه 
صنفی هنرمندان، از جملــه دغدغه های 
جاری است. در یک نگاه بی طرفانه، هوش 
مصنوعــی نــه تهدیــد قطعــی بــرای هنر، 
بلکه ابزاری تازه برای بازآفرینی آن است. 
آینده ســینما و تصویر، شــاید نه با حذف 
خاقیت انســانی، بلکه با هم نشینی آن 
با هوش ماشینی شکل بگیرد - ترکیبی از 
روایت انسانی و توان بی وقفه الگوریتم ها.

NEWSخبر

فرهنگ و هنر
C U L T U R E & A R T

توقیفشدن
دردسرهمیشگی

پلتفرمهای
نمایشخانگی

 «نماوا»، قربانی 
سووشون شد؟

و متناقضی در فضای رسانه ای کشور مواجه 
شــده و شــبکه های اجتماعی، پر شــده از محتواهایی که 

درباره این سریال صحبت می کنند.
واکنش هــا به قــدری در ایــن زمینــه متفــاوت اســت کــه 
هیچ کســی نمی داند در ادامه قرار اســت چه اتفاقی برای 

این سریال و پلتفرم نمایش دهنده آن بیفتد.

 واکنش های متفاوت به توقیف سووشون
حسین شریعتمداری، توقیف سریال جدید نرگس آبیار 
را یک ترفند تبلیغاتی دانســته و در کیهان نوشته است: 
»تهیه کنندگان این ســریال عجب کلکی ســوار کرده اند! 
آن ها می دانســتند کــه این ســریال با وجــود صحنه های 

خاقیت انســانی، بلکه با هم نشینی آن 
با هوش ماشینی شکل بگیرد - ترکیبی از 
روایت انسانی و توان بی وقفه الگوریتم ها.
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فرهنگ و هنر
C U L T U R E & A R T

ازحواشیامضایکتابتاتوقیفسریال!

جنجال های خانم کارگردان 

REPORT-گزارش

نمایشگاه های فرهنگی، هنری و حتی 
حــوزه اقتصــاد دیجیتــال، خالــی از 
حاشــیه نیســتند. حضــور چهره هایــی کــه بــه 
واســطه بــازی در فیلــم و ســریال یــا انتشــار 
محتواهای ویدئویی در شبکه های اجتماعی به 
همیشــگی  چاشــنی  رســیده اند،  شــهرت 
نمایشگاه های ایران هستند. یکی از نمونه های 
این حواشی که سال گذشته سروصدای زیادی 
بــه پــا کــرده بــود، حضــور محمدرضــا گلــزار در 
نمایشگاه الکامپ و هجوم طرفدارانش به غرفه 
روبیکا بود. در حوزه اقتصاد دیجیتال و حتی در 
بخش سنتی اقتصاد، بسیاری از کسب وکارها 
برای آنکه در نمایشگاه ها دیده شوند، از سفیر 
برندشان که معمولاً شــخص شناخته شده ای 
برای مردم اســت دعوت می کنند تــا مخاطبان 
بیشتری را به سمت غرفه شان جذب کنند. در 
نمایشــگاه های فرهنگــی، ایــن حضــور شــکل 
دیگری به خودش می گیرد. مثاً در نمایشــگاه 
کتاب، بیشتر از آنکه بازیگران را دعوت کنند، از 
مترجمان و نویسندگان می خواهند که حضور 
فعالی داشته باشند. نمایشگاه کتاب را همیشه 
با امضای کتاب و دیدار با نویسندگان، مترجمان 
و ناشران مطرح کشــور به یاد می آوردیم. گاهی 
هم اگر بخت یارمان بود، با نویسنده ای خارجی 

دیدار و گفت وگو می کردیم.

 امسال اما نمایشگاه کتاب با پوستری 
کــه روی آن نوشــته شــده بود »جشــن 
امضای کتاب سووشون با حضور نرگس آبیار و 
بهنوش طباطبایی« حاشیه ساز شد. پوستری 
کــه هر بــار نگاهــش می کردیــم، نمی دانســتیم 
بخندیم یا گریه کنیــم. این موضــوع برای چند 
هفتــه، نقــل محافــل ادبــی و هنــری بــود و 
واکنش های متفاوتی را در شبکه های اجتماعی 
بــه همــراه داشــت. در نهایــت، آیــت معروفی، 
مدیرعامل انتشــارات خوارزمی توضیح داد که 
کارگــردان و بازیگر ســریالی که از رمان مشــهور 
ســیمین دانشــور اقتبــاس شــده اســت، تنهــا 
پوســتر ســریال را امضا کرده اند و اطاع رسانی 
دربــاره حضــور عوامــل ســریال در غرفــه ایــن 

انتشارات به درستی انجام نشده است.

 مدیرعامــل انتشــارات خوارزمــی 
همچنین گفت وگویــی اختصاصی با 
خبرگزاری فارس درباره این جریانات داشته و در 
ایــن مصاحبــه اعــام کــرده که ایــن انتشــارات 
نزدیــک بــه شــصت ســال اســت کــه فعالیــت 

می کند و به تازگی نســخه جدیدی از کتاب 
سووشون را با عکس های سریال چاپ 

کــرده اســت. معروفــی، توضیح 
داده که چطور ناشران مطرح 

جهــان بــرای اســتقبال از 
یــا  ســینمایی  اقتبــاس 

تلویزیونی از کتاب ها، نســخه ای را هماهنگ با 
پوســتر فیلــم یــا ســریال منتشــر می کننــد. 
مدیرعامل خوارزمی، این کار را ادای احترامی به 
دانشور و کتابش دانسته است درحالی که گفته 
می شــود نرگــس آبیــار کتابــی را امضا کــرده که 

مؤلف آن نبوده است.

 نرگس آبیار در سال های اخیر به یکی 
از کارگردانــان پرحاشــیه تبدیــل شــده 
است. تغییر رویکرد او در فیلمسازی، تنها یکی 
از حاشــیه های ایــن کارگــردان اســت. تخریــب 
مســجد عتیــق قزویــن، یکی دیگــر از حواشــی 
نرگس آبیار در ســال های اخیر اســت. هر چند 
احسان نورانی، معاون میراث فرهنگی قزوین این 
موضــوع را انــکار کــرده و گفتــه اســت کــه رنگ 
تیره ای کــه روی آجرهای یکی از شبســتان های 
مسجد مشاهده می شود یک نوع »دوده سیاه 
پاک شــونده« اســت و آســیبی به بنــا نمی زند. 
روابط عمومی سریال هم تأکید کرده که »بامداد 
خمار« از اولین روز تولید با مجوزهای قانونی و با 
حضــور کارشناســان رســمی میراث فرهنگــی 
فیلم برداری شده و تاحدامکان، دیوارهای کاذب 
و پرتابــل در این پروژه مورد اســتفاده قرار گرفته 

است.

 جالــب اســت کــه حتــی در مســئله 
تخریب بناهای تاریخی و میراث کهن 
هم ردپای ســریال »سووشــون« نرگس آبیار به 
چشــم می خــورد و کار به جایــی می رســد کــه 
کارزاری برای توقف فیلمبرداری این ســریال در 
باغ عفیف آباد و سایر بناهای تاریخی شیراز به 
راه افتــاد. کارزاری کــه راه بــه جایی نبــرد و حالا، 
ســریالی کــه انــگار حواشــی اش پایانــی نــدارد، 
پلتفــرم  شــدن  فیلتــر  باعــث  و  توقیــف 

انتشاردهنده اش شده است.

فیلتر شــود؟ چه کسی پاســخگوی این حجم از توهین به 
شعور مخاطب، بی احترامی به تاش هنرمندان، و تخریب 
سرمایه اجتماعی هنر این سرزمین خواهد بود؟ سووشون 
نه یک سریال معمولی، بلکه روایت یک تاریخ بود. صدای 
یک زن در میان هیاهوی مردانه قــدرت. روایت مقاومت، 
درد و ایستادگی. ما برای ساخت این اثر، با دقت، وسواس 
و احترام به خطوط قرمز رســمی کشــور، پیــش رفتیم. اما 
آنچه دیدیم، بی قانونی در پوشش قانون، و حذف در سایه 
ترس از صداهای مســتقل بود. ما نه خافــی کرده ایم، نه 
قانون شکنی. این رفتارها نه توجیه پذیرند، نه قابل سکوت.
 چه نهادی، با چه مجوزی، در چه فرایندی، اجازه می دهد 
به این شــکل حیثیت یک اثــر فرهنگی، و زحمــات ده ها 
انسان شرافتمند، زیر پا گذاشته شــود؟ ساترا که مدعی 
نظم بخشی به فضای نمایش خانگی است، چرا به جای 
حمایت، تبدیل به ابزاری برای انسداد و محدودسازی هنر 
شده است؟ آیا قرار است هر هنرمندی که صدای متفاوت 

دارد، بــا تهدید و توقیف حذف 
شود؟« 

انجمــن  هیئت مدیــره 
صنفــی شــرکت های نمایــش 
فیلتــر  آنایــن،  ویدئویــی 
شــدن پلتفــرم نمــاوا را ناشــی 
از برخوردهــای ســلیقه ای و 
پلتفرم هــای  بــا  غیرشــفاف 
نمایــش خانگی دانســت و در 
بیانیــه ای خواســتار رویکردی 
گفت وگومحور بــا پلتفرم های 
در  شــد.  خانگــی  نمایــش 
بخشــی از بیانیه ایــن انجمن 
نوشــته شــده اســت »چــرا 
به جای مسدودسازی کانال ها 
و شــبکه های ماهــواره ای کــه 
قانونــی  محتــوای  بی وقفــه 
پلتفرم هــا را به تــاراج می برند، 
قربانــی  قانونــی  پلتفــرم 
می شــود؟ آیــا ایــن رفتــار، جز 
تضعیــف پلتفرم هــای داخلی 

و تشــویق کاربران به مهاجرت به بســترهای غیررسمی، 
نتیجــه دیگــری خواهــد داشــت؟ امیــد مــی رود به جای 
سیاست یک شبه و برخورد قهری با پلتفرم های قانونی، 
رویکرد اصاحی و مبتنی بر گفت وگو جایگزین شود.« 
خبرگزاری فارس اما از حامیان این توقیف بود و با انتشــار 
محتواهــای ویدئویــی در شــبکه های اجتماعــی، توقیــف 

سووشون را دفاع از بنیان های فرهنگی جامعه خواند.
 کاربران هم واکنش های متفاوتی نســبت به این ســریال 
و توقیفش داشــتند. برخی از فیلتر شــدن نماوا و توقیف 
ســریال نرگس آبیــار حمایــت و بعضی دیگــر، ایــن اقدام 
را محکــوم کردنــد. بــه عقیــده بســیاری از کاربران شــبکه 
اجتماعی ایکس )توییتر ســابق(، توقیف این سریال راه را 
برای مهاجرت به پلتفرم های خارجی و تماشای محتواهای 

مبتذل باز می کند.
 

 چرا کسی درباره اهمیت اقتباس از ادبیات 
ایران چیزی نمی گوید؟

نرگس آبیار هم زمان دو پروژه پرحاشیه سووشون و بامداد 
خمار را به سرانجام رساند. سریال هایی که هر کدامشان 
اقتباسی از آثار پرمخاطب در ادبیات ایران بودند. ادبیات 
معاصر ایران پر اســت از آثاری که می تــوان از آن ها فیلم و 

سریال ساخت.
فارغ از این که آبیار، با چه کیفیتی این سریال ها را ساخته، 
این نکته اهمیت دارد که این مسیر، آغازگر دوره تازه ای از 
سریال سازی در کشور است. بسیاری از کشورهای جهان 
با ساخت آثار ادبی شان توانسته اند فرهنگ و تاریخ خود 
را ترویج دهند و ادبیاتشــان را جهانی کنند. موضوعی که 

ما در ایران هیچ وقت نتوانسته ایم اجرایی اش کنیم. حالا 
با توقیف این سریال و پلتفرم سازنده اش، به نظر می رسد 
راه برای توســعه صنعت سریال ســازی مان دشوارتر شده 

است.
 

 درباره شبکه نمایش خانگی و سریال های 
بلاتکلیف آن

 توقیف سریال های در حال پخش، سانسور و توقف تولید 
در شــبکه نمایش خانگی ایران بــه یک امر عــادی تبدیل 
شــده اســت. از اوایــل دهــه ۱۳۹۰ کــه نمایش خانگــی در 
ایران با هدف توسعه صنعت فرهنگ شکل گرفت، شاهد 
اتفاقات غیرمنتظره و بی نظمی هایی در این حوزه بوده ایم. 
در ســال های ابتدایــی، شــبکه نمایش خانگی به شــکلی 
 DVD ســنتی رشــد کرد. آن ســال ها، ســریال ها به صورت
در کنار دیگر کالاهای مصرفی مردم در ســوپرمارکت ها به 

فروش می رسیدند.
  شــبکه نمایــش خانگــی قــرار 
بــود از برنامه هــای تلویزیونــی 
و ســینمایی متمایــز باشــد و از 
همان گام های نخســت ســعی 
در سنت شــکنی داشــت، امــا 
شکســتن تابوها به معنــای آن 
نبــود کــه کســی حواســش بــه 
ســازندگان ایــن آثــار نیســت. 
پس از راه اندازی نماوا و فیلیمو، 
کم کم شــبکه نمایــش خانگی 
جــان گرفــت و ســریال های 
بسیاری در بستر این پلتفرم ها 
پخش شــدند. بــا رونــق گرفتن 
و  خانگــی  نمایــش  شــبکه 
افزایــش تعــداد ســریال هایی 
که بــا ســرمایه گذاری پلتفرم ها 
بحــث  می شــد،  ســاخته 
رگولاتــوری و نظــارت روی آثــار 
نمایــش خانگی شــکل تــازه ای 
بــه خــود گرفــت و ســاترا یــا بــه 
عبــارت بهتــر ســازمان تنظیــم 
مقررات رسانه های صوت و تصویر فراگیر در فضای مجازی 
راه اندازی شد. این نهاد نظارت گر در سال های اخیر دستور 
توقف پخش بسیاری از سریال ها را به دلیل نداشتن مجوز 
صادر کــرده اســت. ســریال های متعــددی در چند ســال 
گذشته پس از پخش یک یا چند قسمت متوقف شده اند.
از پروژه هایی که به خاطر مشکات اقتصادی یا چالش های 
داخلــی تیــم ســازنده ناتمــام مانده انــد کــه بگذریــم، بــه 
ســریال هایی می رســیم کــه به خاطر عــدم رعایــت برخی 
مسائل مانند نوع پوشش، توقیف شده اند. سکانس های 
برخــی از ایــن ســریال ها حــذف و ویرایش شــد. بعضی از 
ســریال های نمایــش خانگــی ناتمــام ماندنــد و برخی نیز 

پایان بندی شتاب زده و نامعلومی داشتند.
 

 پیامدهــای اقتصــادی و فرهنگــی توقیــف 
سریال ها

 توقیف یک سریال یا فیلتر شدن یک پلتفرم، صرفاً یک 
موضوع رسانه ای نیست. پشت این تصمیمات، ضررهای 
اقتصادی سنگینی نهفته است؛ هم برای تهیه کنندگان و 
ســرمایه گذاران و هم برای پلتفرم هایی که میلیون ها کاربر 

دارند.
از طرفــی، مخاطــب ایرانــی کــه بــه دلیــل محدودیت های 
رســانه ای رســمی به نمایش خانگــی روی آورده، بــار دیگر 
بــا حــس بی اعتمــادی مواجه می شــود. بــه نظر می رســد 
مهاجــرت مخاطبــان پلتفرم هــای نمایش خانگــی بــه 
ســمت پلتفرم هــای خارجــی، مهم تریــن پیامــد ایــن نوع 
برخوردهاســت. حالا باید دید در آینده نزدیک چه بر سر 

سووشون و نماوا می آید.

 هیئت مدیره انجمن 
صنفی شرکت های 
نمایش ویدئویی 

آنلاین، فیلتر شدن 
پلتفرم نماوا را ناشـی 

از برخوردهای 
سلیقه ای و غیرشفاف 
با پلتفرم های نمایش 

خانگی دانست 
و در بیانیه ای 

خواستار رویکردی 
گفت وگومحور با 

پلتفرم های نمایش 
خانگی شد

بــه همــراه داشــت. در نهایــت، آیــت معروفی، 
مدیرعامل انتشــارات خوارزمی توضیح داد که 
کارگــردان و بازیگر ســریالی که از رمان مشــهور 
ســیمین دانشــور اقتبــاس شــده اســت، تنهــا 
پوســتر ســریال را امضا کرده اند و اطاع رسانی 
دربــاره حضــور عوامــل ســریال در غرفــه ایــن 

انتشارات به درستی انجام نشده است.

 مدیرعامــل انتشــارات خوارزمــی 
همچنین گفت وگویــی اختصاصی با 
خبرگزاری فارس درباره این جریانات داشته و در 
ایــن مصاحبــه اعــام کــرده که ایــن انتشــارات 
نزدیــک بــه شــصت ســال اســت کــه فعالیــت 

می کند و به تازگی نســخه جدیدی از کتاب 
سووشون را با عکس های سریال چاپ 

کــرده اســت. معروفــی، توضیح 
داده که چطور ناشران مطرح 

جهــان بــرای اســتقبال از 
یــا  ســینمایی  اقتبــاس 

انتشاردهنده اش شده است.

فیلتر شــود؟ چه کسی پاســخگوی این حجم از توهین به 
شعور مخاطب، بی احترامی به تاش هنرمندان، و تخریب 
سرمایه اجتماعی هنر این سرزمین خواهد بود؟ سووشون 
نه یک سریال معمولی، بلکه روایت یک تاریخ بود. صدای 
یک زن در میان هیاهوی مردانه قــدرت. روایت مقاومت، 
درد و ایستادگی. ما برای ساخت این اثر، با دقت، وسواس 
و احترام به خطوط قرمز رســمی کشــور، پیــش رفتیم. اما 
آنچه دیدیم، بی قانونی در پوشش قانون، و حذف در سایه 
ترس از صداهای مســتقل بود. ما نه خافــی کرده ایم، نه 
قانون شکنی. این رفتارها نه توجیه پذیرند، نه قابل سکوت.
 چه نهادی، با چه مجوزی، در چه فرایندی، اجازه می دهد 
به این شــکل حیثیت یک اثــر فرهنگی، و زحمــات ده ها 
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درگفتوگوباگلنازاشرفیبهآیندهتأمینمالیجمعیدر
ایراننگاهیانداختیم

تأمین مالی جمعی یا کرادفاندینگ، به عنوان یکی از روش های نوآورانه و مدرن در حوزه مالی، در سال های اخیر به 
شکلی فزاینده مورد توجه کارآفرینان، صاحبان کسب وکار و سرمایه گذاران قرار گرفته است. این مدل مالی، با ایجاد 

بستری شفاف و قابل دسترس، به کسب وکارها اجازه می دهد تا فارغ از وابستگی به منابع سنتی مانند وام های بانکی یا 
سرمایه گذاری های کلان، بتوانند منابع مالی مورد نیاز خود را از طریق مشارکت جمعی تأمین کنند. در این میان، سکوهای 

تأمین مالی جمعی مانند کارآمدکراد نقش حیاتی در اتصال سرمایه گذاران و سرمایه پذیران ایفا می کنند و فرصتی 
منحصربه فرد برای رشد اقتصادی و تحقق ایده های نوآورانه فراهم می آورند. این روش نه تنها به کسب وکارها کمک می کند 

تا پروژه های خود را به ثمر برسانند، بلکه به افراد عادی نیز این امکان را می دهد تا با سرمایه های خرد خود در پروژه هایی با 
پتانسیل بالا مشارکت کنند و از بازدهی مالی آن بهره مند شوند. در ایران، با وجود چالش های فرهنگی و رگولاتوری، این 

مدل به تدریج در حال یافتن جایگاه خود است و می تواند به عنوان ابزاری مؤثر در توسعه اقتصاد مشارکتی عمل کند. در 
این گزارش، گفت وگویی با گلناز اشرفی، مدیر سکوی تأمین مالی جمعی کارآمدکراد، انجام شده است تا نگاهی عمیق تر به 

ظرفیت ها، فرصت ها، چالش ها و چشم انداز آینده این صنعت نوپا در ایران داشته باشیم.

 تأمین مالی جمعی
 نوآوری مالی

در مسیر تحول

ریسک ها و مدیریت آن
در تأمین مالی جمعی

REPORTگزارش

 تأمیــن مالــی جمعــی روشــی نویــن اســت کــه 
کارآفرینان را قادر می سازد از طریق پلتفرم های 
آناین سرمایه مورد نیاز خود را از افراد متعدد 
جمــع آوری کننــد. بــا وجــود دسترســی آســان 
و انعطاف پذیــری، ایــن روش بــا ریســک هایی 
همــراه اســت کــه می توانــد ســرمایه گذاران و 

سرمایه پذیران را تحت تأثیر قرار دهد. 
 بزرگ تریــن ریســک، احتمال شکســت پروژه 
اســت. بســیاری از کمپین هــا بــه هــدف مالــی 
خود نمی رســند یا بــه دلیل مدیریــت ضعیف 
و پیش بینــی نادرســت هزینه هــا شکســت 
می خورند. این امر سرمایه گذاران را در معرض 
ضرر قرار می دهــد، به ویژه در مدل های ســهام 
یا وام. بــرای مدیریــت، پلتفرم ها بایــد پروژه ها 
را دقیــق ارزیابــی کننــد و ســوابق تیــم و برنامه 
کســب وکار را بررســی کننــد. ســرمایه گذاران 
نیز باید تحقیقات مســتقلی انجام دهند و به 

شفافیت اطاعات توجه کنند.
 ریســک تقلب نیــز جدی اســت. برخــی افراد 
کمپین های جعلی راه اندازی می کنند تا سرمایه 
جمع آوری کرده و ناپدید شــوند. بــرای مقابله، 
پلتفرم هــا می تواننــد از فنــاوری باکچین برای 
شــفافیت و احراز هویت دقیق ســرمایه پذیران 
اســتفاده کننــد. ارائــه گزارش هــای منظــم بــه 
ســرمایه گذاران و وضــع قوانیــن نظارتــی نیــز 
از تقلــب جلوگیــری می کنــد. عــاوه بــر ایــن، 
آموزش سرمایه گذاران درباره نشانه های تقلب 

می تواند آن ها را هوشیارتر کند.
 ریســک نقدینگــی چالــش دیگــری اســت. 
در مدل هــای ســهام، ســرمایه گذاران اغلــب 
نمی توانند ســرمایه خود را ســریع نقــد کنند، 
زیــرا بــازار ثانویــه در بســیاری از کشــورها، از 
جملــه ایــران، توســعه نیافته اســت. پلتفرم ها 
می تواننــد به توســعه بــازار ثانویه کمــک کنند 

تــا خریدوفــروش گواهی هــای شــراکت ممکن 
شــود. ســرمایه گذاران نیــز بایــد افــق زمانــی 
ســرمایه گذاری را در نظر بگیرند و تنها بخشی 

از دارایی خود را اختصاص دهند.
 در ایران، چالش های رگولاتوری ریسک ایجاد 
می کنند. قوانین مبهم اعتماد ســرمایه گذاران 
را تضعیــف می کنــد. همچنیــن، عــدم آگاهــی 
عمومــی باعــث شــک بــه ایــن روش می شــود. 
فرهنگ ســازی از طریــق کارگاه هــای آموزشــی 
و محتــوای ســاده ضــروری اســت. نهادهــای 
دولتــی بــا تدویــن مقــررات شــفاف می تواننــد 
محیــط امن تــری ایجــاد کننــد. همــکاری بــا 
بانک هــا و مؤسســات مالــی نیــز می توانــد بــه 

استانداردسازی فرایندها کمک کند.
 ریســک بــازار نیــز مهــم اســت. تغییــرات 
اقتصــادی ماننــد تــورم یــا نوســانات ارزی بــر 
بازده پروژه ها تأثیــر می گذارد. ســرمایه پذیران 
بایــد پیش بینی هــای واقع بینانه ارائــه دهند و 
سرمایه گذاران باید ســبد خود را متنوع کنند. 
همچنیــن، تحلیل روندهــای اقتصــادی پیش 
از ســرمایه گذاری می توانــد تصمیم گیــری را 
بهبود بخشــد. برای مثــال، در شــرایط تورمی، 
پروژه هایــی بــا بــازده کوتاه مــدت ممکن اســت 

ایمن تر باشند.
 تأمیــن مالــی جمعــی پتانســیل بالایــی بــرای 
کارآفرینــی دارد، امــا نیازمنــد مدیریــت دقیق 
است. شــفافیت، ارزیابی پروژه ها، استفاده از 
فناوری، فرهنگ ســازی و مقررات مناسب این 
روش را امن تــر و جذاب تــر می کنــد. همــکاری 
ســرمایه گذاران و پلتفرم ها آینده روشــنی برای 
این صنعت رقــم می زند. بــا افزایــش اعتماد و 
بهبــود زیرســاخت ها، ایــن مــدل می توانــد به 
موتور محرکه ای برای نوآوری و رشــد اقتصادی 

تبدیل شود.

I N T E R V I E W
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 چــه نــوع پروژه هــا یــا کســب وکارهایی 
می توانند روی سکوی شما تأمین مالی جمعی انجام 

دهند؟

ما روی پروژه ها یا کسب وکارهایی تمرکز می کنیم که ظرفیت 
رشد واقعی داشته باشند. این کسب وکارها باید از طریق ارائه 
اسناد و مدارک معتبر مانند صورت های مالی، گزارش های 
اعتبارســنجی و ســایر مســتندات مرتبط، به کارشناســان 
متخصص ما ثابت کنند که توانایی ایجاد رشد در موضوع 
طــرح مــورد ادعــا و درنهایــت بازپرداخــت موفــق ســرمایه 
جمع آوری شــده را دارند. ما به دنبال شــرکت هایی هستیم 
که پتانســیل توســعه را به وضــوح نشــان دهنــد و بتوانند با 

برنامه ریزی دقیق، تعهدات مالی خود را عملی کنند.

در ســمت  اصلــی شــما  مخاطبــان   
ســرمایه گذار چه کسانی هســتند؟ افراد حقیقی یا 

شرکت ها؟
تمرکــز اصلــی مــا روی افــراد 
حقیقــی اســت؛ کســانی کــه به 
عاقه مندنــد  ســرمایه گذاری 
و می خواهنــد بخشــی از ســبد 
ســرمایه گذاری خــود را به تأمین 
مالی جمعی اختصــاص دهند. 
این افراد معمولاً کسانی هستند 
که دیگر سودهای بانکی برایشان 
جذابیت کافی نــدارد و به دنبال 
گزینه هــای نویــن و پربازده تــر 
هســتند. البتــه در ایــن میــان، 
شــخصیت های حقوقــی نیــز 
می توانند به عنوان سرمایه گذار 
حضور داشته باشند، اما اولویت 
و عاقه منــدی مــا این اســت که 

سکوی کارآمدکراد با سرمایه های خرد افراد عادی پر شود. ما 
می خواهیم فضایی ایجاد کنیم که سرمایه گذاران خرد بتوانند 
به راحتی وارد این حوزه شوند و در مقایسه با بازیگران بزرگ، 
فرصت بیشتری برای مشارکت داشته باشند. بااین حال، از 
همکاری با هر دو گروه استقبال می کنیم، هرچند تمرکزمان 

بیشتر روی جذب سرمایه گذاران خرد است.

 میانگیــن بازدهــی پروژه هــای موفــق در 
پلتفرم شما چقدر بوده؟

طبیعتاً بازدهی پروژه ها بسته به نوع صنعت، میزان ریسک 
و شرایط خاص هر پروژه متفاوت اســت. اما به عنوان مثال، 
آخرین پروژه ای که هفته گذشــته روی ســکوی ما اجرا شد، 
نــرخ بــازده ســالانه ۴۵ درصد را بــه همراه داشــت. ایــن نرخ 
می تواند باتوجه به کشش و تقاضای بازار بالاتر رود یا بسته 
به شــرایط ضمانت نامه و عوامل دیگر کاهش یابد. عوامل 
متعددی مانند نوع پروژه، وضعیت بازار و ریسک های مرتبط 
بر این نرخ تأثیر می گذارند، اما به طورکلی، بازدهی پروژه های 
مــا در همیــن محــدوده قــرار دارد و تــاش می کنیــم تعادل 

مناسبی بین ریسک و بازده ایجاد کنیم.

 مــدل درآمــدی کارآمدکــراد از ســمت 
سرمایه پذیرهاست یا سرمایه گذارها؟

مدل درآمدی ما کاماً شــفاف اســت و درآمدمان از ســمت 
ســرمایه پذیرها یعنی کسب وکارها تأمین می شــود. پس از 
انجام خدمات ارزیابی، انتشــار طرح روی ســکو و موفقیت 
در جذب سرمایه، کســب وکارها کارمزد مشــخصی را به ما 
پرداخت می کنند. این فرایند به گونه ای طراحی شده که هیچ 
هزینه ای برای سرمایه گذاران، چه در زمان ورود و چه در زمان 
مشارکت، وجود نداشــته باشد تا تجربه ای ســاده و جذاب 

برای آنها فراهم کنیم.

 چه محدودیت های قانونی یا چالش هایی 
برای تأمین مالی جمعی در ایران وجود دارد؟

به نظر من، بزرگ ترین چالش در حال حاضر فرهنگ سازی 
اســت. بســیاری از افراد هنوز نمی دانند که چنین خدمتی 
وجود دارد و می تواند به عنوان یک روش مؤثر سرمایه گذاری 
یــا تأمیــن مالــی عمــل کنــد. آمــوزش و آگاه ســازی عمومــی 
مهم ترین چالش پیــش روی ماســت. پس از آن، مســائلی 
ماننــد شــفافیت اطاعــات و ارائــه داده هــای دقیــق بــه 
ســرمایه گذاران مطــرح می شــود. همچنیــن، موضوعــات 
رگولاتوری و قوانین مرتبط نیز چالش هایی ایجاد می کند. اما 
مهم ترین اقدام این است که همه فعالان اکوسیستم تأمین 
مالی جمعی دست به دست هم دهند تا با فرهنگ سازی و 
معرفی این مدل، سرمایه گذاران بالقوه را با این فرصت نوین 

آشنا کنیم.

 آینده تأمین مالی جمعی در ایران را چطور 
می بینید؟ آیا فرهنگ آن بین مردم جا افتاده؟

همان طور که در پاسخ به سؤال قبلی اشاره کردم، هنوز جای 
کار بســیاری بــرای جــا انداختن 
فرهنــگ تأمیــن مالــی جمعــی 
وجــود دارد. مــا در ابتــدای ایــن 
مسیر هســتیم، اما چشم انداز 
و  روبه رشــد  به شــدت  آن 
امیدوارکننده است. نسل جدید 
که بــه دنبال مشــارکت فعــال و 
ســرمایه گذاری های معنــادار و 
می توانــد  اســت،  اثربخــش 
مخاطــب بســیار خوبــی بــرای 
این مــدل باشــد. کرادفاندینگ 
بــه معنــای واقعــی کلمــه یعنی 
گرد هم آمــدن افــراد مختلف از 
نسل های گوناگون برای خلق یک 
اثر مشترک. این روش می تواند 
به مردم کمک کنــد تا با همــکاری یکدیگر، ارزشــی پایدار و 

ملموس خلق کنند.

 برنامه شما برای گسترش یا تنوع بخشی 
خدمات در کارآمدکراد چیست؟

ما درحال توسعه ابزارها و امکاناتی هستیم که مشارکت را 
برای ســرمایه گذاران جذاب تر و کاربردی تر کنــد. این ابزارها 
شامل بهبود فرایندهای آموزشی، ارائه تحلیل های دقیق تر 
و به روزرســانی گزارش هایمــان اســت. همچنیــن، در نظــر 
داریم سیســتم امتیازدهی بــه پروژه ها را بهبود بخشــیم تا 
ســرمایه گذاران بتوانند با اطمینان بیشــتری تصمیم گیری 
کنند. هدف ما این اســت که تجربه کاربری در نســخه های 
بعدی ســکو بــرای ســرمایه گذاران جذاب تر شــود. از ســوی 
دیگر، امیدواریم موانع مربوط به بازار ثانویه برطرف شود تا 
امکان خریدوفروش گواهی های شــراکت در سرمایه گذاری 
فراهم شود. این هدف چندان دور از دسترس نیست. عاوه 
بر این، مدل های جدیدتر و متنوع تری از سرمایه گذاری نیز 
در برنامه هایمان وجود دارد که فعاً تا زمان تحقق، جزئیات 

بیشتری درباره آنها ارائه نمی کنیم.

 آیا به جذب ســرمایه خارجی یا همکاری 
بین المللی فکر کرده اید؟

حقیقتــاً مــا بســیار عاقه مندیــم کــه بــازار تأمیــن مالی 
جمعــی را گســترش دهیــم. در حــال حاضــر، تمرکزمان 
بر رشــد بازار داخلی اســت و ایــن کار از طریــق آموزش، 
معرفی این مــدل به افراد و جذب ســرمایه گذاران بالقوه 
انجام می شــود. اما باید توجه داشــت که کرادفاندینگ 
یک مدل جهانی اســت و ما دائماً بازارهــای بین المللی 
را رصــد می کنیــم. بســیار مشــتاق هســتیم کــه بتوانیم 
ارتباطاتــی برقرار کنیم و دامنه مخاطبانمان را در ســطح 
جهانی گســترش دهیــم. هرچنــد فعــاً چنیــن امکانی 
فراهم نشــده، اما این هدف در برنامه هــای بلندمدت ما 

قرار دارد و امیدواریم در آینده محقق شود.

مقایسهتأمینمالیجمعیباروشهایسنتیسرمایهگذاری

تأمین مالی جمعی در برابر وام بانکی، 
سرمایه گذاری خطرپذیر و فرشته

REPORTگزارش

تأمین مالی یکی از نیازهای اساســی کارآفرینان 
بــرای راه انــدازی یــا گســترش پروژه هاســت. در 
گذشته، وام های بانکی، سرمایه گذاری خطرپذیر 
و سرمایه گذاری فرشته گزینه های اصلی بودند. 
امــا اخیــراً تأمیــن مالــی جمعــی امــکان جــذب 
ســرمایه از افراد متعــدد را از طریــق پلتفرم های 
آنایــن فراهم کــرده اســت. این گــزارش ایــن دو 

رویکرد را مقایسه می کند.
تأمیــن مالــی جمعــی فرایندی اســت کــه در آن 
کارآفرینــان از طریــق ســکوهای آنایــن از افــراد 
زیادی سرمایه جمع می کنند. این روش اشکال 
مختلفی دارد: در مدل مبتنی بر پاداش، حامیان 
محصول یا خدمتی دریافــت می کنند؛ در مدل 
مبتنــی بــر ســهام، ســهمی از ســود یــا مالکیت 
می گیرند؛ در مدل وام، وام هایی با بهره مشخص 
ارائه می شود و در مدل اهدا، حمایت برای اهداف 
خیریه است. این روش با بهره گیری از اینترنت، 
دسترســی به حامیــان را آســان کرده اســت. در 
مقابل، روش های ســنتی شــامل وام های بانکی 
با بازپرداخت مشــخص است. ســرمایه گذاری 
خطرپذیر توســط شــرکت هایی انجام می شــود 
که در استارتاپ های پرپتانسیل سرمایه گذاری 
می کننــد و ســهام می گیرنــد. ســرمایه گذاری 
فرشته نیز توسط افراد ثروتمند در مراحل اولیه 

کسب وکارها انجام می شود.
تأمین مالی جمعــی مزایای قابل توجهــی دارد. 
این روش دسترســی بــه ســرمایه گذاران خــرد را 
فراهــم می کنــد، برخــاف روش هــای ســنتی که 
به نهادها یــا افراد محدودی وابســته اســت. در 
مدل های پاداش یا اهدا، نیازی به پرداخت بهره 
یا واگذاری سهام نیســت که هزینه ها را کاهش 
می دهد. تأمین مالی جمعی فرصتی برای تعامل 
بــا مشــتریان بالقــوه و دریافــت بازخــورد فراهم 
می کند. انعطاف پذیری این روش نیز برجســته 
اســت، زیرا کارآفرینان مدل مناســب را انتخاب 
می کننــد. ایــن رویکرد بــه افــراد با ســرمایه های 
کوچــک اجــازه مشــارکت در پروژه هــای نوآورانه 
را می دهــد. از ســوی دیگــر، روش هــای ســنتی 
نقاط قوت خــود را دارند. بانک ها و شــرکت های 

ســرمایه گذاری خطرپذیر مبالــغ بزرگ تری ارائه 
می دهند که برای پروژه های کان مناسب است. 
ســرمایه گذاران خطرپذیــر و فرشــتگان تجربــه 
و شــبکه های حرفــه ای را برای رشــد کســب وکار 
فراهــم می کننــد. دریافــت ســرمایه از نهادهای 

معتبر نیز اعتبار را افزایش می دهد.
هــر دو روش چالش هایی دارنــد. در تأمین مالی 
جمعی، نرخ موفقیت پروژه ها اغلب پایین است 
و ریســک بالایــی بــرای ســرمایه گذاران دارد. در 
ایــران، موانع رگولاتــوری و نیاز به فرهنگ ســازی 
توســعه را کنــد کــرده اســت. موفقیــت نیازمند 
بازاریابی قوی و ایجــاد اعتماد اســت. این روش 
معمــولاً بــرای پروژه هــای کوچــک یــا متوســط 
مناســب اســت و بــرای نیازهــای بــزرگ کافــی 
نیســت. در مقابل، اســتارتاپ های نوپا به دلیل 
نبود ســابقه اعتبــاری، در دریافــت وام بانکی یا 
جذب سرمایه خطرپذیر مشکل دارند. وام های 
بانکی همراه با بهره و فشار بازپرداخت هستند. 
ســرمایه گذاری خطرپذیــر نیازمنــد واگــذاری 
سهام و کنترل است که ممکن است خوشایند 
نباشــد. فراینــد دریافــت ســرمایه از بانک هــا یا 

سرمایه گذاران سنتی نیز زمان بر است.
در ایران، تأمین مالی جمعی از سال ۱۳۹۹ رشد 
کرده و تا دی ۱۴۰۳ بیش از ۱۳ هزار میلیارد تومان 
از طریــق ۳۹ ســکو جــذب شــده اســت )منبــع: 
گزارش هــای بانــک مرکــزی و انجمــن فین تــک 
ایران(. اما تحریم ها و ســخت گیری های نظارتی 
دسترســی به وام های بانکی را محدود کرده اند. 
موانع فرهنگی و قانونی نیز مانع رشــد سریع تر 

تأمین مالی جمعی هستند.
در پایــان، تأمین مالی جمعی روشــی نویــن و در 
دسترس اســت و برای اســتارتاپ ها و پروژه های 
کوچک مناســب اســت. اما بــرای نیازهای کان 
یا کسب وکارهایی که به پشتیبانی حرفه ای نیاز 
دارند، روش های سنتی ارزشمندند. انتخاب به 
نیازها، مقیاس پروژه و تحمل ریســک بستگی 
دارد. با رشد فناوری و فرهنگ سازی، تأمین مالی 
جمعــی می توانــد نقــش بزرگ تــری در اقتصــاد 

ایران ایفا کند.

 بزرگ ترین چالش 
در حال حاضر 

فرهنگ سازی است. 
بسیاری از افراد هنوز 
نمی دانند که چنین 
خدمتی وجود دارد و 
می تواند به عنوان یک 

روش مؤثر سرمایه گذاری 
یا تأمین مالی عمل کند
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 شــکاف درآمدی میــان زنــان و مــردان، اگرچه در 
ظاهر به تفاوت حقوق افراد خاصه می شود، اما 
در تحلیل عمیق تر، بازتابی از نابرابری ساختاری 
در بازار کار است. آمارهای جهانی نشان می دهد 
که زنان به طور متوسط بین ۱۵ تا ۲۵ درصد کمتر از 
مردان برای کاری برابر دستمزد می گیرند. اما این 

تفاوت از کجا نشئت می گیرد؟
 نخســت باید بــه تفکیک افقــی بــازار کار توجه 
کرد؛ زنان و مردان در صنایع و مشاغل متفاوتی 
متمرکز شده اند. بسیاری از زنان در بخش هایی 
ماننــد آمــوزش، ســامت و خدمــات اجتماعــی 
حضور دارند کــه از نظر تاریخــی کم درآمدترند. 
در مقابــل، مشــاغل فنــی و مدیریتــی کــه غالباً 
دستمزد بیشتری دارند، هنوز عمدتاً در اختیار 
مردان انــد. این توزیــع ناعادلانه نتیجه ســال ها 
کلیشه سازی جنسیتی و سیاست های آموزشی 

نابرابر است.
 در مرحلــه دوم، تفکیــک عمــودی قابل توجــه 
اســت: حتــی در یــک صنعــت یــا ســازمان 
مشخص، زنان کمتر به ســطوح بالای مدیریتی 
می رسند. ســقف شیشــه ای، مانعی نامرئی اما 
مؤثر در مسیر پیشــرفت زنان، موجب می شود 
درآمد متوسط آن ها در طول زمان پایین تر باقی 

بماند.
 عامــل ســوم، تأثیــر مســئولیت های خانوادگــی 
بــر مســیر شــغلی زنان اســت. بــه دلیــل ضعف 
کار  و  والدیــن  از  حمایــت  سیاســت های 
انعطاف پذیــر، بســیاری از زنــان شــاغل در 
دوره هایــی از شــغل خــود جــدا می شــوند یــا 
فرصت هــای ارتقــا را از دســت می دهنــد.  در 
نهایــت، مکانیزم هــای مذاکــره دســتمزدی و 
فرهنگ ســازمانی نیــز نقــش دارنــد. مطالعــات 
نشــان می دهد زنــان کمتر از مردان درخواســت 
افزایــش حقــوق می دهنــد و در بســیاری از 
محیط هــای کاری، ایــن مطالبه گــری بــا واکنــش 
منفــی مواجــه می شــود.  بنابرایــن، شــکاف 
دســتمزدی نه حاصل یــک عامل، بلکــه نتیجه 
لایه هــای متداخــل از تبعیــض، انتظــارات 

اجتماعــی، ســاختارهای ناکارآمــد و ضعــف در 
سیاست گذاری است. حل این مسئله نیازمند 
اصاحــات نهــادی، بازنگــری در سیاســت های 
منابــع انســانی، و تغییــر در فرهنــگ عمومــی 

پیرامون کار و جنسیت است.
 برای کاهش شکاف دستمزدی میان زنان و مردان، 
می توان مجموعــه ای از اقدامات را در ســه ســطح 
مختلــف طراحــی و اجــرا کــرد. در ســطح فــردی و 
فرهنگی، تمرکز باید بر توانمندسازی زنان و تغییر 
نگرش های اجتماعی باشــد. آموزش مهارت های 
مذاکره بــه زنان می توانــد به آن ها کمک کنــد تا در 
زمان اســتخدام یــا ارتقای شــغلی، خواســته های 
خــود را مؤثرتــر بیــان کننــد. همچنیــن، تقویــت 
اعتمادبه نفس و پرورش توان مندی های رهبری در 
دختران و زنان جوان، زمینه ســاز حضور پررنگ تر 
آن ها در موقعیت های مدیریتی خواهد بود. در کنار 
این ها، تغییر دیدگاه های سنتی درباره نقش های 
جنســیتی در خانه و محیط کار، از عوامل کلیدی 
در توازن بهتــر نقش هــا و فرصت هــای اقتصادی 
میان زنــان و مــردان اســت.  در ســطح ســازمانی و 
شــرکتی، شــرکت ها باید به طراحی و پیاده ســازی 
نظام های پرداختی شفاف و مبتنی بر شایستگی 
متعهد شــوند. همچنین، اجرای سیاســت هایی 
برای افزایش تنوع جنســیتی و شــمول در سطوح 
مدیریتی می تواند به حضور زنــان در جایگاه های 
تصمیم ساز کمک کند.  در سطح سیاست گذاری و 
حاکمیتی، نقش دولت ها در نهادینه سازی عدالت 
جنســیتی حیاتی اســت. الزام قانونی ســازمان ها 
بــه شفاف ســازی دســتمزدها و ارائــه گزارش هــای 
جنســیتی دربــاره حقــوق و فرصت هــا، می توانــد 
ســازوکار پاســخ گویی و نظــارت را تقویــت کنــد. 
همچنیــن، ارائــه مشــوق های مالــی و حمایتــی به 
کسب وکارهایی که سیاست های برابری جنسیتی 
را به طور مؤثر اجرا می کننــد، می تواند انگیزه برای 
تغییر رفتار ســازمانی ایجاد کند. نهایتاً، توسعه و 
گســترش خدمات مراقبت از کودک و سالمند، با 
کاهش بار مراقبتی از دوش زنان، امکان بیشــتری 

برای مشارکت آن ها در بازار کار فراهم می آورد.

 اقتصــاد دیجیتــال، ســتون اصلــی پیشــرفت جوامع مدرن اســت. 
کســب وکارهایی که در این فضا فعالیت می کنند، از طریق نوآوری و 
خاقیت، به اشتغال زایی، رشــد اقتصادی و پاسخگویی به نیازهای 
روزمره مردم کمک می کنند. اما تصمیمات ناگهانی، مانند مسدود 
شــدن صفحــه اینســتاگرام »خانومــی« پــس از انتشــار کلیپــی بــه 
مناسبت یازدهمین سالگرد فعالیتش، زنگ خطری برای اکوسیستم 
دیجیتال ایران به صــدا درآورده اســت. این کلیپ که بــا حضور زنان 
و با هــدف نمایش توانمندی های آن ها ســاخته شــده بــود، محتوای 
غیرقانونی نداشــت. بااین حــال، صفحه ای بــا بیش از یــک میلیون 
دنبال کننده، بدون توضیح شــفاف مســدود شــد. چنین اقداماتی، 
بیش از یــک محدودیت فنــی، ضربه ای بــه قلب اقتصــاد دیجیتال 

کشور است.
 مسدودسازی ناگهانی یک صفحه، ارتباط کسب وکار با مشتریان 
را قطــع می کنــد، فــروش را کاهــش می دهــد و اعتمــادی که ســال ها 
برای ســاختن یک نام تجاری صرف شــده را خدشــه دار می کند. این 
تصمیمات، پیام ناامیدکننده ای به کارآفرینان می فرستد: تاش های 
شما ممکن است در یک لحظه بی ثمر شود! وقتی صفحه ای مسدود 

 خاموش 
کردن چراغ 

کسب وکارهای 
دیجیتال

چگونهمحدودیتهای
ناگهانی،آیندهاقتصاد
نوآورانهایرانراتهدید

میکند؟
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 آیا شرکت هایی با مدیران زن
عملکرد بهتری دارند؟

REVIEWبررسی

در هنــگام بررســی بــرای ســرمایه گذاری در یــک 
شــرکت، عوامــل بی شــماری وجــود دارنــد کــه 
می توانند نشان دهنده نتایج مالی خوب باشند؛ 
از میــزان فــروش و ســودآوری گرفتــه تــا کیفیــت 
محصــولات و مهــارت نیــروی کار. اما یــک عامل 
مهم دیگر هم وجــود دارد کــه برخــی آن را نادیده 
می گیرند: حضور زنان در مدیریت. طی سال های 
اخیر، مطالعات مختلف نشان داده اند که حضور 
زنــان در ســمت های مدیریتــی و هیئت مدیــره 
شــرکت ها می تواند تأثیر مثبتی بر عملکرد مالی 
شرکت داشته باشد. این مطالعات به این نتیجه 
رسیده اند که تنوع جنسیتی در تیم های مدیریتی 
ارشد )C-suite( با حاشیه سود بالاتر، سودآوری 
بیشتر و بازده بهتر برای سهام داران همراه است. 
در گزارش سال بانک کردیت سوئیس آمده است: 
»شــواهد روشــنی وجــود دارد که شــرکت هایی با 
درصــد بالاتــر زنــان در نقش هــای تصمیم گیری، 
بازدهی بیشــتری از حقوق صاحبان سهام دارند 
و ترازنامه های محافظه کارانه تــری اداره می کنند. 
در مــواردی کــه زنــان در مدیریــت ارشــد اکثریت 
را تشــکیل می دهنــد، رشــد فــروش بالاتر، بــازده 
نقدی سرمایه گذاری بهتر و بدهی کمتر مشاهده 

می شود.« 

یافته های پژوهش ها درباره تأثیر 
زنان در مدیریت

طبــق گــزارش کردیــت ســوئیس، شــرکت هایی با 
۲۵درصد مشارکت زنان در مدیریت، در طول پنج 
سال بازده سالانه ۲۲.۸درصد داشته اند. این عدد 
برای شــرکت هایی با بیش از یک سوم مدیر زن به 
۲۵.۶درصد می رســد، درحالی که میانگیــن بازده 
شــرکت ها در همــان دوره ۱۱.۷درصد بوده اســت. 
مشــاوره مک کینزی و مجمع زنان برای اقتصاد و 
جامعه نیز نشان دادند که شرکت هایی با درصد 
بالای زنان در مدیریت ارشد، عملکرد مالی بهتری 
دارند. بررســی ۸۹ شــرکت اروپایی طی ســه سال 
نشــان داد که شــرکت های بــا تیم هــای مدیریتی 
متنوع جنسیتی رشد ۶۴درصد در قیمت سهام 
داشته اند، درحالی که میانگین صنعتی ۴۷درصد 

بوده اســت. بررســی مؤسســه Catalyst از ۳۵۳ 
شــرکت فورچون ۵۰۰ نشــان داد که شــرکت هایی 
با تعداد زیاد مدیر زن، ۳۵درصد بازدهی بیشــتر 
بر حقوق صاحبان سهام و ۳۴درصد بازدهی کل 
بالاتر برای سهام داران داشته اند. تفاوت عملکرد 
این شرکت ها به ویژه در صنایع مصرفی، کالاهای 
اساسی و خدمات مالی مشهود بوده است. بانک 
نوردیــا در فنانــد نیز بــا تحلیــل ۱۱ هزار شــرکت، 
نشان داد که شــرکت هایی با مدیرعامل یا رئیس 
هیئت مدیــره زن، بــازده ســالانه ۲۵درصــد طی ۸ 
سال داشته اند، درحالی که این عدد برای شاخص 
جهانــی شــرکت ها تنهــا ۱۱درصــد بــوده اســت. 
مؤسسه پترسون در اقتصاد بین الملل دریافت که 
حضور ۳۰درصد زنان در رهبری شــرکتی، معادل 
با ۱درصد افزایش در حاشیه سود خالص است؛ 
یعنی حدود ۱۵درصد رشــد ســودآوری. دانشگاه 
کالیفرنیا - دیویس گزارش داد که ۲۵ شرکت برتر 
کالیفرنیا بــا بالاتریــن درصــد زنــان در مدیریت و 
هیئت مدیره، ۷۴درصــد بازدهی بالاتــر در دارایی 
و سرمایه نسبت به سایر شــرکت ها داشتند. اما 
چرا تنوع جنســیتی در مدیریت ارشد شرکت ها 
باعــث بهبــود عملکــرد می شــود؟ اگرچــه علــت 
دقیــق آن هنوز بــه طور کامل مشــخص نیســت، 
بســیاری از مطالعــات معتقدند که حضــور زنان، 
دیدگاه های تازه ای وارد تصمیم گیری ها می کند و 
آن ها دسترسی به منابع متفاوتی از نیروی انسانی 
دارنــد. همچنیــن به دلیل مســیر ســخت تر زنان 
برای رســیدن بــه رده های بــالا، آن هایی کــه به این 
موقعیت ها می رســند معمولاً از مستعدترین ها 
هســتند. بانک نوردیا مطــرح می کنــد که ممکن 
اســت شــرکت های موفق تــر تمایــل بیشــتری به 
اســتخدام مدیران زن داشته باشــند، درحالی که 
شــرکت های ضعیف تــر گزینــه »ایمن تــر« یعنی 
مردان را انتخاب می کنند. ولی در ادامه می افزاید: 
»شاید هم زنان مدیران بهتری باشند. آن ها ممکن 
است در پیش بینی ها محافظه کارتر عمل کنند و 
وقتی وعده ای می دهند، واقعاً به آن عمل می کنند 
کــه ایــن می توانــد تأثیــر مثبتی بــر قیمت ســهام 

داشته باشد.«

یــا  شــخصی  ویژگی هــای  چــه 
مهارت هایــی را عامل موفقیت خود در مســیر 
کارآفرینی می دانید، و تا چه میزان این ویژگی ها 

از تجربه مادری شما تأثیر گرفته اند؟
 در مســیر کارآفرینــی، ویژگی هایــی نظیــر تعهــد، 
هم زمــان  مدیریــت  توانایــی  و  انعطاف پذیــری 
نقش هــای مختلــف بــرای مــن بســیار تعیین کننــده 
بوده انــد. امــا بی تردیــد، تجربه مــادری تأثیــر عمیقی 
بــر شــیوه تصمیم گیــری و نــگاه من بــه توســعه فردی 
و ســازمانی داشــته اســت. مــادری، قــدرت پذیــرش 
شــرایط ناپایــدار، توجــه به رشــد بلندمــدت و صبر در 
مواجهه بــا پیچیدگی هــای انســانی را در مــن تقویت 
کرد؛ ویژگی هایی که مستقیماً در مدیریت کسب وکار 
و هدایت تیم نیز نقش آفرین بودنــد. در واقع، مادری 
برای من تمرینی عملی در شناخت اولویت ها، ظرفیت 

انسان و معنای واقعی مسئولیت پذیری بود.

 به عنــوان کســی که بــا همســر خود 
همــکار هســتید و در مدیریــت یــک ســازمان 
فعالیت می کنید، این شرایط را چگونه مدیریت 

کرده اید؟
 همکاری با همســر در نقش هم بنیان گذار، ترکیبی از 
مزایا و چالش ها را با خود به همراه دارد. وجود اعتماد 
متقابــل، قطعــاً نقطه قــوت ایــن همــکاری اســت. اما 
درعین حال، مرزبندی بین زندگی شــخصی و محیط 
کار نیازمند آگاهی، گفت وگو و سازگاری مستمر است. 
ما تــاش کرده ایــم روابــط حرفه ای خــود را بــا احترام و 
شــفافیت مدیریت کنیم و درعین حال، به نقش های 
خانوادگی نیز توجه داشــته باشیم. در برخی مقاطع، 
ضرورت های کاری باعث شد یکی از ما سهم بیشتری 
از مسئولیت های فرزندی را بپذیرد؛ این الگو بر مبنای 
گفتگو، اعتماد، و تاش برای حفظ تعادل، نه تقسیم 

جنسیتی نقش ها، شکل گرفته است.

آیا تصور می کنید فرهنگ ســازمانی 
خانومی از تجربه شخصی شــما به عنوان یک 

زن تأثیر گرفته است؟ به چه صورت؟
 تجربــه زیســته مــن به عنــوان یــک زن و هــم باورهــا و 
نگرش مشــترک ما )من و مسعود شــاهمرادی(، تأثیر 
مستقیمی بر شــکل گیری و توسعه فرهنگ سازمانی 
در خانومی داشته است. ما همواره بر این باور بوده ایم 
کــه محیــط کار باید بــرای همــه، به ویــژه زنــان، فضایی 
امــن، رشــددهنده و عــاری از کلیشــه های جنســیتی 
باشــد. در فرایندهــای جــذب نیــرو، ارتقــای شــغلی و 
تصمیم گیری هــای داخلــی، تــاش کرده ایــم معیــار 
تخصــص و شایســتگی را به صــورت واقعی مبنــا قرار 

دهیم.

 برای زنانی کــه قصــد ورود به فضای 
اســتارتاپی دارنــد؛ امــا بــا تردیــد یــا فشــارهای 
اجتماعی مواجه هستند، چه توصیه ای دارید؟
 ورود به فضای استارتاپی بدون تردید با چالش هایی 
همراه اســت، امــا توصیــه من بــه زنــان عاقه مند این 
است که منتظر »شرایط کامل« نمانند. هیچ مسیری 
از ابتــدا روشــن و بی خطر نیســت. مهم آن اســت که 
آغــاز کنند و در مســیر حرکــت، توانمندی هــا و منابع 

مورد نیاز را توسعه دهند.
همچنیــن لازم اســت زنــان نســبت بــه کلیشــه های 
بازدارنده آگاه باشــند، امــا انرژی خود را صــرف اثبات 
بی وقفه خــود نکنند. باور بــه توانایی، اتــکا به مهارت 
و همبستگی با ســایر زنان می تواند این مسیر را قابل 
طی شــدن کند. در نهایت به آنها می گویم: شــما قرار 
نیست فقط یک اســتارتاپ راه بیندازید؛ شما دارید 
تصویری نو از زن امــروزی در فضای کســب وکار خلق 
می کنید. خودت را با همــۀ نقش هایت بپذیر، با همۀ 
توان هایت جلو برو، و بگــذار زن  بودنت نه مانع، بلکه 

الهام بخش خلق باشد.

 در دنیای استارتاپی امروز، جایی که رقابت، فشار سرمایه و سرعت رشد تعیین کننده هستند، حضور زنان کارآفرین 
همچنان با چالش هایی همراه است. سارا میرسالاری، هم بنیان گذار «خانومی» که امروز به یکی از برندهای اصلی 

صنعت زیبایی و سلامت زنان در ایران تبدیل شده، از معدود زنانی است که مسیر کارآفرینی اش را با نقش مادری درهم 
آمیخته و از همین تلاقی، فرهنگ متفاوتی در سازمان خود بنا کرده است.  در این گفت وگو، سارا میرسالاری با نگاهی 

شفاف و صادقانه درباره ویژگی های فردی، چالش های جذب سرمایه، همکاری با همسر در مدیریت، تأثیر تجربه 
زیسته زنان در فرهنگ سازمانی و توصیه هایی به نسل بعدی زنان کارآفرین سخن می گوید.

می شــود، یک زنجیــره اقتصــادی شــامل تولیدکنندگان، 
نیروهــای بازاریابــی، پشــتیبانی و حتــی مصرف کنندگان 
آسیب می بیند. این اقدامات، به ویژه در شرایط اقتصادی 
کنونی که کســب وکارهای دیجیتال می تواننــد راه نجاتی 
برای اشتغال زایی و رشد اقتصادی باشند، با سیاست های 

کان حمایت از تولید و نوآوری همخوانی ندارند.
 نبــود شــفافیت در این گونــه تصمیم گیری هــا، فضــای 
ناامنی برای فعــالان اقتصادی ایجاد می کنــد. کارآفرینان 
دیجیتال برای برنامه ریزی و ســرمایه گذاری بــه ثبات نیاز 
دارنــد، نــه موانــع غیرمنتظــره. مسدودســازی های بــدون 
اطاع قبلی، نه تنها به کســب وکارها آســیب می رســاند، 
بلکــه اعتماد عمومــی به پلتفرم هــای دیجیتــال را کاهش 
می دهد. این در حالی است که اقتصاد دیجیتال می تواند 
با ایجاد فرصت های برابر، به ویژه برای زنان و جوانان، نقش 
مهمی در توســعه پایدار ایفا کند. فقدان قوانین شفاف و 
فرایندهای پیش بینی پذیر، کارآفرینان را در باتکلیفی قرار 

می دهد و انگیزه آن ها را برای ادامه فعالیت کم می کند.

فعالان حوزه اقتصاد دیجیتال، خواســتار بازنگری در این 
رویکردهــا هســتند. مسدودســازی بایــد آخریــن راهــکار 
باشــد، نه اولین واکنــش. گفت وگو بــا فعــالان اقتصادی، 
تدویــن قوانیــن شــفاف و ایجــاد ســازوکارهایی بــرای رفــع 

مشــکات پیــش از اعمــال محدودیت هــای 
ســنگین، می توانــد بــه تقویــت اکوسیســتم 
اقتصاد دیجیتال کمک کند. کسب وکارهای 
ایــن حــوزه، ســرمایه های ملی هســتند کــه با 
خاقیــت و پشــتکار، بــه اقتصاد کشــور جان 
می دهند. آن ها نه تنها نیازهای روزمره را برآورده 
می کنند، بلکه بستری برای نوآوری و اشتغال 
فراهم می سازند. به جای خاموش کردن چراغ 
این کســب وکارها، بــا حمایــت و قانون گذاری 
هوشمندانه، راه را برای درخشش آن ها می توان 

هموار کرد. آینــده اقتصاد دیجیتال ایــران، به تصمیمات 
امروز وابسته است. تقویت این اکوسیستم، نه تنها به نفع 

کارآفرینان، بلکه به سود کل جامعه خواهد بود.

مهسانجاتی

mahsaanejatii1993
@gmail.com



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۶۲
۱۸ خـــــــــــــــــرداد ۱۴۰۴
ســــــــــــــــــــــــال پنجم

KARANG

3۰

سهنسلزدیدررویدادبرندکارفرماییبهبرچسبهاییکهبهایننسلزدهمیشود
پاسخدادند

بسیاری از مدیران و سازمان های سنتی، نسل زد را نسلی بی ثبات، کم تعهد و حتی چالش برانگیز می دانند. این دیدگاه مبتنی بر مقایسه نسل زد با نسل های پیشین مانند نسل ایکس 
یا میلنیال است که به طور سنتی ویژگی هایی مانند پشتکار بلندمدت، تبعیت از ساختار سلسله مراتبی سازمان و حضور مستمر در محیط کار را ارزشمند می شمردند. این دسته بر 
این باورند که نسل زد نیازمند راهنمایی و کنترل بیشتری است و سبک کاری آنان نمی تواند به شیوه سنتی موفق باشد.  از سوی دیگر، کارشناسان آینده پژوه، پژوهشگران نیروی کار و 
برندهای پیشرو، نسل زد را نیرویی خلاق، پرانرژی و کاملاً سازگار با فناوری می دانند. این دیدگاه، نسل زد را محرک تحول دیجیتال، نوآوری در مدل های کاری و فرهنگ سازمانی جدید 
معرفی می کند. نسل زد به جای پذیرش ساختارهای سخت و انعطاف ناپذیر، خواهان محیط های کاری انعطاف پذیر، فرهنگ باز و فرصت های رشد و یادگیری مستمر است. این نسل 

مفهوم مسئولیت پذیری را به سبک خود بازتعریف نموده و نشان می دهد که تفاوت در نحوه انجام کار، نشانه ضعف یا بی تعهدی نیست، بلکه بازتاب تفاوت های نسلی و تحول در 
رویکردهاست. همچنین گروهی از پژوهشگران و مدیران معتقدند که تفاوت نسل ها نباید به عنوان مانع تلقی شود، بلکه می بایست به عنوان مزیتی استراتژیک برای ایجاد تنوع 

فکری، همکاری بین نسلی و پیشرفت سازمان ها مورد استفاده قرار گیرد. این دیدگاه بر اهمیت شناخت دقیق و پذیرش تفاوت های نسلی تأکید دارد.  در دومین رویداد برند کارفرمایی، 
یکی از موضوعات مطرح شده، دیدگاه های متفاوت نسبت به نسل زد و چالش های مرتبط با برچسب گذاری های کلیشه ای بر این نسل بود. نسل زد که در فضای دیجیتال رشد یافته، 
نیازها و انتظاراتی دارد که غالباً با برداشت های سنتی همخوانی ندارد و بی گمان تفاوت ها نباید به معنای ضعف یا ناکارآمدی دانسته شود. در ادامه گفت وگوی غزل یگانگی، کارشناس 

تیم توسعه کسب وکار راهکار پرنیان جوان، مدیر دیجیتال مارکتینگ تینزآپ و دیانا منتظر، مدیر فروش این مجموعه را در این زمینه می خوانید.

تفاوت به معنای ناکارآمدی نیست!

وضعیتدورکاریدر
جهانچگونهاست؟

 شرکت های آسیایی 
طرفدار دورکاری 

نیستند
 بعد از پاندمی کرونــا، دورکاری دیگر یک 
امتیاز لوکس یا شرایط اضطراری نیست؛ 
بلکه به بخشی از فرهنگ کاری بسیاری 
از کشــورها تبدیــل شــده اســت. آخرین 
 WFH Research, Apollo تحقیقــات
Chief Economis نشــان می دهــد کــه 
انگلســتان بــا ۱.۹ روز، آمریــکا بــا ۱.۸ روز 
کانــادا بــا ۱.۷ روز در صــدر قــرار دارنــد، 
درحالی که کشورهای آسیایی مانند چین 
)۰.۵ روز(، کــره جنوبــی )۰.۶ روز( و ژاپــن 
)۰.۷ روز( کمترین میــزان دورکاری را ثبت 
کرده انــد. اکثر کشــورهای اروپایــی مانند 
آلمان )۱.۶ روز(، ســوئد )۱.۴ روز( و فرانسه 

)۱.۲ روز( در میانه این طیف قرار دارند.
ایــن داده هــا نشــان دهنده تفاوت هــای 
فرهنگی و ساختاری در پذیرش دورکاری 
میــزان  بــا  در کشــورهایی  هســتند. 
دورکاری بالا، مانند انگلســتان و آمریکا، 
سازمان ها با ارائه انعطاف پذیری بیشتر، 
برند کارفرمایــی خود را تقویــت کرده اند. 
ایــن انعطاف پذیــری نه تنهــا بــه جــذب 
اســتعدادهای برتر کمــک می کند، بلکه 
رضایت و بهره وری کارکنان را نیز افزایش 
می دهــد. در مقابــل، در کشــورهایی 
مانند چین و کره جنوبــی که فرهنگ کار 
حضــوری غالب اســت، ســازمان ها برای 
رقابــت در جــذب نیــرو بایــد روی مزایای 
دیگری مانند فرهنگ ســازمانی، مزایای 
مالــی یــا فرصت هــای توســعه حرفــه ای 

تمرکز کنند.
بــرای ســازمان های جهانــی، دورکاری بــه 
ابــزاری اســتراتژیک بــرای بهبــود برنــد 
کارفرمایی تبدیل شده است. شرکت هایی 
که زیرساخت های لازم برای دورکاری 
را فراهم می کنند و سیاست های 
منعطفــی دارنــد، می تواننــد 
جایگاه بهتــری در ذهــن نیروی 
کار ایجاد کننــد. این امــر به ویژه 
در جــذب نســل جوان تــر کــه 
انعطاف پذیری را اولویت می دانند، 
مؤثــر اســت. در نهایــت، پذیــرش 
هوشــمندانه دورکاری می توانــد بــه 
ســازمان ها کمک کند تا در بــازار رقابتی 
کار، برتــری پایــداری کســب کننــد و برند 
کارفرمایــی خــود را بــه ســطح بالاتــری 

برسانند.

REPORTگزارش

در چشــم انداز متغیــر محیط هــای کاری در ســال 
۲۰۲۵، روندهای نوظهور نشان می دهند که مفاهیم 
سنتی »شغل پایدار«، »محیط فراگیر« و »فناوری 
پشــتیبان« بیش ازپیــش مــورد توجــه قــرار گرفته 
است. از مهاجرت استعدادها به صنعت کمدی در 
هند گرفته تا چالش های نهادینه سازی حمایت از 
نیروهای نورودایورجنت، و از دقت بی سابقه هوش 
مصنوعی در پیش بینی هوا تا تاش های ژاپن برای 
برقراری تعادل میان نــوآوری درمانی و حفظ حریم 
خصوصی، هر یک از این پدیده ها نمایانگر آینده ای 
کاری اند که عمیقاً انسانی تر، فناورانه تر و متنوع تر 

شده است.
 بر اساس آخرین داده ها و مطالعات منتشرشده در 
سال ۲۰۲۵ توسط نهادهای تحقیقاتی بین المللی 
 Deloitte Insights، McKinsey & ماننــد

آب وهــوای  پیش بینــی  مرکــز  و   ،Company
اروپــا، چشــم انداز بــازار کار جهانــی بــا روندهــای 
غیرمنتظره ای در حوزه خاقیت، هوش مصنوعی 

و تنوع عصبی مواجه شده است.
یکــی از تحولات شــگفت انگیز ســال جاری، رشــد 
چشــمگیر صنعت کمدی در هند و جــذب نیروی 
انســانی از محیط هــای ســنتی شــرکتی به ســمت 
حرفه ای هــای خــاق اســت. داده های اخیر نشــان 
می دهند که بســیاری از متخصصان با درآمدهای 
بالا در شرکت های چندملیتی، مسیر شغلی خود 
را ترک کرده و وارد صنعت کمدی شــده اند. درآمد 
کمدین هــای برتــر تــا ۳۰درصــد بالاتــر از مشــاغل 
قبلی شان گزارش شــده اســت و فروش بلیت برای 
اجراهای زنده بــا موضوعات مرتبط بــا محیط کار، 
نسبت به سال گذشته، ۴۵درصد افزایش داشته 

آخرین ترندهای 
بازار کار جهانی
در سال ۲۰۲۵

I N T E R V I E W

برندکارفرمايي
E M P L O Y E R 
B R A N D I N G

که زیرساخت های لازم برای دورکاری 
را فراهم می کنند و سیاست های 
منعطفــی دارنــد، می تواننــد 
جایگاه بهتــری در ذهــن نیروی 
کار ایجاد کننــد. این امــر به ویژه 
در جــذب نســل جوان تــر کــه 
انعطاف پذیری را اولویت می دانند، 
مؤثــر اســت. در نهایــت، پذیــرش 
هوشــمندانه دورکاری می توانــد بــه 
ســازمان ها کمک کند تا در بــازار رقابتی 
کار، برتــری پایــداری کســب کننــد و برند 
کارفرمایــی خــود را بــه ســطح بالاتــری 

برسانند.
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مکــرراً  اینکــه  باتوجه بــه  غــزل:   
برچســب هایی ماننــد غیرمســئول بــه شــما زده 
می شــود، برداشــت شــما از ایــن برچســب ها 
چیســت؟ آیا این امر ناشــی از شــکاف نســلی در 

تعریف مسئولیت پذیری نیست؟
 دیانا: تعریــف مســئولیت پذیری در دنیای امــروز تغییر 
کرده است. نسل زد با فناوری رشد یافته و این یعنی مدل 
کاری، نوع تفکر و سبک پیشبرد پروژه های آنان متفاوت 
است. کسانی که این تفاوت را نمی پذیرند، معمولاً دچار 
قضاوت زودهنگام می شــوند. ما ریســک پذیر، جسور و 
نتیجه گرا هســتیم. فقط کافی اســت فضایی متناســب 

با سبک خودمان در اختیار داشته باشیم.
 پرنیــان: واقعیــت ایــن اســت کــه رســانه ها 
تصویــر متفاوتــی ســاخته اند که بــا واقعیت 
فاصله زیــادی دارد. اگر فرصت نشــان دادن 
خــود را داشــته باشــیم، همــه می بیننــد کــه 
چقــدر مســئولیت پذیر، خــاق و پیگیــر 

هستیم.
 دیانا: دقیقاً همین طور است.

 غزل: وقتی درباره تبعیض 
یــا سوءبرداشــت صحبــت می کنیــم، آیــا در ایــن 
تفکیک نســلی احساس طردشــدگی می کنید یا 
بالعکس آن را فرصتی برای اثبات توانمندی های 

خود می دانید؟
 دیانــا: هیــچ گاه احســاس طردشــدگی نداشــته ام. مــا 
دانشجو هســتیم، کار می کنیم و زندگی شخصی داریم 
و همــه را بــه تعــادل مدیریــت می کنیــم. انعطاف پذیری 
برای مــا کلیــد اســت. ســبک زندگــی نســل زد متنوع تر 
اســت و همین تنوع باعــث بهره وری بالاتر می شــود. اگر 
محیط های کاری انعطاف پذیر نباشند، نسل زد در آنجا 

دوام نخواهد آورد.

 غــزل: نکتــه ای کــه مطــرح اســت، این 
اســت که از یک ســو خواهان شــناخت نســل زد 
هستیم و از سوی دیگر می گوییم ما را با نسل های 
دیگــر مقایســه نکنید. ایــن تناقض چگونــه قابل 

حل است؟ به نظر شما راهکار چیست؟
 دیانا: به نظر من شــناخت بدون قضاوت لازم اســت. ما 
با نســل های دیگر تفــاوت داریــم، امــا نمی خواهیم طرد 
شــویم؛ فقــط می خواهیــم بــه شــیوه خــود دیده شــویم. 
تینزآپ فضایی اســت که ایــن دیده شــدن را فراهم کرده 
اســت؛ جایــی کــه بــدون دخالــت بیــش از حــد، بــه مــا 

می گویند: »برو جلو ببین چه می توانی خلق کنی!« 
 پرنیان: ما حتی یک پلتفرم Match-Making داریم که 
کارفرمایان بتوانند با نسل زد آشنا شوند، سبک تفکر ما 
را درک کنند و همکاری بهتری داشته باشند. شناخت، 

نخستین گام همکاری است.

 غزل: انتظار شــما از مدیران چیست؟ 
به عنوان نسل زد، چه نوع رهبری و مدیریتی برای 
شــما الهام بخش و مؤثر است؟ چه نوع رهبری با 

شما هم راستا می شود؟
 پرنیــان: مدیــر ما بســیار خوب اســت. امــا در کل انتظار 
داریــم مدیــران خشــک و ســنتی نباشــند؛ یا 
بــه زبــان خودمــان »ســوبر« نباشــند. ســوبر 
بــه معنای فــردی اســت که صرفــاً بــه کارهای 
رسمی و اصولی می پردازد؛ اما از واقعیت های 
نسل ما بی اطاع است. ما به دنبال مدیرانی 
هستیم که همراه و همراهی کننده باشند، نه 

کسانی که صرفاً بالای سرمان باشند.
 دیانــا: زبــان نســل زد خــاص اســت، امــا 
به هیچ وجــه بــی ادب نیســتیم. برای پــل زدن 
بیــن مــا و مدیــران نســل های پیشــین، یــک 
»دیکشــنری نســل زد« تهیه کرده ایم تــا اصطاحات ما 

واضح تر شود.
 غزل: از نظر شــما فرهنگ ســازمانی ایده آل برای 
نسل زد چه ویژگی هایی دارد؟ چه عواملی باعث 
رشد، انگیزه و احســاس تعلق در محیط کار برای 

شما می شود؟
 دیانــا: فرهنــگ کاری بایــد انعطاف پذیر و انســان محور 
باشــد نــه صرفــاً ســاختارمحور. نســل زد نمی خواهــد 
زندگــی اش فقــط کار باشــد. اگــر ایــن نکتــه درک شــود، 
بهره وری و رضایت شغلی افزایش خواهد یافت. مدیران 
باید بداننــد که نیــروی اصلی آینــده آن ها همین نســل 
اســت و هرچــه زودتــر بــا آن هماهنــگ شــوند، موفق تر 

خواهند بود.
 پرنیان: دقیقاً. به عنوان مثال در تینزآپ، بین ساعت ۱۲ 
تا ۱۳ هر روز بازی بردگیم انجام می دهیم. این نه تنها برای 
ســرگرمی بلکه برای حفــظ ریتم تیمــی و افزایــش انرژی 
در ادامــه روز اســت. جلســات ما ســبک نســل زد دارد: 

تعاملی، سبک و پر از ایده.

 غزل: آیا واقعاً نسل زد را نسلی جدی و 
آینده ســاز می دانید یا فکر می کنید جامعه هنوز 

جدی گرفتن شما را به طور کامل ندارد؟

 پرنیان: ما کاماً جدی هستیم. نســل ما با چالش هایی 
مواجه بوده که شاید سخت تر از نسل های پیشین باشد، 
اما توانسته ایم دوام بیاوریم. شجاعت ما نتیجه تربیتی 
است که در نسلی بزرگ شده که سختی کشیده است. 

ما از سختی نمی ترسیم.

 غزل: اخیراً گزارشــی از گاردین منتشر 
شده که عنوان کرده ۷۸٪ مدیران ترجیح می دهند 
نســل زد را اســتخدام نکننــد و به ســرعت اخراج 
کنند. آیا چنین داده هایی روی انگیزه شــما تأثیر 
می گذارد یا باعث می شود بیشــتر تلاش کنید تا 

این تصویر را تغییر دهید؟
 دیانا: این موضوع انگیزه ما را دوچندان می کند. نسل ما 
فوق العاده خاق است و اگر فرصت داده شود، می تواند 
دســتاوردهایی خلق کند که تصورش دشــوار اســت. در 
دوره ای تابستانی با افرادی کار کردم که چند سال از من 
کوچک تر بودند اما کاری انجام می دادند که مرا متحیر 
می کرد. نســل بعدی نیز از ما شجاع تر اســت؛ بنابراین 

این مسیر رشد و پیشرفت است، نه افول.

 غــزل: پرنیــان، شــما چگونــه بــا ایــن 
کلیشــه ها مواجه می شــوید؟ آیــا ایــن قضاوت ها 
باعث ناامیدی شــده یا انــرژی برای قوی تر شــدن 

فراهم کرده است؟
 پرنیان: برچســب ها همواره وجــود داشــته اند، اما هرگز 
موجب ناامیدی نشده اند. بلکه برعکس، انگیزه ما برای 
حرکــت خــاف ایــن برچســب ها و نشــان دادن واقعیت 

بوده اند.
 غزل: به عنوان کســی کــه در دل نســل زد زندگی 
می کند، کاملاً با شما هم عقیده هستم. واقعیت 
این اســت که نگاه های قالبی اگرچه نشان دهنده 
توجــه اســت، امــا بــه شــکل تبعیض سیســتمی 

درآمده و نیازمند مقابله آگاهانه است.
 پرنیان: غزل، شــما چه انتظــاری از فضــای کاری دارید؟ 

دوست دارید آن فضا چه ویژگی هایی داشته باشد؟
 غزل: اولویت محیط کاری برای من این اســت که بتوانم 
خاقیتم را به اجرا بگذارم، محیطی که چالش، یادگیری 
و تنــوع جــزو روتیــن روزانــه باشــد. محیطــی را ترجیــح 
می دهــم کــه تغییــر، رشــد و تجربه هــای جدید بخشــی 
از DNA ســازمان باشــد. البتــه موافــق تفکیــک نســلی 
نیســتم. ســاختن تصویر کلیشــه ای از نســل ها موجب 
فاصله گــذاری بی دلیل می شــود که بــه نفع هیچ نســلی 

نیست.
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است. کارشناسان منابع انسانی معتقدند این چرخش 
حرفه ای ریشــه در تغییر اولویت های نیــروی کار دارد. در 
نظرسنجی مک کینزی، ۶۸درصد از متخصصان هندی 
اعــام کرده انــد کــه »تحقــق خاقانــه و شــخصی« را بــه 
»امنیت شغلی سنتی« ترجیح می دهند. مطالعه جدید 
 Z نشان می دهد که بیش از ۵۰درصد از نسل Deloitte
خود را به نوعی نورودایورجنت )با شرایطی مانند اوتیسم، 
ADHD، دیس لکســی و...( معرفــی می کننــد. بــا وجــود 
افزایش آگاهی عمومی، تجربه عملی آن ها در محیط کار 
همچنان با چالش های جدی همراه است. پژوهش بنیاد 
Understood نشان داده که ترس از درخواست حمایت 
یا تسهیات ویژه طی یک سال گذشته ۱۰درصد افزایش 
یافته و در مواردی، منجر به اخراج یا تنزل رتبه شغلی شده 
اســت )۱۵درصد گزارش از کارکنان(. ایــن فاصله معنادار 
بین ادراک مدیــران )که ۸۶درصد آن هــا نگرش مثبتی به 

نورودایورجنت ها دارند( و تجربه واقعی کارکنان، حاکی از 
یک شکاف عمیق در پیاده سازی عملی سیاست های تنوع 
و شمول )DEI( در سازمان هاست. کارفرمایان باید به جای 
رویکردهای نمایشــی، به طراحی فرایندهای واقع گرایانه 
برای اســتخدام، ارزیابی عملکرد و سازگاری محیط کار با 

تنوع عصبی - شناختی بپردازند.
در حوزه فناوری، هــوش مصنوعی انقابی بی ســابقه در 
علم هواشناســی به راه انداخته اســت. مرکــز پیش بینی 
هواشناســی اروپــا اعــام کــرده کــه مــدل جدیــد مبتنــی 

پیش بینی هــا را تــا ۲۰درصــد بــر AI توانســته دقت 
دهــد؛  افزایــش 
آن هــم در زمانی 
کــه تنهــا چنــد 
زودتــر  ســاعت 

هشدار درباره یک 

رویــداد شــدید آب وهوایــی می توانــد جــان هــزاران نفر را 
نجات دهــد. برخاف مدل های ســنتی که بــه ابررایانه ها 
وابسته اند، مدل های جدید AI با توان پردازشی پایین تر 
هم قابل اجرا هســتند و می توانند مســتقیم از داده های 
ماهواره ای و حسگرها استفاده کرده و پیش بینی هایی در 

سطح محله و خیابان ارائه دهند.

POINT OF VIEWدیدگاه

اهمیت تجربه 
کارکنان

برنــد کارفرمایــی یــک نگــرش اســت. اگر 
آن را بــه درخــت تشــبیه کنیــم، رضایت 
کارکنــان میــوه آن اســت. در شــرکت های 
بزرگ می توانیم منابع لازم برای ســاخت 
برنــد کارفرمایــی را فراهــم کنیــم، اما یک 
بنگاه خرد چه راهی دارد؟ در اکوسیستم 
مالی و بانکی ایران، تنها ۱۰ درصد خدمات 
به بنگاه هــای خرد و متوســط اختصاص 
می یابــد، درحالی کــه در دنیــا ایــن عــدد 
۷۰ درصــد اســت. بانک هــا در ایــران بــه 
کســب وکارهای بــزرگ توجــه دارنــد. من 
به عنــوان یــک کســب وکار بــزرگ منابــع 

دارم، اما برای ساختن یک 
باغ از برند کارفرمایی، باید 
بــه بنگاه هــای کوچــک هم 
فکــر کنیــم. آن هــا منابــع 
پیاده ســازی  بــرای  لازم 
این نگــرش را ندارنــد. یک 
جنگل آباد با همکاری همه 
بنگاه هــا شــکل می گیــرد.  
درباره تجربه کیپــا در برند 
کارفرمایی، افراد بر اســاس 

نگاه و مسیر شغلی خود انتخاب می کنند. 
در کیپــا دو گروه مخاطب داریم: کســانی 
کــه می خواهنــد در ســازمان های بــزرگ و 
ساختاریافته کار کنند و گروهی که ترجیح 
می دهند در اســتارتاپی مثل کیپا سنگ 
بنــای نــوآوری بگذارنــد. افــرادی کــه به ما 
می پیوندند، اغلب نگاه کارآفرینانه دارند 
و می خواهنــد تجربه کار در ســازمان های 
بــزرگ را بــا چابکــی اســتارتاپ ترکیــب 
کننــد. مــا از هر فــرد می پرســیم: »چقدر 
دغدغــه ســاختن داری؟« ایــن نــگاه بــه 
شــکوفایی فرد و ســازمان کمک می کند.  
دربــاره چالش هــای برنــد کارفرمایــی در 
کیپا، رضایت و نارضایتی دو طیف موازی 
هســتند. امکاناتــی مثل حقــوق، فضای 
تفریحی یا اتاق گیم، نارضایتی را کاهش 
می دهند، اما سازمان سریع به آن عادت 
می کنــد و نارضایتــی دوبــاره بازمی گردد. 
رضایت عمیــق از معنای کار و احســاس 
اثرگذاری فرد در سازمان به وجود می آید. 
در کیپا روی کاهش نارضایتی کار کرده ایم، 
اما دغدغــه مــن افزایش رضایت اســت. 
می خواهیم هــر فرد، حتــی در نقش های 
ساده، بداند کجای سازمان و اکوسیستم 
اثرگذار است. آرزویم این است که روزی در 
کیپا همه همکاران به این نقطه اثربخشی 
برسند. ما به عنوان یک استارتاپ، همین 
دغدغــه را در ســطح کان اکوسیســتم و 

کشور هم داریم.
از صحبت هــای علیرضــا  *برگرفتــه 
شفیعی در دومین رویداد برند کارفرمایی

علیرضاشفیعی
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